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Офіційна діяльність Президента України 

У Нью-Йорку Президент відвідав клініку, де лікуються українські 

військові, та нагородив захисників (Президент України Володимир 

Зеленський). 

У Нью-Йорку Президент України Володимир Зеленський відвідав 

клініку Staten Island University Hospital, де проходять лікування та 

реабілітацію поранені українські військовослужбовці. 

Глава держави оглянув кімнату реабілітації, де встановлено спеціальне 

обладнання для відновлення фізичних можливостей поранених воїнів. 

Володимир Зеленський поспілкувався з військовослужбовцями та 

побажав їм одужання. Президент нагородив захисників орденами «За 

мужність» III ступеня. 

«Дякую вам за те, що продовжуєте боротися за нашу державу, 

боронити її кордони. Також дякую лікарям і всім тим, хто підтримує 

українських солдатів із самого початку повномасштабної війни. Ми будемо 

на всіх вас чекати, ви нам потрібні – кожен боєць України – для того, щоб 

перемогти ворога. Дякую вам за службу! Всі пишаються вами! Бажаю 

одужання, перемоги й повернення додому!» – сказав він. 

Крім того, орденом «За заслуги» ІІІ ступеня нагороджені: фізіотерапевт 

клініки Staten Island University Hospital Ocean Breeze Ребекка Гонзалез, 

президент і генеральний директор корпорації Northwell Health Майкл 

Даулінг, старший фізіотерапевт клініки Staten Island University Hospital Ocean 

Breeze Пітер Леоне. 

Протезування та реабілітація українських воїнів здійснюються за 

підтримки неприбуткової організації Kind Deeds. 

Володимир Зеленський вручив відзнаку Глави держави «Золоте серце» 

президенту й засновнику Kind Deeds Олександру Рубцову. 

 

У Нью-Йорку Володимир Зеленський зустрівся з Президентом 

Південно-Африканської Республіки (Президент України Володимир 

Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН у Нью-Йорку Президент 

України Володимир Зеленський зустрівся з Президентом Південно-

Африканської Республіки Сирілом Рамафосою. 

Лідери обговорили актуальні питання взаємодії між Україною та ПАР у 

продовження свого діалогу, розпочатого під час зустрічі в Києві. 

Володимир Зеленський відзначив важливість участі Південно-

Африканської Республіки в робочих групах щодо Української формули миру. 

Президенти приділили увагу підготовці до наступної зустрічі на рівні 

радників з реалізації пунктів Формули. 

«Ми надзвичайно вдячні за початок реальної роботи платформи нашої 

Формули миру. Посольство вашої країни в Україні й особисто пан Посол 

https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-prezident-vidvidav-kliniku-de-likuyutsya-ukrayin-85685
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-prezident-vidvidav-kliniku-de-likuyutsya-ukrayin-85685
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-prezidentom-piv-85693
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-prezidentom-piv-85693
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беруть участь у зустрічах щодо цього питання», – зазначив Глава Української 

держави. 

Сторони обговорили підготовку до Глобального саміту миру на рівні 

лідерів країн. 

Було відзначено необхідність відновлення функціонування «зернового 

коридору» в Чорному морі для забезпечення світової продовольчої безпеки, а 

також створення зернових хабів у Африці. 

«Ми не чекаємо, ми продовжуємо дію Чорноморської зернової 

ініціативи, пробуємо альтернативні маршрути. Кілька суден із зерном уже 

успішно пройшли цими маршрутами попри непросту ситуацію», – наголосив 

Президент України. 

Володимир Зеленський і Сиріл Рамафоса також обговорили ситуацію 

на полі бою в Україні. 

Глава Української держави окремо відзначив важливість 

пришвидшення процесів повернення на батьківщину українських дітей, 

незаконно депортованих до Росії, а також обміну утримуваними людьми. 

 

Президент України зустрівся у Нью-Йорку з Президентом Кенії 

(Президент України Володимир Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН у Нью-Йорку відбулася 

зустріч Президента України Володимира Зеленського та Президента 

Республіки Кенія Вільяма Руто. 

Глава Української держави подякував Кенії за підтримку суверенітету 

й територіальної цілісності України. 

«Дякую за підтримку наших людей і нашої країни. Хочу запросити вас 

і вашу команду відвідати Україну у зручний час. Ми маємо багато тем для 

обговорення. Для нас важлива підтримка в такий складний час війни. Бути 

сильними та чути ваші голоси підтримки», – сказав Президент. 

Лідери обговорили підготовку до наступної зустрічі щодо реалізації 

Української формули миру на рівні радників. 

Також під час переговорів ішлося про підготовку до Глобального 

саміту миру на рівні лідерів держав. 

Сторони обговорили конкретні кроки щодо створення зернових хабів у 

Кенії. Президенти наголосили на важливості стабільного забезпечення 

регіону українською сільськогосподарською продукцією. 

Володимир Зеленський поінформував Президента Кенії про 

функціонування альтернативного маршруту експорту українського зерна 

Чорним морем, а також про роботу над створенням інших експортних 

шляхів. 

Глави держав обговорили питання безпекової співпраці між Україною 

та Кенією. 

 

Сьогодні людство має діяти в повній солідарності, щоб урятувати 

життя – виступ Президента Володимира Зеленського під час загальних 

https://www.president.gov.ua/news/prezident-ukrayini-zustrivsya-u-nyu-jorku-z-prezidentom-keni-85697
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дебатів Генеральної Асамблеї ООН (Президент України Володимир 

Зеленський). 

(повний текст виступу – за наведеним посиланням) 

 

У Нью-Йорку Глава держави зустрівся з Президентом 

Європейської ради (Президент України Володимир Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН у Нью-Йорку Президент 

України Володимир Зеленський провів зустріч із Президентом Європейської 

ради Шарлем Мішелем. 

Лідери обговорили стан виконання семи рекомендацій Європейської 

комісії щодо членства України в ЄС. 

Глава держави поінформував Президента Європейської ради про 

ситуацію на полі бою. У цьому контексті сторони наголосили на важливості 

оборонної підтримки України з боку ЄС. 

Володимир Зеленський і Шарль Мішель обговорили реалізацію 

Української формули миру та підготовку до проведення Глобального саміту 

миру. 

 

Агресор і всі його методи війни мають стримуватися так само, як 

відбувається стримування ядерної зброї – Президент під час виступу на 

Генасамблеї ООН (Президент України Володимир Зеленський). 

Україна робить усе для того, щоб після російської агресії ніхто у світі 

не наважився напасти на жодну країну, а перетворення на зброю 

(вепонізація) має стримуватися. Про це заявив Президент Володимир 

Зеленський у виступі під час загальних дебатів Генеральної Асамблеї ООН у 

Нью-Йорку. 

«Історія демонструє, що саме Росія найбільше заслуговувала на ядерне 

роззброєння ще в 1990-х роках. І Росія заслуговує на це зараз – терористи не 

мають права володіти ядерною зброєю», – наголосив Глава держави. 

Водночас, як зауважив Володимир Зеленський, навіть без застосування 

ядерної зброї держава-терорист перетворює на зброю все, до чого має 

доступ: продовольство, енергетику і навіть українських дітей з окупованих 

територій. 

«Поки ядерна зброя не застосовується, масове знищення набирає 

обертів. Агресор перетворює на зброю багато інших речей, і ці речі 

використовуються не лише проти нашої країни, а й проти всіх вас», – сказав 

Президент. 

Глава держави констатував: існує багато конвенцій, які обмежують 

озброєння, але не існує реальних обмежень вепонізації (англ. weaponization – 

перетворення на зброю). 

Одним із прикладів такої загрози Володимир Зеленський назвав 

вепонізацію Росією ядерної енергетики. 

«Вона не лише поширює свої ненадійні технології будівництва атомних 

електростанцій, а й перетворює електростанції інших країн на справжні 

https://www.president.gov.ua/news/sogodni-lyudstvo-maye-diyati-v-povnij-solidarnosti-shob-urya-85705
https://www.president.gov.ua/news/sogodni-lyudstvo-maye-diyati-v-povnij-solidarnosti-shob-urya-85705
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-glava-derzhavi-zustrivsya-z-prezidentom-yevropej-85709
https://www.president.gov.ua/news/agresor-i-vsi-jogo-metodi-vijni-mayut-strimuvatisya-tak-samo-85717
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«брудні бомби». Подивіться, будь ласка, що Росія зробила з нашою 

Запорізькою атомною електростанцією. Обстрілювала її, окупувала й тепер 

шантажує інших витоками радіації. Чи є сенс скорочувати ядерну зброю, 

коли Росія перетворює на зброю атомні електростанції? Страшне питання», – 

наголосив Глава держави. 

Президент акцентував, що мета нинішньої російської війни проти 

України – перетворити нашу землю, людей і ресурси на зброю проти 

міжнародного порядку, заснованого на правилах. 

«Як відбувається стримування ядерної зброї, так само має 

стримуватись агресор і всі його інструменти та методи війни. Кожна війна 

сьогодні може стати останньою, але потрібна наша єдність, щоб гарантувати, 

що агресія не спалахне знову», – зазначив Глава держави. 

На його переконання, гарантувати нову епоху без війн може лише 

відкрита робота всіх народів заради миру, а не якийсь діалог між так званими 

великими державами десь за зачиненими дверима. 

Володимир Зеленський зауважив, що запропонована нашою державою 

Формула миру передбачає кроки, які зупинять усі форми перетворення на 

зброю, що були застосовані Росією проти України та інших країн і можуть 

бути використані іншими агресорами. 

«Поки Росія штовхає світ до останньої війни, Україна робить усе для 

того, щоб після російської агресії ніхто у світі не наважився напасти на 

жодну країну. Перетворення на зброю має стримуватися. За воєнні злочини 

має бути покарання. Депортовані люди мають повернутися додому. А 

окупант має повернутися на свою землю. Ми повинні бути об’єднані, щоб 

досягти цього. І ми це зробимо», – наголосив Президент. 

 

Щоб запобігти потрясінням на світовому ринку продовольства, ми 

можемо створити зернові хаби – виступ Володимира Зеленського на 

саміті Цілей сталого розвитку (Президент України Володимир Зеленський). 

(повний текст виступу – за наведеним посиланням) 

 

У Нью-Йорку Володимир Зеленський обговорив із Біньяміном 

Нетаньягу захист людей і співпрацю у цивільній обороні (Президент 

України Володимир Зеленський). 

У Нью-Йорку, де триває 78-ма сесія Генеральної Асамблеї ООН, 

Президент України Володимир Зеленський провів зустріч із Прем’єр-

міністром Держави Ізраїль Біньяміном Нетаньягу. 

Лідери докладно обговорили низку важливих двосторонніх питань, 

зокрема співпрацю у сфері цивільної оборони та захисту життів людей. 

Володимир Зеленський поінформував співрозмовника про ситуацію на 

фронті та повітряні удари, зокрема з використанням дронів іранського 

виробництва, яких Росія продовжує завдавати по мирних українських містах, 

цивільних об’єктах і портовій інфраструктурі. Президент України висловив 

занепокоєння дедалі тіснішою військовою співпрацею Росії та Ірану. 

https://www.president.gov.ua/news/shob-zapobigti-potryasinnyam-na-svitovomu-rinku-prodovolstva-85713
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-volodimir-zelenskij-obgovoriv-iz-binyaminom-neta-85725
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-volodimir-zelenskij-obgovoriv-iz-binyaminom-neta-85725
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Глава Української держави запросив Ізраїль підтримати Українську 

формулу миру. У цьому контексті Володимир Зеленський розповів про 

підготовку Глобального саміту миру. 

Крім того, сторони обговорили співпрацю в межах ООН та на інших 

міжнародних майданчиках. 

 

Президент України зустрівся з Генеральним секретарем ООН 

(Президент України Володимир Зеленський). 

У межах участі в загальних дебатах 78-ї сесії Генеральної Асамблеї 

ООН у Нью-Йорку Президент України Володимир Зеленський провів зустріч 

із Генеральним секретарем Організації Об’єднаних Націй Антоніу 

Гутеррішем. 

Глава держави подякував ООН за зусилля з мінімізації наслідків 

повномасштабної російської агресії та висловив сподівання на подальшу 

активну допомогу з боку Організації в оперативному реагуванні на нагальні 

потреби українського населення в гуманітарній сфері. 

Сторони обговорили перспективи поновлення роботи Чорноморської 

зернової ініціативи. 

Президент подякував Антоніу Гутеррішу за підтримку зусиль України 

із забезпечення стабільності продовольчих ринків та експорту. 

Володимир Зеленський привернув увагу Генерального секретаря ООН 

до використання державою-агресором іранських безпілотників для атак на 

портову та агропромислову інфраструктуру України. 

 

Спільна декларація України та Республіки Албанія щодо 

євроатлантичної інтеграції України (Президент України Володимир 

Зеленський). 

(повний текст Декларації – за наведеним посиланням) 

 

У Нью-Йорку Президент провів зустріч із Прем’єр-міністром 

Албанії (Президент України Володимир Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН у Нью-Йорку Президент 

України Володимир Зеленський зустрівся з Прем’єр-міністром Республіки 

Албанія Еді Рамою. 

Албанія головує в Раді Безпеки Організації Об’єднаних Націй протягом 

вересня поточного року. 

Глава держави високо оцінив внесок Албанії в протидію 

повномасштабній російській агресії, зокрема в межах непостійного членства 

країни в Раді Безпеки ООН. 

Володимир Зеленський висловив подяку за послідовну позицію 

Республіки Албанія щодо підтримки суверенітету й територіальної цілісності 

України, а також за рішення албанського уряду про надання практичної 

допомоги нашій країні. 

https://www.president.gov.ua/news/prezident-ukrayini-zustrivsya-z-generalnim-sekretarem-oon-85721
https://www.president.gov.ua/news/spilna-deklaraciya-ukrayini-ta-respubliki-albaniya-shodo-yev-85733
https://www.president.gov.ua/news/spilna-deklaraciya-ukrayini-ta-respubliki-albaniya-shodo-yev-85733
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-prezident-proviv-zustrich-iz-premyer-ministrom-a-85741
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Президент поінформував Прем’єр-міністра Албанії про ситуацію на 

полі бою та розповів про виклики, пов’язані з мінуванням величезних 

територій. 

Сторони обговорили допомогу балканських країн у відбудові та 

реконструкції України. 

Володимир Зеленський поінформував Еді Раму про зусилля нашої 

держави з консолідації міжнародної підтримки Української формули миру. 

Президент запросив представника Албанії приєднатися до наступної зустрічі 

на рівні радників і до підготовки Глобального саміту миру. 

Під час переговорів лідери підписали Спільну декларацію про 

підтримку євроатлантичної інтеграції України. 

У документі Албанія фіксує підтримку нашої країни на шляху до 

НАТО, а також свій намір продовжувати надання Україні всебічного 

сприяння в боротьбі за повне відновлення територіальної цілісності. 

Республіка Албанія засвідчила готовність щодо надання нашій державі 

політичної, військової, технічної, оборонної та гуманітарної підтримки в 

межах двосторонньої та міжнародної співпраці. 

Президент подякував Албанії за приєднання до Спільної декларації G7 

про підтримку України. Цей документ, зокрема, є основою для подальших 

двосторонніх угод між Україною та її партнерами. 

 

Застосування права вето потребує реформування, і це може стати 

ключовою реформою ООН – виступ Президента України на засіданні 

Ради Безпеки ООН (Президент України Володимир Зеленський). 

(повний текст виступу – за наведеним посиланням) 

 

У Нью-Йорку Володимир Зеленський провів зустріч із Пенні 

Пріцкер (Президент України Володимир Зеленський). 

Президент Володимир Зеленський у Нью-Йорку провів зустріч зі 

спеціальним представником Президента США з відновлення України Пенні 

Пріцкер. 

Глава держави привітав Пенні Пріцкер із призначенням на посаду та 

висловив сподівання на майбутню плідну співпрацю. 

«Дуже важливим питанням для нас є відновлення – як післявоєнне, так 

і вже зараз, поки триває війна. Зокрема, ви можете прибути в Україну й 

побачити, як зараз працюють школи, бомбосховища, госпіталі та енергетична 

інфраструктура, яка є ключовою напередодні зими», – зазначив він. 

Сторони обговорили пріоритетні для відбудови області нашої країни, а 

також підтримку найбільш перспективних галузей української економіки. 

Президент відзначив важливість участі американського бізнесу у 

відновленні об’єктів інфраструктури, зруйнованих унаслідок 

повномасштабного російського вторгнення. Зокрема, це школи, дитячі садки, 

житлові будинки, а також енергетичні об’єкти. 

https://www.president.gov.ua/news/zastosuvannya-prava-veto-potrebuye-reformuvannya-i-ce-mozhe-85745
https://www.president.gov.ua/news/u-nyu-jorku-volodimir-zelenskij-proviv-zustrich-iz-penni-pri-85749
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Глава держави зазначив, що американські компанії можуть долучитися 

до реконструкції української енергетичної системи. 

 

Володимир Зеленський зустрівся з Президентом Чилі (Президент 

України Володимир Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН у Нью-Йорку Президент 

України Володимир Зеленський зустрівся з Президентом Республіки Чилі 

Габріелем Боричем. 

Глава Української держави подякував за послідовну позицію Чилі, 

зокрема в межах Генеральної Асамблеї Організації Об’єднаних Націй, щодо 

засудження російської агресії. 

«Дякую за вашу позицію щодо підтримки наших людей, нашого 

суверенітету й територіальної цілісності. Дуже важливо, що ви підтримуєте 

наші резолюції в ООН», – сказав Володимир Зеленський. 

Він відзначив налаштованість України на поглиблення співпраці з 

державами Латинської Америки. У цьому контексті сторони обговорили 

можливість організації саміту Україна – Латинська Америка для подальшого 

зближення. 

Крім того, Президент України акцентував на важливості повноцінного 

залучення Чилі до реалізації Української формули миру та участі країни в 

майбутньому Глобальному саміті миру. 

Лідери скоординували подальші кроки для розширення двосторонньої 

співпраці між Україною та Чилі на міжнародній арені. 

 

Глава держави провів зустріч із Президенткою Європейської 

комісії, Президентом Румунії та віцепрем’єр-міністром, міністром 

закордонних справ Болгарії (Президент України Володимир Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН у Нью-Йорку Президент 

України Володимир Зеленський провів багатосторонню зустріч із 

Президенткою Європейської комісії Урсулою фон дер Ляєн, Президентом 

Румунії Клаусом Йоханнісом та віцепрем’єр-міністром, міністром 

закордонних справ Республіки Болгарія Марією Габріель. 

Переговори в такому форматі були насамперед присвячені питанню 

збереження принципу єдиного ринку та вільному доступу української 

аграрної продукції на ринок Європейського Союзу. 

Володимир Зеленський подякував Президентці Європейської комісії за 

її незмінне лідерство й тверду позицію щодо зняття після 15 вересня на рівні 

ЄС усіх обмежень стосовно доступу української агропродукції. 

«Ми створили дієвий механізм підтримки постійного діалогу – Спільну 

координаційну платформу з питань експорту й транзиту української аграрної 

продукції. Ця платформа має й надалі працювати та сприяти розв’язанню 

всіх проблемних питань у сфері агропродукції», – наголосив Президент 

України. 

https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-prezidentom-chili-85753
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-prezidentom-chili-85753
https://www.president.gov.ua/news/glava-derzhavi-proviv-zustrich-iz-prezidentkoyu-yevropejskoy-85757
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Глава держави поінформував про подальший алгоритм дій 

українського уряду та координацію спільних кроків. 

«Україна – майбутній член Європейського Союзу. Тому вже сьогодні 

ми повинні спільно працювати над постійною лібералізацією торгівлі в 

межах єдиного ринку ЄС, недопущенням будь-яких односторонніх обмежень 

у майбутньому та захистом конкурентних переваг кожного члена ЄС в 

умовах вільної торгівлі», – переконаний Володимир Зеленський. 

Спільно з Президентом Румунії та віцепрем’єр-міністром Болгарії 

сторони обмінялися думками щодо пошуку ефективних рішень у сфері 

логістики, зокрема збільшення пропускної здатності портів, серед іншого 

чорноморського порту м. Констанца, та річкового транспорту на Дунаї, а 

також важливості подальшого нарощування обсягів транзиту української 

продукції територією Румунії й Болгарії з урахуванням можливостей 

«Шляхів солідарності» ЄС. 

Володимир Зеленський і Урсула фон дер Ляєн високо оцінили зусилля 

Болгарії, особливо рішення, ухвалене болгарським урядом, і вирішальну 

роль, яку відіграли лідери парламентських фракцій у Народних зборах 

Болгарії. 

Глава держави подякував Президенту та уряду Румунії за внесок у 

зміцнення єдності ЄС, дотримання принципів єдиного ринку та вільної 

конкуренції. 

«Саме територією Румунії забезпечується понад 60 % транзиту 

українського зерна, яке проходить «Шляхами солідарності» ЄС. Наші спільні 

зусилля дадуть змогу зменшити навантаження на інфраструктуру 

українських портів Ізмаїл і Рені, а також пришвидшать перевалювання 

вантажів. Українська частина Дунаю також має бути внесена до 

транс’європейської транспортної мережі TEN-T», – акцентував Володимир 

Зеленський. 

Учасники зустрічі окремо обговорили альтернативні транспортні 

маршрути територією Румунії та Болгарії, що дасть змогу значно наростити 

обсяги транзиту та зменшити навантаження на внутрішні ринки цих країн. 

 

Володимир Зеленський зустрівся з Олафом Шольцом (Президент 

України Володимир Зеленський). 

У Нью-Йорку Президент України Володимир Зеленський зустрівся з 

Федеральним канцлером Німеччини Олафом Шольцом. 

Глава держави подякував ФРН за вагому довготривалу підтримку 

України у протидії агресії Росії, окремо відзначивши нещодавні оборонні 

пакети, надані Німеччиною, та внесок у посилення протиповітряної оборони 

нашої країни. 

Володимир Зеленський поінформував Олафа Шольца про ситуацію на 

лінії фронту й першочергові потреби сил оборони України. Президент 

відзначив важливість подальшого посилення української ППО для захисту 

цивільної інфраструктури напередодні зими та функціонування «зернового 

https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-olafom-sholcom-85761
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-olafom-sholcom-85761
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коридору». Глава держави наголосив, що отримання додаткових 

потужностей протиповітряної оборони дасть змогу зміцнити захист 

чорноморських портів та історичної спадщини Одеси. 

Володимир Зеленський поінформував канцлера ФРН про підготовку 

чергової зустрічі на рівні радників щодо обговорення пунктів Української 

формули миру, а також Глобального саміту миру. 

Лідери приділили увагу підготовці до міжнародної Конференції з 

питань відновлення України, яка відбудеться в Німеччині влітку 2024 року. 

 

Володимир Зеленський від імені українського народу отримав 

премію Atlantic Council Global Citizen Awards (Президент України 

Володимир Зеленський). 

У Нью-Йорку Президент України Володимир Зеленський узяв участь у 

врученні премії Atlantic Council Global Citizen Awards, якою відзначають 

видатних людей, котрі роблять внесок у покращення світу. 

Найвищу нагороду Atlantic Council присудили та передали Главі 

держави у травні поточного року в Києві. У Нью-Йорку відбулась офіційна 

церемонія вручення відзнаки.  

«Якщо говорити відверто, це не моя нагорода. Цю нагороду я 

присвячую всім українцям і українкам в уніформі. Я присвячую цю нагороду 

всім нашим дітям, яких убили російські терористи. Ми ніколи не забудемо 

цього. Я присвячую цю нагороду всім батькам, матерям, які виховали таких 

відважних українських солдатів, а також усім вчителям, усім лікарям, які не 

покинули Україну з початком повномасштабної війни», – сказав Володимир 

Зеленський на церемонії вручення.  

«І, звичайно, я присвячую цю нагороду всім партнерам України: 

Сполученим Штатам, ЄС, усім сміливим країнам, які були поруч із нами й 

підтримували нас. Дуже вам дякую! Я присвячую цю нагороду всім людям у 

світі, які борються за свободу й демократію, як і ми, українці. Слава 

Україні!» – додав Президент.  

Цьогоріч у Global Citizen Awards 2023 також взяли участь: канцлер 

Німеччини Олаф Шольц, який отримав відзнаку за значний внесок у 

забезпечення миру у Європі та протистояння загрозі глобальній демократії з 

боку Росії, Прем’єр-міністр Японії Фуміо Кішіда, якого відзначено за 

лідерство у G7 в контексті зміцнення Глобального Півдня та сприяння 

міжнародній співпраці, міністр фінансів США Джанет Єллен, яку 

нагороджено за 40-річну кар’єру економіста, політичне лідерство задля 

забезпечення стійкої та інклюзивної економіки США й світу 

Захід відвідало близько 700 осіб, зокрема й чинні та колишні глави 

держав, урядів, посли ООН, представники адміністрації США, керівники 

глобального бізнесу, ЗМІ та лідери громадської думки. Церемонію 

висвітлювали провідні медіа Сполучених Штатів. 

 

https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-vid-imeni-ukrayinskogo-narodu-otrimav-pr-85773
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-vid-imeni-ukrayinskogo-narodu-otrimav-pr-85773
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У Вашингтоні Президент України провів зустріч зі спікером 

Палати представників США за участю лідерів партій (Президент України 

Володимир Зеленський). 

У межах робочого візиту до Сполучених Штатів Америки Президент 

України Володимир Зеленський провів зустріч зі спікером Палати 

представників Конгресу США Кевіном Маккарті та лідером Демократичної 

партії в Палаті представників США Хакімом Джефрісом. 

Глава держави зазначив, що Україна щиро вдячнa Палаті 

представників, Конгресу, обом партіям, Президенту США, його адміністрації 

та всьому американському народові за непохитну підтримку. 

«Разом ми досягли значного прогресу в захисті демократії, свободи й 

гідності – цінностей, на яких базуються обидві наші країни. Страждання 

українського народу від російських воєнних злочинів величезні, але вже 

понад половину окупованих українських територій звільнено від російських 

загарбників, і ми чітко бачимо, що повна перемога все ближча», – сказав він. 

Володимир Зеленський поінформував учасників зустрічі про ситуацію 

на полі бою. Було обговорено першочергові оборонні потреби України й 

посилення спроможностей української ППО, особливо напередодні зимового 

періоду. 

Президент наголосив, що перемога України буде гарантією того, що ні 

Росія, ні будь-яка інша диктатура не зможе дестабілізувати вільний світ. 

«І, щоб перемогти, ми повинні бути разом. І перемагати разом. Ми 

розраховуємо на вас, на вашу постійну підтримку», – акцентував Глава 

держави. 

 

Володимир Зеленський зустрівся з лідерами Демократичної та 

Республіканської партій у Сенаті США й сенаторами (Президент України 

Володимир Зеленський). 

У Вашингтоні Президент України Володимир Зеленський провів 

зустріч із лідером Демократичної партії в Сенаті США Чаком Шумером, 

лідером Республіканської партії в Сенаті Мітчем Макконнеллом і 

сенаторами. 

Глава держави зазначив, що ця зустріч є ще одним підтвердженням 

стратегічного партнерства між двома державами. 

«Завдяки Сенату, завдяки Президенту США, кожному громадянину 

Сполучених Штатів українські воїни очищають нашу землю від російських 

загарбників. Підтримка України означає посилення східного флангу НАТО. 

А наша перемога буде спільною перемогою народів України, США та всього 

вільного світу», – сказав Володимир Зеленський, звертаючись до учасників 

зустрічі. 

Він поінформував сенаторів про актуальну ситуацію на фронті, 

першочергові оборонні потреби України та необхідність посилення 

спроможностей української ППО, особливо у зв’язку з наближенням зими. 

https://www.president.gov.ua/news/u-vashingtoni-prezident-ukrayini-proviv-zustrich-zi-spikerom-85777
https://www.president.gov.ua/news/u-vashingtoni-prezident-ukrayini-proviv-zustrich-zi-spikerom-85777
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-liderami-demokratichnoyi-ta-85785
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-zustrivsya-z-liderami-demokratichnoyi-ta-85785
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Президент подякував присутнім за кожен їхній голос, відданий на 

підтримку України, за кожен законопроєкт, спрямований на притягнення 

Росії до відповідальності, накладення санкцій на російських злочинців і 

досягнення справедливого миру. 

Володимир Зеленський висловив сподівання, що Конгрес і надалі 

ухвалюватиме важливі рішення для фінансової підтримки нашої країни. 

Окремо було наголошено на безумовній важливості відповідальності за 

використання наданої допомоги та здійснення відповідного звітування. 

Глава Української держави обговорив із сенаторами імплементацію 

Формули миру, зокрема необхідність залучення до цього процесу держав 

Глобального Півдня, а також глобальні геополітичні виклики. 

Було наголошено на важливості питання повоєнної відбудови нашої 

країни й позитивно оцінено призначення спеціального представника 

Президента США з відновлення України Пенні Пріцкер. 

 

Президент України зустрівся з міністром оборони США в 

Пентагоні (Президент України Володимир Зеленський). 

У межах робочого візиту до Сполучених Штатів Америки Президент 

України Володимир Зеленський провів зустріч із міністром оборони США 

Ллойдом Остіном. 

Основною темою переговорів було продовження забезпечення України 

необхідною військовою підтримкою для протистояння російській агресії. 

Допомога вже сягнула 46 млрд дол. США. 

«Ця підтримка – вирішальна. Сполучені Штати – наш ключовий 

союзник і партнер, який допомагає нам перемогти у війні», – зазначив Глава 

держави. 

Сторони обговорили постачання артилерійських систем і засобів 

дальнього ураження. Президент також наголосив на важливості посилення 

української ППО. 

Володимир Зеленський акцентував на необхідності своєчасного 

постачання необхідних озброєнь і боєприпасів з боку партнерів для 

продовження деокупації українських територій. 

Він висловив подяку американській стороні за лідерство в межах 

Контактної групи з питань оборони України у форматі «Рамштайн», яка 

об’єднала понад 50 держав. 

Під час зустрічі також порушувалися питання подальшої інтенсифікації 

розвитку військово-технічної та оборонно-промислової співпраці України та 

США, створення хабів для ремонту озброєння й артилерійських систем 

західного зразка. 

Глава держави зазначив, що Україна зацікавлена у співпраці з 

міжнародними партнерами в нарощуванні власних потужностей із 

виробництва зброї та суміжної продукції. 

https://www.president.gov.ua/news/prezident-ukrayini-zustrivsya-z-ministrom-oboroni-ssha-v-pen-85789


 

 

 

15 

Огляд матеріалів ЗМІ 

«Діяльність Президента України в умовах російсько-української війни» 

20-28 лютого 2015 

 

18 – 24 вересня 2023 р. 
 

Офіційна діяльність Президента України 
 

Президент також запросив американську сторону до участі в 

міжнародному Форумі оборонних індустрій, який відбудеться в Києві цієї 

осені. 

 

Президент і перша леді України вшанували пам’ять жертв 

терористичного акту 11 вересня 2001 року у США (Президент України 

Володимир Зеленський). 

Під час робочого візиту до Сполучених Штатів Америки Президент 

України Володимир Зеленський і перша леді Олена Зеленська відвідали у 

Вашингтоні Національний меморіал на честь загиблих під час 

терористичного акту 11 вересня 2001 року.  

Президентське подружжя супроводжували міністр оборони 

Сполучених Штатів Америки Ллойд Остін і голова Об’єднаного комітету 

начальників штабів США Марк Міллі. 

Глава держави з дружиною пройшли вздовж строю воїнів почесної 

варти та різних родів військ Сполучених Штатів, поклали вінок до меморіалу 

загиблим під час терористичного акту та вшанували їхню пам’ять. 

Володимир і Олена Зеленські поклали квіти до пам’ятника 

наймолодшій пасажирці літака, яка загинула внаслідок теракту 11 вересня 

2001 року, та її батькам. 

Представники української делегації також поклали квіти до 

пам’ятників жертвам терористичного акту. 

 

У присутності Президента України підписано меморандуми про 

співпрацю в оборонно-промисловому секторі (Президент України 

Володимир Зеленський). 

У присутності Президента України Володимира Зеленського відбулося 

підписання меморандумів про співпрацю та розвиток спільних проектів між 

Міністерством з питань стратегічних галузей промисловості України, 

Глобальним оборонно-промисловим альянсом, Оборонно-промисловою 

коаліцією Аризони та Аерокосмічною та оборонною асоціацією Юти. 

У будівлі Посольства України в США міністр з питань стратегічних 

галузей промисловості Олександр Камишін і президент та головний 

виконавчий директор Оборонно-промислової коаліції Аризони та 

Глобального оборонно-промислового альянсу Лінді Сміт підписали 

Меморандум про взаєморозуміння між Міністерством з питань стратегічних 

галузей промисловості України, Оборонно-промисловою коаліцією Аризони 

(Arizona Defense & Industry Coalition, AZDIC) та Глобальним оборонно-

промисловим альянсом (Global Defense & Industry Alliance, GDIA). 

Документ закріплює співпрацю в напрямі реалізації проектів у 

оборонно-промисловому секторі та відбудові. Передбачається, що GDIA 

забезпечуватиме встановлення зв’язків і розвиток співпраці української 

сторони з американськими оборонними компаніями, які зацікавлені у 

розміщенні своїх виробничих об’єктів на території нашої держави. 

https://www.president.gov.ua/news/prezident-i-persha-ledi-ukrayini-vshanuvali-pamyat-zhertv-te-85781
https://www.president.gov.ua/news/prezident-i-persha-ledi-ukrayini-vshanuvali-pamyat-zhertv-te-85781
https://www.president.gov.ua/news/u-prisutnosti-prezidenta-ukrayini-pidpisano-memorandumi-pro-85793
https://www.president.gov.ua/news/u-prisutnosti-prezidenta-ukrayini-pidpisano-memorandumi-pro-85793
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Крім того, Олександр Камишін і президент та головний виконавчий 

директор Асоціації аерокосмічної та оборонної промисловості штату Юта 

Арон Старкс підписали Меморандум про взаєморозуміння між 

Міністерством з питань стратегічних галузей промисловості України та 

Асоціацією аерокосмічної та оборонної промисловості штату Юта (Utah 

Aerospace and Defense Association). 

Ця бізнес-асоціація об’єднує понад 2 тис. потужних всесвітньо відомих 

оборонних компаній, які створюють передові оборонні технології. 

Підписання меморандумів – сигнал американського бізнесу про те, що 

він розглядає Україну та український оборонно-промисловий сектор як 

перспективного та надійного партнера у розвитку нових технологій та 

спільного виробництва товарів. 

 

За участю Президента у Вашингтоні відбулася церемонія 

повернення культурних цінностей, викрадених із тимчасово окупованих 

територій України (Президент України Володимир Зеленський). 

Під час робочого візиту до США Президент Володимир Зеленський 

узяв участь у церемонії повернення культурних цінностей, викрадених 

російськими загарбниками з тимчасово окупованих територій України. 

У присутності Глави держави міністр внутрішньої безпеки США 

Алехандро Майоркас і Посол України у Сполучених Штатах Америки 

Оксана Маркарова підписали відповідний сертифікат передачі українських 

артефактів, конфіскованих правоохоронними органами США. 

Президент подякував усім причетним за їхню роботу, яка також 

спрямована на підтримку України. 

«Адже щоразу, коли щось повертається в Україну, щось украдене 

росіянами, це означає повернення життя й справедливості, що дуже 

важливо», – наголосив він. 

Зі свого боку Оксана Маркарова зазначила, що росіяни постійно 

намагаються вкрасти історію України, її національну ідентичність, наші 

артефакти. 

«Ми не дозволимо їм цього зробити», – акцентувала вона. 

У червні 2022 року Митно-прикордонна служба США затримала 

предмет старовини, який після відповідного дослідження виявився 

європейською залізною сокирою XVII ст. з молотом на задній частині. 

Сокира була незаконно вивезена з України на територію Сполучених Штатів 

Америки. 

Також торік у червні було вилучено артефакти, незаконно ввезені до 

США з Росії. Зокрема, три залізні сокири XVII ст., три кирки XVII ст., два 

залізних скіфських мечі-акінаки VI ст. до н. е., а також один залізний 

наконечник списа орієнтовно 500-1200 р. до н. е. 

Зазначені артефакти були конфісковані для передачі Посольству 

України у Сполучених Штатах в адміністративному порядку. 

 

https://www.president.gov.ua/news/za-uchastyu-prezidenta-u-vashingtoni-vidbulasya-ceremoniya-p-85797
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Президент України за результатами зустрічі з Президентом США у 

Вашингтоні: Є саме те, що потрібно нашим солдатам (Президент України 

Володимир Зеленський). 

У межах робочого візиту до Сполучених Штатів Америки Президент 

України Володимир Зеленський провів зустріч із Президентом США 

Джозефом Байденом. 

Переговори відбулися в Білому домі у вузькому та розширеному 

складі. 

На початку зустрічі Глава Української держави подякував 

американському лідеру за плідний діалог і потужну підтримку всіх українців. 

«Ми зустрічаємося вже втретє за рік. Дякую за запрошення. Наш 

регулярний діалог доводить, що наші країни є справжніми союзниками й 

стратегічними друзями. Ми дуже вдячні за життєво важливу допомогу з боку 

США для боротьби з російським терором. Сьогодні я у Вашингтоні, щоб 

зміцнити нашу коаліцію для захисту наших дітей, сімей, наших домівок, а 

також свободи й демократії у світі», – сказав Володимир Зеленський. 

Президент України розповів Джозефу Байдену про свою продуктивну 

зустріч із конгресменами та сенаторами. 

Володимир Зеленський і Джозеф Байден обговорили оборонну 

підтримку України й подальшу співпрацю на благо обох країн та всього 

світу.  

«Сьогодні ми досягли важливих результатів. Ми домовилися 

опрацювати низку стратегічних рішень, які дадуть нам змогу запобігти будь-

якій новій агресії проти України й наших людей», – повідомив Глава держави 

й додав, що це буде одним із результатів Спільної декларації G7 та 

двосторонніх безпекових домовленостей. 

Крім того, за словами Президента, було досягнуто нових 

домовленостей, які зміцнять обороноздатність України.  

Володимир Зеленський подякував Президентові США за оголошений 

новий потужний пакет допомоги Україні. 

«Дуже потужний пакет. Є саме те, що потрібно нашим солдатам зараз», 

– констатував Глава Української держави. 

Він висловив сподівання на подальшу підтримку з боку Сполучених 

Штатів у посиленні захисту українського неба, розширенні можливостей для 

експорту зерна, реалізації Формули миру та проведенні Глобального саміту 

миру. 

«Дякую вам, вашій команді, Конгресу, а також журналістам за 

поширення інформації у суспільстві, світі, що ви ділитеся правдою про ці 

трагічні події, про цю агресію Росії. Дуже дякую, пане Президенте, за цю 

теплу нашу з вами зустріч», – сказав Глава Української держави, 

звертаючись до Джозефа Байдена. 

Володимир Зеленський зазначив, що сьогоднішні перемовини були 

потужними й важливими. 

https://www.president.gov.ua/news/prezident-ukrayini-za-rezultatami-zustrichi-z-prezidentom-ss-85801
https://www.president.gov.ua/news/prezident-ukrayini-za-rezultatami-zustrichi-z-prezidentom-ss-85801
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Команди обох лідерів продовжать роботу над якнайшвидшою 

реалізацією досягнутих сьогодні домовленостей. 

 

Разом працюватимемо, щоб спільно з Америкою Україна 

виробляла необхідну зброю – Президент України Володимир Зеленський 

виступив зі зверненням до українського народу (Президент України 

Володимир Зеленський). 

Президент України Володимир Зеленський: 

(…). Дуже важливий візит у Вашингтон був, дуже вагомі результати. 

Зустріч із Президентом Байденом, із його командою. Є новий 

оборонний пакет: ППО, артилерія, снаряди, інженерні засоби. 

І довгострокова домовленість – будемо разом працювати, аби спільно з 

Америкою Україна виробляла необхідну зброю. 

Це новий рівень нашої єдності! Копродукція в «оборонці» зі 

Сполученими Штатами – це історична річ. Нова промислова база, нові робочі 

місця для обох наших народів. Україна зможе виробляти, зокрема, ППО. 

Готуємося створити нову оборонну екосистему разом зі Сполученими 

Штатами, щоб виробляти зброю, щоб разом іще більше посилити свободу й 

захист життя. 

Це матиме глобальні позитивні результати. Я дякую, пане Президенте 

Байдене! 

Дякую Конгресу – обом партіям, обом палатам. Сьогодні почав день у 

столиці Америки саме з Конгресу – з дуже відвертих, детальних розмов. Я 

відчув довіру – довіру, яка завжди є основою єдності. Чіткі відверті 

запитання членів Палати представників і сенаторів. Прямі відповіді. Для 

України це пріоритет, щоб у наших відносинах з Америкою була необхідна 

прозорість. 

Були зустрічі сьогодні й у Пентагоні – важливі розмови про оборонну 

підтримку. Важливі домовленості. 

Багато роботи було в урядовців. Зокрема, сьогодні Мінстратегпром, 

міністр Камишін, підписав угоди про співпрацю з трьома ключовими 

асоціаціями. Понад 2 тисячі оборонних компаній – американські компанії. 

Залучаємо до роботи в Україні. Є меморандум про енергетичну співпрацю. 

Принципові речі обговорили сьогодні про відновлення України після 

бойових дій. 

Обговорили й посилення інституцій нашої держави, аби очистити 

Україну від будь-яких ворожих та корупційних впливів. Є ціннісне рішення 

про повернення Україні вкрадених окупантами артефактів – предметів 

скіфського періоду. 

Свої важливі заходи були сьогодні в першої леді. І зустріч із першою 

леді Америки Джилл Байден. І Джорджтаунський університет – зустріч зі 

студентами, розширення нашої культурної дипломатії. 40-ва українська 

книжкова поличка. Потім уже ввечері разом з Оленою звернулися до всіх 

американців – і до політичних лідерів, до членів Конгресу, і до звичайних 

https://www.president.gov.ua/news/razom-pracyuvatimemo-shob-spilno-z-amerikoyu-ukrayina-virobl-85805
https://www.president.gov.ua/news/razom-pracyuvatimemo-shob-spilno-z-amerikoyu-ukrayina-virobl-85805
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американців, які зробили стільки надзвичайних речей заради допомоги 

нашим людям, українським дітям, нашим українським родинам і нашим 

воїнам. Я дякую, Сполучені Штати, дякую тобі, Америко! (…). 

 

Володимир Зеленський про посилення далекобійних можливостей 

України: Настане момент – ми всі це побачимо (Президент України 

Володимир Зеленський). 

Україна наполегливо працює над отриманням далекобійної зброї, і 

результати цієї роботи будуть помітні через певний час. Про це заявив 

Президент України Володимир Зеленський, спілкуючись з українськими 

журналістами у Вашингтоні. 

Глава держави зазначив, що мав важливі зустрічі в столиці США. 

Зокрема, відбулися надзвичайно відверті розмови з американськими 

конгресменами. 

«Вони отримали всі відповіді», – наголосив Володимир Зеленський. 

Президент зауважив, що під час зустрічі з конгресменами 

обговорювалися певні плани, а також необхідна Україні допомога. 

«Це відзначили і в Білому домі, що ми спілкувалися з конгресменами. 

До мене звертався і Пентагон із цим. Мій голос чують, і саме такі прямі 

розмови треба проводити», – зазначив Глава держави. 

Щодо перспектив надання Україні ракет ATACMS Володимир 

Зеленський акцентував, що йдеться загалом про посилення далекобійних 

можливостей України. 

«Ми над цим питанням дуже довго й потужно працюємо. І буде так 

само, як із F-16. Ми розуміємо, як буде. І настане момент – ми всі це 

побачимо», – резюмував Президент. 

 

Виступ Президента й першої леді України перед представниками 

урядових і ділових кіл США, пресою та українською громадою 

(Президент України Володимир Зеленський). 

(повний текст виступу – за наведеним посиланням) 

 

Президент зустрівся з найвпливовішими американськими 

підприємцями (Президент України Володимир Зеленський). 

У межах візиту до США Президент України Володимир Зеленський 

провів зустріч із найвпливовішими американськими підприємцями й 

керівниками найбільших фондів. 

Зустріч була організована за сприяння найбільшого інвестиційного 

банку у світі JP Morgan. Загальна вартість активів в управлінні фондів, 

керівники яких брали участь у заході, перевищує 30 трлн дол. 

Зокрема, у зустрічі взяли участь засновник компанії Bloomberg LP 

Майкл Блумберг, голова фонду Pershing Square Capital Білл Акман, голова 

фонду Starwood Capital Баррі Стернліхт, засновник фонду Citadel LLC Кен 

Гріффін, президент інвестиційної компанії Blackstone Джонатан Грей, 

https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-pro-posilennya-dalekobijnih-mozhlivostej-85821
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-pro-posilennya-dalekobijnih-mozhlivostej-85821
https://www.president.gov.ua/news/vistup-prezidenta-j-pershoyi-ledi-ukrayini-pered-predstavnik-85817
https://www.president.gov.ua/news/prezident-zustrivsya-z-najvplivovishimi-amerikanskimi-pidpri-85769
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заступник голови компанії BlackRock Філіпп Хільдебранд, голова 

благодійної організації Schmidt Futures Ерік Шмідт, голова компанії Kraft 

Group Роберт Крафт й інші. 

Сторони обговорили перспективи залучення найбільшого 

американського бізнесу до відбудови України та реалізації інвестиційних 

проєктів. 

Американські підприємці та фінансисти підтвердили готовність 

здійснювати масштабні інвестиції в Україну одразу після завершення війни й 

отримання гарантій безпеки. 

Також відбулася окрема зустріч Президента з головою найбільшої 

компанії з управління активами у світі BlackRock Ларрі Фінком. 

 

В Оттаві розпочалася зустріч Президента України з Прем’єр-

міністром Канади (Президент України Володимир Зеленський). 

В Оттаві розпочалася зустріч Президента України Володимира 

Зеленського з Прем’єр-міністром Канади Джастіном Трюдо. 

Лідери проведуть переговори віч-на-віч та у розширеному форматі.  

«Дякую за вашу підтримку з перших днів повномасштабної війни – це 

телефонні дзвінки, а також реальні кроки вашого уряду та всіх канадців. 

Дякую вашій прекрасній країні! Я хочу подякувати за те, що в цей важкий 

період ви прийняли українців, допомагаєте нам на полі бою – військова, 

фінансова, гуманітарна допомога. Дякую, що ви з нами, що ви стоїте заради 

нашої перемоги», – сказав Глава держави. 

Володимир Зеленський і Джастін Трюдо обговорять оборонні потреби 

України, подальшу фінансову та гуманітарну підтримку нашої держави, а 

також розширення можливостей для економічної та інвестиційної співпраці.   

Президент України та Прем’єр-міністр Канади візьмуть участь у 

підписанні двосторонніх документів і зустрінуться з представниками ЗМІ. 

 

Президент і перша леді України в Оттаві провели зустріч із 

Генерал-губернаторкою Канади (Президент України Володимир 

Зеленський). 

В Оттаві Президент України Володимир Зеленський і перша леді Олена 

Зеленська зустрілися з Генерал-губернаторкою Канади Мері Саймон та її 

чоловіком Вітом Фрейзером. 

Глава Української держави подякував за тверду позицію Канади на 

підтримку суверенітету й територіальної цілісності України. 

«Ми вдячні вам, канадському уряду та всьому канадському народу за 

щиру й потужну підтримку, яку ми особливо відчули з початком 

повномасштабного вторгнення. За те, що тисячі наших людей знайшли 

прихисток у вашій країні й ви дбаєте про них з усією теплотою», – зазначив 

Президент. 

https://www.president.gov.ua/news/v-ottavi-rozpochalasya-zustrich-prezidenta-ukrayini-z-premye-85825
https://www.president.gov.ua/news/prezident-i-persha-ledi-ukrayini-v-ottavi-proveli-zustrich-i-85829
https://www.president.gov.ua/news/prezident-i-persha-ledi-ukrayini-v-ottavi-proveli-zustrich-i-85829
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Генерал-губернаторка мовою інуїтів – представників корінних народів 

Канади – побажала українському народові наснаги в боротьбі та не здаватися 

попри всі труднощі. 

 

Володимир Зеленський і Джастін Трюдо підписали оновлену Угоду 

про вільну торгівлю між Україною та Канадою (Президент України 

Володимир Зеленський). 

У межах робочого візиту Президента України Володимира Зеленського 

до Канади було підписано двосторонні документи. 

Зокрема, Глава Української держави та очільник канадського уряду 

підписали оновлену Угоду про вільну торгівлю між Україною та Канадою. 

Документ допомагатиме створенню нового сприятливого клімату для 

економічних відносин між двома країнами, для розвитку торгівлі товарами та 

послугами, інвестицій, формування розвинутої конкурентоспроможної 

ринкової економіки відповідно до національних пріоритетів, розвитку її 

ключових галузей, здійснення системних реформ та підвищення загального 

добробуту населення. 

Також у присутності Володимира Зеленського та Джастіна Трюдо 

підписано Меморандум про співпрацю між ПрАТ «Укргідроенерго» та 

канадською «Ейкон Констракшн Глобал Сервісес Інкорпорейтед» щодо 

співпраці в будівництві гідроелектростанцій в Україні. 

Документ передбачає опрацювання можливої участі канадської 

AECON в будівництві Канівської ГАЕС та Каховської ГЕС. 

Меморандум скріпили підписами Генеральний директор ПрАТ 

«Укргідроенерго» Ігор Сирота та засновник і голова «Ейкон Груп 

Інкорпорейтед» Джон М. Бек. 

 

Цю російську агресію треба закінчити нашою перемогою – виступ 

Президента Володимира Зеленського на урочистому засіданні 

парламенту Канади (Президент України Володимир Зеленський). 

(повний текст виступу – за наведеним посиланням) 

 

Цінуємо рішення Канади приєднатися до підготовки українських 

пілотів на F-16 – Володимир Зеленський за результатами переговорів із 

Джастіном Трюдо в Оттаві (Президент України Володимир Зеленський). 

У межах робочого візиту до Канади Президент України Володимир 

Зеленський провів зустріч із Прем’єр-міністром країни Джастіном Трюдо.  

Глава держави висловив подяку очільнику канадського уряду за 

підтримку України та українців. З початку повномасштабного вторгнення 

Канада надала нашій країні допомогу на понад 8 млрд канадських доларів і 

підготувала майже 40 тис. українських військових у межах операції 

UNIFIER. 

«І в час цієї війни, і в різні інші часи наша держава й наші люди 

отримують від Канади лише повагу, лише прагнення допомогти, лише 

https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-i-dzhastin-tryudo-pidpisali-onovlenu-ugo-85837
https://www.president.gov.ua/news/volodimir-zelenskij-i-dzhastin-tryudo-pidpisali-onovlenu-ugo-85837
https://www.president.gov.ua/news/cyu-rosijsku-agresiyu-treba-zakinchiti-nashoyu-peremogoyu-vi-85841
https://www.president.gov.ua/news/cinuyemo-rishennya-kanadi-priyednatisya-do-pidgotovki-ukrayi-85845
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довіру. І, будь ласка, знайте: ми цінуємо таке ставлення, ми вам вдячні. 

Україна обов’язково це пам’ятатиме», – сказав Президент під час 

спілкування з представниками ЗМІ за результатами переговорів із Джастіном 

Трюдо в Оттаві. 

Володимир Зеленський наголосив: коли Україна переможе, це буде 

спільна перемога з Канадою, з усіма друзями та партнерами й вільним 

світом. 

Під час переговорів сторони обговорили оборонну співпрацю. Глава 

держави відзначив лідерство Канади в гуманітарному розмінуванні та 

висловив сподівання, що з канадською підтримкою буде реалізовано 

завдання з очищення всієї української землі від мін і снарядів, що не 

розірвалися. 

«Дуже ціную рішення Канади приєднатися до підготовки пілотів для 

літаків F-16. Дякую, Джастіне. Сьогодні ми докладно обговорили посилення 

нашого повітряного щита. Подякував Прем’єр-міністру за рішення його 

уряду закупити для потреб України нову партію ракет для систем ППО. Це 

дуже своєчасно з огляду на щоденні російські удари ракетами та іранськими 

«шахедами» по наших містах, по наших людях, по нашій цивільній 

інфраструктурі», – повідомив Президент. 

Крім того, сьогодні Україна одержала від Канади новий пакет 

оборонної підтримки, який містить бойові бронемашини та броньовані 

машини для евакуації, необхідні для порятунку життів поранених 

військовослужбовців. 

Під час зустрічі також обговорювалася співпраця України й Канади у 

сфері військової промисловості, зокрема спільне виробництво озброєння. 

«Очікуємо на участь канадських компаній у першому Форумі 

оборонних індустрій, який відбудеться в Україні незабаром», – сказав 

Володимир Зеленський. 

Він зауважив, що підписана сьогодні оновлена Угода про вільну 

торгівлю буде базою для відбудови України. 

Президент відзначив готовність Канади продовжувати санкційний тиск 

на Росію, щоб вона не могла збільшувати фінансування агресії. 

Крім того, сторони обговорили різні аспекти Української формули 

миру, зокрема пункти, що стосуються справедливості: засудження Росії за 

агресію та компенсації усіх завданих нею збитків. Глава держави подякував 

Канаді за підтримку роботи з організації Глобального саміту миру. 

«Також вдячний за лідерство в роботі над безпековими гарантіями для 

України на період до вступу в НАТО. Наші команди працюють над 

підготовкою двостороннього документа щодо безпекових гарантій», – 

наголосив він. 

Наостанок Володимир Зеленський подякував Канаді та її уряду за те, 

що українська культура й спільнота в цій країні – завжди нарівні з усіма 

іншими спільнотами та культурами й відчуває повагу. 
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Зі свого боку Джастін Трюдо оголосив про виділення 650 млн 

канадських доларів військової допомоги Україні протягом наступних трьох 

років. 

Він підтвердив, що Канада надаватиме інструкторів для тренування 

пілотів на F-16, а також допомагатиме з обслуговуванням танків. Крім того, 

Україні буде передано 35 дронів із камерами високої точності, броньовані 

машини та амуніцію. 

Також було підтверджено, що Канада зробить фінансовий внесок у 

створення консорціуму для передачі військового спорядження Україні й 

надасть значну макроекономічну допомогу нашій країні у 2024 фіскальному 

році. 

Джастін Трюдо запевнив: Канада буде з Україною стільки, скільки 

потрібно. 

 

Послаблювати допомогу Україні – це посилювати Росію – 

Володимир Зеленський (Президент України Володимир Зеленський). 

Президент України Володимир Зеленський наголошує, що у війні, яку 

розв’язала Росія проти України, не можна зберігати нейтралітет, адже 

відсутність допомоги нашій державі означає посилення Російської Федерації, 

яка потім загрожуватиме іншим країнам. 

«Ти допомагаєш Україні або Росії. У цій війні не буде посередників. 

Послаблюючи допомогу Україні, ти посилиш Росію. А потужна Росія й те, 

чого від неї очікувати… Я думаю, історія у книжках і свідках на це вже давно 

відповіла. Якщо хтось хоче ризикнути – добре, послаблюйте допомогу 

українцям. Але, якщо бути відвертими й чесними, за свободу, за демократію, 

за права людей треба боротися», – сказав Глава держави, відповідаючи на 

запитання журналістів після зустрічі з Джастіном Трюдо в Оттаві. 

Володимир Зеленський висловив подяку країнам-партнерам, які 

допомагають Україні зброєю та фінансуванням. 

«Але це не найбільша ціна. Найбільшу ціну все-ж таки за це сьогодні 

платить Україна – людьми, кількістю смертей. Тому ми дуже вдячні за 

допомогу», – наголосив Президент. 

 

У Торонто Володимир Зеленський і Джастін Трюдо зустрілися з 

представниками канадського бізнесу (Президент України Володимир 

Зеленський). 

У Торонто Президент України Володимир Зеленський і Прем’єр-

міністр Канади Джастін Трюдо провели зустріч із представниками 

канадського бізнесу. 

У зустрічі взяли участь: керівник Офісу Президента України Андрій 

Єрмак, його заступник Ростислав Шурма, віцепрем’єр-міністерка та 

міністерка фінансів Канади Христя Фріланд, президент Конгресу Українців 

Канади Олександра Чичій, керівники компаній, які працюють в 

https://www.president.gov.ua/news/poslablyuvati-dopomogu-ukrayini-ce-posilyuvati-rosiyu-volodi-85849
https://www.president.gov.ua/news/u-toronto-volodimir-zelenskij-i-dzhastin-tryudo-zustrilisya-85857
https://www.president.gov.ua/news/u-toronto-volodimir-zelenskij-i-dzhastin-tryudo-zustrilisya-85857


 

 

 

24 

Огляд матеріалів ЗМІ 

«Діяльність Президента України в умовах російсько-української війни» 

20-28 лютого 2015 

 

18 – 24 вересня 2023 р. 
 

Офіційна діяльність Президента України 
 

інвестиційній, банківській, експортній сферах, а також у галузях будівництва, 

енергетики, технологій тощо. 

Глава держави подякував Канаді за допомогу, яку отримує наша країна, 

і наголосив на важливості реалізації проєктів з відновлення України. 

«Ми дуже зацікавлені у вашому приході в Україну, дуже зацікавлені у 

відновленні України – це те, чого ми сьогодні потребуємо. Це всі напрями, у 

яких ви сильні. Ми дуже зацікавлені у вашій роботі, бізнесі та технологіях», 

– сказав Володимир Зеленський. 

Зі свого боку Джастін Трюдо наголосив на важливості економічної 

підтримки України. 

«Багато треба зробити в сенсі гуманітарної та військової допомоги. Але 

також багато треба зробити в економічному плані. Тож я радий, що ми 

можемо обговорити це із Президентом Зеленським», – сказав Прем’єр-

міністр Канади. 

Учасники зустрічі приділили увагу перспективам інвестування в 

Україну та необхідним передумовам для того, щоб розпочати цей процес іще 

до закінчення війни. 

 

Єдність допомагає нам усім ставати сильнішими, зміцнювати 

свободу й рухатися до перемоги – Володимир Зеленський під час зустрічі 

з представниками громадськості Канади (Президент України Володимир 

Зеленський). 

У межах робочого візиту до Канади Президент України Володимир 

Зеленський і перша леді Олена Зеленська спільно з Прем’єр-міністром країни 

Джастіном Трюдо зустрілися з канадськими парламентарями, 

представниками політичних, ділових та експертних кіл, академічної 

спільноти та української громади. 

«Слава Україні! Я так пишаюся чути це в Канаді. Ці слова об’єднують 

усю Канаду, всіх людей, усі громади й міста. Слава Україні! Так звучить 

єдність. Я пишаюся тим, що ми досягли такої єдності. Це дуже надихає!» – 

сказав Глава держави. 

За словами Володимира Зеленського, єдність допомагає всім нам 

ставати сильнішими, зміцнювати свободу та рухатися до перемоги, яка 

неодмінно буде. 

«Я дуже пишаюся тим, що Україна надихає, що українці надихають і 

канадські українці надихають. Я дякую всім вам за те, що ви активні. Ви 

даєте можливість іншим відчути дух України, дух «Слава Україні!» – дух 

людей, які ніколи не здаються», – зазначив Президент, звертаючись до 

української громади в Канаді. 

Глава держави також подякував дідусям і бабусям канадських 

українців, які зберегли українську ідентичність і зробили свій внесок у те, 

щоб Канада стала великою країною. Він висловив переконання, що Канада 

ніколи не втратить української енергетики. 

https://www.president.gov.ua/news/yednist-dopomagaye-nam-usim-stavati-silnishimi-zmicnyuvati-s-85861
https://www.president.gov.ua/news/yednist-dopomagaye-nam-usim-stavati-silnishimi-zmicnyuvati-s-85861
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«Ви допомагаєте берегти Україну й зараз, коли ми захищаємо й 

обовʼязково захистимо нашу незалежність. Ви допомагаєте волонтерам. Ви 

прийняли наших людей. Канада тренує наших воїнів. Канада дає Україні 

зброю, щоб рухатися вперед, щоб витіснити Росію. І я дякую вам за це, 

дякую всім вам!» – наголосив Володимир Зеленський. 

Він висловив переконання, що одного дня обидва народи так само в 

єдності святкуватимуть перемогу України. 

«Кулі й бомби можуть завдати великої шкоди, але вони ніколи не 

відберуть відчуття громади. Я це відчував, коли був у Києві в час війни. Я це 

відчуваю тут, у Канаді. Тому що канадці й українці мають особливий зв’язок 

протягом багатьох поколінь. Стільки канадців українського походження 

допомагали розбудовувати нашу країну, що Канада й канадці тепер 

допомагатимуть відбудовувати Україну протягом багатьох наступних 

поколінь», – сказав зі свого боку Джастін Трюдо. 

Володимир та Олена Зеленські також поспілкувалися з учасниками 

заходу. 

 

Президент України провів зустріч із Головою Суверенної Ради 

Судану (Президент України Володимир Зеленський). 

В аеропорту «Шеннон» (Ірландія) Президент України Володимир 

Зеленський провів незаплановану зустріч із Головою Суверенної Ради 

Республіки Судан Абдель Фаттахом аль-Бурганом. 

Глава держави подякував за послідовну підтримку Суданом 

суверенітету й територіальної цілісності України. 

Співрозмовники обговорили спільні безпекові виклики, зокрема 

діяльність незаконних збройних формувань, фінансованих Росією. 

Володимир Зеленський запросив Абдель Фаттаха аль-Бургана 

підтримати гуманітарну ініціативу Grain From Ukraine, метою якої є 

постачання продовольства до найбільш вразливих країн Африки, а також 

долучитися до Глобального саміту миру. 

Лідери двох держав також обговорили можливі майданчики для 

посилення взаємодії між Україною та країнами Африканського континенту. 

 

Повертаючись до України, Володимир Зеленський відзначив 

державними нагородами польських волонтерів (Президент України 

Володимир Зеленський). 

Повертаючись після робочого візиту до Канади та перебуваючи в 

Любліні, Президент України Володимир Зеленський вручив державні 

нагороди громадянам Польщі: журналістці та медику-волонтеру. 

Журналістка TVN Discovery Poland Б’янка Залевська з 2014 року 

працювала в зоні АТО на Донбасі, де отримала важке поранення. Як 

волонтер збирала й передавала в Україну гуманітарну допомогу. З початком 

повномасштабної війни РФ проти України надала значну допомогу 

https://www.president.gov.ua/news/prezident-ukrayini-proviv-zustrich-iz-golovoyu-suverennoyi-r-85865
https://www.president.gov.ua/news/povertayuchis-do-ukrayini-volodimir-zelenskij-vidznachiv-der-85873
https://www.president.gov.ua/news/povertayuchis-do-ukrayini-volodimir-zelenskij-vidznachiv-der-85873
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підрозділам Збройних Сил України, як волонтер допомагала в 

транспортуванні важкохворих дітей до шпиталів Республіки Польща. 

Медик-рятувальник Даміан Дуда зібрав команду медиків, які власним 

коштом закуповували необхідні медичні препарати та приїздили в Україну, 

щоб надавати екстрену медичну допомогу й евакуйовувати до 

стабілізаційного пункту воїнів, поранених на лінії фронту. Також він створив 

фонд, із якого фінансується закупівля медикаментів для команд медиків-

волонтерів в Україні. 

«Те, що ви робите, – велика праця – допомагати, підтримувати 

українців на фронті, які реально захищають не тільки Україну, а й, я вважаю, 

Європу, весь світ, наші спільні цінності», – сказав Володимир Зеленський, 

вручаючи нагороди. 

Він подякував народу Польщі за таких синів і доньок. 

«Я пишаюся тим, що в України є таке сильне сусідство. Я вам хочу 

подякувати. Я хочу подякувати всьому польському народові, всім людям, які 

з перших днів відкривали свої сім’ї, свої домівки, відкривали себе й 

допомагали. Я вважаю, що будь-які виклики на нашому спільному шляху – 

це ніщо порівняно з тим, що є така міцність між нашими людьми», – 

наголосив Глава держави. 

За вагомий особистий внесок у підтримання державного суверенітету, 

територіальної цілісності України та зміцнення українсько-польської 

співпраці Указами Президента України Б’янку Залевську нагороджено 

орденом княгині Ольги ІІ ступеня, а Даміана Дуду – орденом «За заслуги» ІІІ 

ступеня. 
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України 

Олена Зеленська на полях ГА ООН: Солідарність залишається 

єдиним засобом проти варварства та агресії (Президент України 

Володимир Зеленський). 

Президент України Володимир Зеленський і перша леді Олена 

Зеленська розпочали візит до США для участі в заходах 78-ї сесії 

Генеральної Асамблеї Організації Об’єднаних Націй в м. Нью-Йорку 17–21 

вересня. 78-ма сесія ГА ООН офіційно відкрилася 5 вересня. 

У перший день візиту Олена Зеленська взяла участь у заході високого 

рівня на полях 78-ї сесії Генасамблеї ООН «Міжнародний день боротьби за 

рівну оплату праці 2023: Виступаємо за рівну оплату праці – відзначаємо 

досягнення та розуміємо виклики», де розповіла про ситуацію з оплатою 

праці українських жінок. 

«З початком російської агресії наші жінки відчули всі ризики й 

виклики, взяли на себе навантаження в усіх сферах. І це не лише вимушені 

переселенки, які вивозять дітей, стареньких родичів у безпечні місця. Це 

лікарі, бо більшість із них – жінки. Вчителі, які продовжують навчати дітей, – 

переважно жінки. У нас дуже потужний волонтерський рух, більшість його 

активісток – також жінки. Служба у війську, хоч для жінок вона добровільна, 

але там дедалі більше жінок – 60 тисяч. Водночас жінки стали більш 

вразливими, втрачаючи робочі місця та бізнес. Більшу частину нашого 

малого бізнесу становили жінки. А він постраждав найпершим. Дуже часто 

їхні крамнички, салони, фірми згоріли разом із містами, у яких 

розташовувалися», – розповіла дружина Президента. 

Вона наголосила, що до цих випробувань додається розрив у оплаті 

праці – на тих самих посадах жінки отримують менше за чоловіків. Ця 

тенденція, характерна для всього світу, є проблемою і в Україні. 

«Щоб боротися із цим явищем, ми вступили до Партнерства зі здобуття 

рівності Біарриц. Якщо у 2015 році розрив у оплаті між чоловіками й 

жінками становив 26 %, то у 2021-му ми скоротили його до 18 %», – 

зауважила перша леді. 

Вона акцентувала, що й під час війни боротьба за рівну оплату праці 

триває. 

Дружина Президента обговорила важливість порушення цієї теми з 

Прем’єр-міністеркою Ісландії Катрін Якобсдоттір та почула під час 

панельної дискусії зобов’язання щодо подолання розриву в оплаті праці між 

чоловіками та жінками до 2030 року від виконавчої директорки ООН Жінки 

Сіми Бахус, генерального директора Міжнародної організації праці (МОП) 

Гілберта Хунгбо та заступника генерального секретаря ОЕСР Ульріка 

Вестергорда Кнудсена. 

https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-na-polyah-ga-oon-solidarnist-zalishayetsya-ye-85689
https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-na-polyah-ga-oon-solidarnist-zalishayetsya-ye-85689
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«Держава ухвалила принципове рішення – розвиватися та 

вдосконалюватися навіть під час війни. Попри війну. Минулої п’ятниці 

український уряд затвердив Національну стратегію подолання гендерного 

розриву в оплаті праці в Україні до 2030 року. Для країни, що воює, 

видається амбітним? Так і є. Наші травми ми хочемо перетворити на 

зростання. Під час війни держава продовжує працювати над рівністю. Але 

важлива найголовніша складова – перемога. Щоб наші жінки могли 

повернутися з еміграції, працювати й отримувати гідні кошти на батьківщині, 

щоб відкривалися нові бізнеси, нам дуже потрібна перемога», – зазначила 

Олена Зеленська. 

Дати українським жінкам справедливість і впевненість – не тільки 

юридичний, а й моральний обов’язок держави, наголосила вона. 

Як розповіла перша леді, в української делегації заплановано багато 

важливих зустрічей. Зокрема, Олена Зеленська зустрінеться з керівництвом 

ВООЗ, візьме участь у заході «Боротьба за майбутнє: українські діти у війні», 

а також у заході ЮНЕСКО «Розбудова миру та стійкості через культуру: 

перетин культури, кризи та сталого розвитку», присвяченому збереженню 

українських культурних пам’яток. 

 

Треба рятувати не лише життя, а і його якість – Олена Зеленська 

під час зустрічі з генеральним директором ВООЗ (Президент України 

Володимир Зеленський). 

Перша леді України Олена Зеленська зустрілася з генеральним 

директором Всесвітньої організації охорони здоров’я (ВООЗ) Тедросом 

Адханомом Гебреєсусом. 

Зустріч відбулася на полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН, куди 

перша леді разом із Президентом України прибула для участі в заходах 

високого рівня. 

Олена Зеленська висловила подяку Всесвітній організації охорони 

здоров’я за допомогу Україні у збереженні здоров’я та життів людей під час 

російського вторгнення. 

«Війна відсіяла неважливе. Війна проявила й показала справжні 

цінності та пріоритети. Пріоритетом і головною цінністю для України є 

людина та її життя. І це вже аксіома для свідомих людей. Настав час зробити 

аксіомою й те, що важлива і якість життя. А ментальне здоров’я – основа цієї 

якості. Війна проти України стала викликом, який актуалізував потребу у 

трансформації психосоціальної допомоги та спеціалізованої психіатричної 

допомоги, у необхідності перейти від сумнівної кількості до відчутної якості 

послуг для людей», – сказала дружина Президента. 

Перша леді розповіла про перебіг реалізації Всеукраїнської програми 

ментального здоров’я, яку вона ініціювала для охоплення психологічною 

допомогою та основами самодопомоги всього населення країни. 

«У нас працює Міжвідомча координаційна рада з психічного здоров’я і 

психосоціальної підтримки – майданчик для напрацювання урядових 

https://www.president.gov.ua/news/treba-ryatuvati-ne-lishe-zhittya-i-jogo-yakist-olena-zelensk-85701
https://www.president.gov.ua/news/treba-ryatuvati-ne-lishe-zhittya-i-jogo-yakist-olena-zelensk-85701
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управлінських рішень. Другим важливим напрямом стало вироблення 

координації та консенсусу. За підтримки ВООЗ створено консультативно-

дорадчий орган – Координаційний центр з психічного здоров’я при Кабінеті 

Міністрів. Працює модель регіональної координації Всеукраїнської програми 

ментального здоров’я, уже відчувається взаємодія міністерств, обласних 

військових адміністрацій. Бюро ВООЗ в Україні координує неурядовий 

сектор і міжнародних партнерів у формуванні послуг із психосоціальної 

допомоги», – наголосила вона. 

Олена Зеленська акцентувала, що ментальне здоров’я входить до топ-5 

викликів сьогодення у світі. Це підтвердило масштабне соціологічне 

дослідження на тему ментального здоров’я та ставлення до нього, проведене 

для Саміту перших леді та джентльменів у липні – серпні 2023 року за 

підтримки ВООЗ в 11 країнах світу. У зв’язку з цим дружина Президента 

запропонувала очільнику Всесвітньої організації охорони здоров’я схвалити 

на Всесвітній асамблеї охорони здоров’я (ВАОЗ) у травні 2024 року 

резолюцію щодо впливу війни на ментальне здоров'я, якою буде оновлено 

Всеосяжний план дій із психічного здоров'я на 2013 – 2030 рр., а також 

провести під час Всесвітньої асамблеї окремий програмний захід ВООЗ 

міністерського рівня за лідерства України щодо впливу війни на ментальне 

здоров’я. 

Олена Зеленська й Тедрос Адханом Гебреєсус обговорили нову 

ініціативу України – міжнародне медичне партнерство, започатковане під 

патронатом третього Саміту перших леді та джентльменів у межах 

сателітного саміту міністрів охорони здоров’я різних країн. Меморандуми 

про партнерство між українськими та закордонними медзакладами на ньому 

підписали 14 очільників МОЗ. 

«Міжнародне медичне партнерство передбачає підписання 

меморандуму про співпрацю між конкретними медичними закладами – 

українським та іноземним. Тобто український медзаклад отримає 

«побратима» за кордоном, із яким обмінюватиметься досвідом, перейматиме 

найкращі практики, організовуватиме стажування медиків тощо. Партнерами 

українських лікарень на цей час стали 25 зарубіжних. Це надважливо, бо 

через повномасштабну війну наша медична система потерпає щодня. Росія 

вже пошкодила 1427 об’єктів охорони здоров’я, ще 189 зруйнувала вщент. І 

наші медзаклади як ніколи потребують надійного плеча підтримки, щоб 

продовжувати розвиватися й надавати якісну медичну допомогу українцям», 

– розповіла Олена Зеленська. 

Вона запросила ВООЗ до участі та ініціатив у межах медичного 

партнерства, наголосивши, що це відкриває перспективи не лише для 

України, а й для країн-партнерів. Адже українські фахівці мають унікальний 

досвід порятунку життів у воєнних умовах. 

«Досвід України має служити усьому цивілізованому світу та бути 

відображеним у глобальних політиках як щодо питань надання медичної 

допомоги в умовах надзвичайних ситуацій, так і щодо посилення 
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міжнародної співпраці, транскордонного обміну інформацією, керування 

спільними запасами тощо», – наголосила перша леді України. 

 

Олена Зеленська у Нью-Йорку: Якщо дитинство під загрозою в 

одній країні, воно під загрозою повсюдно (Президент України Володимир 

Зеленський). 

На полях 78-ї сесії Генеральної Асамблеї ООН, яка триває у Нью-

Йорку, перша леді України Олена Зеленська взяла участь у заході високого 

рівня «Боротьба за майбутнє: українські діти у війні». 

Мета дискусії – поінформувати про нагальні потреби та проблемні 

питання у сфері захисту дітей в умовах війни, у подоланні яких Україна 

потребує допомоги міжнародної спільноти, а також укотре привернути увагу 

до жахливих злочинів проти дітей, які щодня скоюють російські окупанти в 

Україні, та до проблеми повернення депортованих дітей. 

Учасниками заходу були: Президент Естонської Республіки Алар 

Каріс, міністр закордонних справ Естонії Маргус Цахкна, міністерка 

закордонних справ Бельгії Хаджа Лабіб, постійна представниця США в ООН, 

членкиня Ради національної безпеки США Лінда Томас-Грінфілд, перші леді 

Австрії, Польщі, Литви, Фінляндії, дружина Президента Європейської ради 

та інші представники країн – членів ООН. Від України на заході також 

виступили: Генеральний прокурор Андрій Костін, уповноважений Верховної 

Ради з прав людини Дмитро Лубінець, а також співзасновниця та голова 

правління благодійного фонду «Голоси дітей» Олена Розвадовська. 

Перша леді звернулася до учасників із промовою, описавши ситуацію, 

у якій через російське вторгнення опинилися українські діти. 

«У ці дні виповнюється місяць відтоді, як чергова російська ракета, 

випущена по місту Чернігову, вбила шестирічну Софійку. Вона проводила 

вихідний разом із близькими в центрі міста. За кілька днів вона мала йти в 

перший клас... Лише за офіційними даними, із початку російського 

вторгнення в нас загинуло 504 дитини. Ще сотні зазнали травм, які пронесуть 

через усе життя», – зазначила дружина Президента під час виступу. 

Вона додала, що Росія викрала понад 19 тис. українських дітей, і це 

лише ті випадки, про які відомо достеменно. Насправді ж їх набагато більше. 

Наразі Україна повернула 386 своїх юних громадян. 

Офіс Генерального прокурора зафіксував 231 факт сексуального 

насильства, вчиненого російськими військовими. Ці факти розслідують 

українські прокурори. Серед постраждалих 13 дітей: 12 дівчат та 1 хлопець. 

Наймолодшій жертві було всього 4 роки. 

«Це лише ті випадки, про які постраждалі та їхні близькі наважилися 

розповісти слідчим. Так виглядає нині дитинство в Україні», – розповіла 

перша леді. 

Олена Зеленська закликала представників ООН та країни – учасниці 

допомогти українським дітям: «Від імені всіх дітей України прошу вас 

докласти особистих зусиль для того, щоб вони більше не страждали. Щоб 

https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-u-nyu-jorku-yaksho-ditinstvo-pid-zagrozoyu-v-85729
https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-u-nyu-jorku-yaksho-ditinstvo-pid-zagrozoyu-v-85729


 

 

31 Офіційна діяльність дружини Президента України 
 

Огляд матеріалів ЗМІ 

«Діяльність Президента України в умовах російсько-української війни» 

20-28 лютого 2015 

 

18 – 24 вересня 2023 р. 
 

страшний лічильник жертв зупинився. Щоб ті 13 дітей, про сексуальне 

насильство над якими нам відомо достеменно, не були забуті, їхні історії 

були верифіковані ООН і у вашій доповіді наступного року російські 

злочинці, які це зробили, були відображені у списку ганьби саме за цей 

страшний злочин. Допоможіть отримати дані про дітей, викрадених Росією. 

Допоможіть зупинити їх асиміляцію та паспортизацію в країні-агресорі, бо 

вона примусова. Допоможіть зупинити допити, катування й ув’язнення дітей 

у Росії. Допоможіть зупинити обстріли українських населених пунктів. 

Допоможіть вивезти дітей з окупованих територій через спеціальні безпечні 

коридори. І ми закликаємо весь свідомий світ забезпечити для воєнних 

злочинців покарання». 

Вона наголосила, що допомога українським дітям потрібна не лише їм 

самим, а й світу, бо це означає відновлення справедливості та прав людини, 

зокрема дитини. 

«Якщо дитинство під загрозою в одній країні – воно під загрозою 

повсюдно», – резюмувала перша леді. 

 

Перша леді отримала нагороду Clinton Global Citizen Award, яку 

вручають за громадянське лідерство (Президент України Володимир 

Зеленський). 

Під час візиту до США для участі в заходах 78-ї сесії Генеральної 

Асамблеї ООН перша леді України Олена Зеленська отримала нагороду 

Clinton Global Citizen Award. 

Це премія, заснована у 2007 році Біллом, Гілларі та Челсі Клінтонами, 

втілює заклик Президента Білла Клінтона до дії, відзначаючи видатних 

людей, чиє бачення і лідерство стали прикладом для глобальної спільноти. Ці 

люди довели, що різні верстви суспільства можуть успішно працювати разом 

для розробки рішень, які ведуть до позитивних і довгострокових соціальних 

змін. 

«Для мене велика честь прийняти нагороду, яку отримували видатні 

особистості світу. Разом із честю це ще й велика відповідальність. Кажуть, 

лідер – це той, за ким підеш туди, куди сам не пішов би. Я не впевнена, чи 

можна це застосувати до мене. Однак мені здається, що моє лідерство 

полягає в тому, щоб дати людям мужність. Я щиро вірю, що лідерство – це 

відданість справі. Відданість усім, хто довіряє тобі, тому, що ти робиш», – 

сказала Олена Зеленська, приймаючи нагороду. 

Перша леді України відзначила, що розділяє нагороду з усіма 

українцями. 

«Бо сьогодні кожен у моїй країні є відданим лідером. Мати, яка веде 

дитину до школи, а потім поспішає на роботу після безсонної ночі через 

повітряну тривогу. Вчитель, який веде урок – часто в бомбосховищі, 

дистанційно, в небезпеці, але все одно викладає. Рятувальники та лікарі, які 

поспішають до постраждалих від обстрілів. І мужні чоловіки й жінки, які 

стоять на передовій, щоб не пустити загарбника до своїх домівок, міст, а 

https://www.president.gov.ua/news/persha-ledi-otrimala-nagorodu-clinton-global-citizen-award-y-85737
https://www.president.gov.ua/news/persha-ledi-otrimala-nagorodu-clinton-global-citizen-award-y-85737
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також не пустити агресію далі у світ. Це справжні лідери, які взяли на себе 

відповідальність за своє життя, країну та збереження безпеки у світі. Вони – 

мої співвітчизники. Дякую їм та від їхнього імені за цю нагороду», – додала 

дружина Президента. 

 

Олена Зеленська на відкритті виставки ЮНЕСКО: Наша 

культурна спадщина – це наша душа, яку не вб’є жодна війна (Президент 

України Володимир Зеленський). 

У третій день візиту до Нью-Йорка (США) для участі в заходах 78-ї 

сесії Генеральної Асамблеї ООН дружина Президента України Олена 

Зеленська разом із директором Музею мистецтва Метрополітен (МЕТ) 

Максом Холлейном та віцепрезидентом Кеннетом Вейном презентувала 

кампанію «МЕТ говорить українською» зі створення україномовних 

аудіокоментарів для експонатів музею. 

Метрополітен-музей – відомий художній музей США, заснований у 

Нью-Йорку в 1870 році з метою підвищення інтересу американського народу 

до історії та мистецтва. Це четвертий за відвідуваністю та площею музей у 

світі. 

Фонди закладу налічують понад 2 млн експонатів, які презентують 

історію культури людства за 5 тис. років. 

У зв’язку з військовою агресією Росії проти України у 2022 році 

Метрополітен визнав художників Іллю Рєпіна, Івана Айвазовського, Архипа 

Куїнджі, які народилися в Україні, українськими, а не російськими, і 

відповідно підписав їхні роботи у своїх експозиціях. 

«Ми продовжуємо важливий для України проєкт – це україномовні гіди 

у пам’ятках світу. До нас уже приєдналися майже 70 визначних місць у 43 

країнах. Тож я щиро дякую вам за ініціативу «МЕТ говорить українською». 

Поява аудіосупроводу українською від одного з найкращих музеїв світу – це 

акт солідарності, позиція, яка для нас дуже цінна. Мова не про туристичну 

опцію, хоча це теж важливо. Коли українською говорить Метрополітен, це 

автоматично вкотре підтверджує: це мова культури й гуманізму. Мова 

людей, на боці яких правда», – наголосила Олена Зеленська. 

Крім того, на полях 78-ї сесії Генасамблеї ООН перша леді разом із 

генеральною директоркою ЮНЕСКО Одрі Азулє та за участю Прем’єр-

міністра Албанії Еді Рами, Премʼєр-міністра Мальти Роберта Абели та 

Президента Португалії Марселу Ребелу де Соузи відкрила виставку 

ЮНЕСКО «Розбудова миру та стійкості через культуру: перетин культури, 

кризи та сталого розвитку». 

Метою виставки є зміцнення міжнародної солідарності для захисту 

культури у військових конфліктах та демонстрація ролі, яку відіграє культура 

в питанні миру, стійкості та розвитку. Експозиція продемонструє, як 

ЮНЕСКО захищає культурну спадщину в контекстах Іраку, Ємену, 

Афганістану та України. 

https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-na-vidkritti-vistavki-yunesko-nasha-kulturna-85765
https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-na-vidkritti-vistavki-yunesko-nasha-kulturna-85765
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На виставці представлені світлини українських пам’яток архітектури, 

зруйнованих російською агресією, зокрема Спасо-Преображенського собору 

в Одесі. 

«Йому понад 220 років. Він був частиною міста для багатьох поколінь. 

Російські ракети влучили в нього вночі. Вони пробили дах, пошкодили 

розписи. А вранці, окрім рятувальників, там було багато інших людей. Вони 

прийшли не для того, щоб подивитися на наслідки. Вони прийшли 

прибирати. Уявіть собі: після безсонної ночі, коли вони та їхні сім’ї не могли 

спати через обстріли. Це і є наше українське ставлення. Ми сприймаємо 

історію як частину нашого життя, нашої пам’яті, нас самих», – зазначила 

Олена Зеленська. 

Вона подякувала ЮНЕСКО, донорам Надзвичайного фонду спадщини 

та всім країнам-партнерам, які допомагають відновити, зберегти та врятувати 

українські пам’ятки. 

Перша леді нагадала, що днями ЮНЕСКО включила середмістя Львова 

та Софійський собор у Києві до списку Світової спадщини, що перебуває під 

загрозою. 

«Закликаю глядачів побачити на цих фото не просто купу каміння, не 

просто уламки, на які агресор перетворив наші пам'ятки. Я закликаю 

побачити людей. І тоді ви побачите душу – нашу й наших міст. Яку не вб’є 

жодна війна», – сказала дружина Президента. 

 

Олена Зеленська провела зустріч із першою леді США Джилл 

Байден (Президент України Володимир Зеленський). 

У Вашингтоні перша леді України Олена Зеленська провела зустріч із 

першою леді США Джилл Байден. Дружина Президента України подякувала 

Джилл Байден за підтримку нашої країни та її громадян. 

«Наші зустрічі мають велике символічне значення. Це символ того, що 

наші держави й народи стоять пліч-о-пліч у боротьбі з російською агресією, 

свідчення, що США – поруч із нами в цей важкий час.  Дозвольте від себе 

особисто й від усього українського народу щиро подякувати вам і пану 

Президенту Байдену, Конгресу та всьому американському народові за 

безпрецедентну підтримку», – сказала Олена Зеленська. 

Вона розповіла про третій Саміт перших леді та джентльменів, який 

відбувся в Україні 6 вересня та зібрав 27 подружжів лідерів держав з усього 

світу. Темою заходу стало ментальне здоров’я та, зокрема, вплив війни на 

нього. Сполучені Штати на Саміті представляв державний секретар Ентоні 

Блінкен. Перша леді України відзначила роль  Агентства США з 

міжнародного розвитку (USAID) у реалізації проєктів у сфері ментального 

здоров’я в Україні. 

«Говорячи про Україну, учасники часто вживали слово resilience. Наше 

суспільство залишається психологічно стійким і здатним проходити через 

випробування та водночас жити повноцінним життям», – наголосила Олена 

Зеленська. 

https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-provela-zustrich-iz-pershoyu-ledi-ssha-dzhill-85809
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Щоб університети й бібліотеки не горіли ніде у світі, зло та агресія 

мають бути покарані – Олена Зеленська під час відвідання 

Джорджтаунського університету (Президент України Володимир 

Зеленський). 

У межах візиту до Сполучених Штатів Америки перша леді України 

Олена Зеленська разом із Президентом Володимиром Зеленським відвідала у 

Вашингтоні меморіал Пентагона, споруджений на честь 184 жертв 

терористичної атаки 11 вересня 2001 року на штаб-квартиру Міністерства 

оборони США. 

«Ми в Україні добре розуміємо цей біль, бо наша країна переживає 

щоденний терор проти мирних міст, будинків, лікарень та громадських 

центрів із боку Росії. Ми знаємо, як важливо зупинити це зло, щоб більше 

ніхто не загинув. Україна зі США. США з Україною», – зазначила дружина 

Президента. 

Крім того, Олена Зеленська відвідала Джорджтаунський університет. 

Це найстаріший університет у Вашингтоні та найстаріший католицький 

університет у Сполучених Штатах. Його було засновано в 1789 році. 

Серед випускників університету – 12 глав держав, зокрема 42-й 

Президент США Білл Клінтон. Окрім Білла Клінтона, Школу дипломатичної 

служби Джорджтаунського університету закінчили: колишня Президентка 

Литви Даля Грібаускайте, експрезидент Єврокомісії Жозе Мануель Баррозу, 

заступниця держсекретаря США Пола Добрянські, колишній речник Білого 

дому Нед Прайс, експосол США в Україні Джон Гербст та інші 

високопосадовці. 

У 2022 році українські студенти започаткували в Джорджтаунському 

університеті «Український клуб». Він налічує 50 членів, 20 із яких – етнічні 

українці. 

Керівництво вишу підтримує дружні відносини з Посольством України 

у США. Зокрема, у першу річницю початку повномасштабної російської 

агресії університет вивісив на головній адміністративній будівлі український 

прапор. 

Олена Зеленська подякувала керівництву закладу та студентам за 

солідарність з Україною в боротьбі із загарбником. Дружина Президента 

зазначила: «В Україні навчальний рік розпочався під повітряні тривоги, із 

ризиком для життя викладачів і студентів. Часто питають: «Що боронить 

Україна, за що воює?» Власне, саме за це. Щоб молоді люди могли спокійно 

вчитися й жити у своїй країні, а не гинути під бомбами на своїх вулицях, а 

викладачі – вчити. Вірю, що за підтримки всіх небайдужих людей світу, 

майбутніх лідерів – таких, як студенти Джорджтаунського університету, із 

якими зустрілася сьогодні, так і буде», – сказала вона. 

Перша леді також відкрила в університеті українську книжкову 

поличку, передавши закладу видання з історії літератури тощо. Таким чином 

США стали 40-ю країною – учасницею проєкту першої леді «Українська 

https://www.president.gov.ua/news/shob-universiteti-j-biblioteki-ne-gorili-nide-u-sviti-zlo-ta-85813
https://www.president.gov.ua/news/shob-universiteti-j-biblioteki-ne-gorili-nide-u-sviti-zlo-ta-85813
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книжкова поличка», у межах якого бібліотекам світу передано вже 47 тисяч 

українських книг. 

«Інформація про Україну – не лише з новин, а й із книжок, із нашої 

літератури, історії, філософії – першоджерел для довгого та вдумливого 

читання й розуміння. Для тих, хто хоче більше знати про нас від нас. Радо 

відкриваю сьогодні поличку у дружньому Джорджтаунському університеті 

Вашингтона, де завжди багато українських заходів і зустрічей. Тут 

навчаються майбутні лідери США та вільного світу, їхня обізнаність важлива 

не тільки для них, а й для всієї світової спільноти», – наголосила Олена 

Зеленська. 

 

Олена Зеленська під час візиту до Канади провела низку зустрічей 

(Президент України Володимир Зеленський). 

У межах візиту до Канади перша леді України Олена Зеленська 

провела низку зустрічей і взяла участь в укладенні українсько-канадського 

медичного партнерства з інститутом «Атлас» (Atlas Institute for Veterans and 

Families). 

Разом із Президентом Володимиром Зеленським перша леді зустрілася 

з Генерал-губернаторкою країни Мері Саймон та її чоловіком Вітом 

Фрейзером. 

У 2021 році Мері Саймон стала першою представницею корінних 

народів Канади на цій посаді – вона очолювала національне об’єднання 

інуїтів. 

Перша леді також провела зустріч із міністеркою психічного здоров’я 

та залежностей Канади Яарою Сакс і міністеркою у справах ветеранів, 

заступницею міністра національної безпеки Канади Джинет Петітпас Тейлор. 

Олена Зеленська наголосила, що Україна лише починає шлях до 

психологічного захисту своїх людей. 

«Наша Всеукраїнська програма ментального здоров’я «Ти як?» має 

охопити доступною допомогою та навчити самодопомоги всіх українців, які 

щодня відчувають травму війни», – розповіла вона. 

Дружина Президента відзначила, що Канада – світовий лідер у захисті 

психічного здоров’я. Країна пройшла значний шлях у цьому напрямі, 

побудувавши якісну систему допомоги на всіх рівнях. Окреме Міністерство 

психічного здоров’я та залежностей Канади розробляє державну політику у 

відповідній сфері. 

«Українські фахівці, які впроваджують подібні зміни в нас, мають діяти 

швидко й ефективно. Тому ми просимо вас поділитися стандартами 

допомоги, протоколами терапії, що лежать в основі ваших сервісів. Разом із 

МОЗ України та Координаційним центром із психічного здоров’я ми 

працюватимемо над їх адаптацією та розробкою маршруту впровадження в 

реальну практику», – сказала перша леді. 

https://www.president.gov.ua/news/olena-zelenska-pid-chas-vizitu-do-kanadi-provela-nizku-zustr-85853


 

 

36 Офіційна діяльність дружини Президента України 
 

Огляд матеріалів ЗМІ 

«Діяльність Президента України в умовах російсько-української війни» 

20-28 лютого 2015 

 

18 – 24 вересня 2023 р. 
 

Вона запропонувала організувати серію візитів українських фахівців до 

Канади для обміну досвідом у впровадженні послуг ментального здоров’я 

для населення. 

Олена Зеленська також відвідала Королівський центр психічного 

здоров’я Оттави. Він є одним із найкращих канадських медичних закладів з 

питань психічного здоров’я, навчання та досліджень. Основна мета центру 

полягає в тому, щоб розширити доступ та створити нові можливості для 

людей із психічними особливими психічними пртребами, зокрема ветеранів 

та членів їхніх родин, завдяки конвергенції догляду, орієнтованого на клієнта 

та сім’ю. 

На базі центру діє, зокрема, Atlas Institute for Veterans and Families – 

неурядова канадська організація (фінансується Міністерством у справах 

ветеранів), яка об’єднує провідних фахівців у сфері психічного здоров’я, 

науковців і технології для отримання глибшого розуміння мозку та 

дослідження інноваційних підходів до запобігання та лікування психічних 

захворювань у ветеранів і членів їхніх родин 

Перша леді взяла участь у підписанні меморандуму про медичне 

партнерство між Atlas Institute for Veterans and Families і Центром психічного 

здоров'я та реабілітації ветеранів «Лісова поляна». У 2019 році Центр уперше 

в Україні розпочав роботу з лікування розладів, пов’язаних із бойовим 

стресом, наслідками черепно-мозкових травм, поєднуючи її з практиками 

фізичної та психологічної реабілітації. 

«Три місяці тому, коли ми разом із Джастіном Трюдо та очільником 

МОЗ Віктором Ляшком відвідували Центр психічного здоров'я та реабілітації 

ветеранів «Лісова поляна» під Києвом, я запропонувала, щоб цей 

досвідчений у реабілітації ветеранів заклад заручився підтримкою потужного 

канадського «побратима» – Atlas Institute for Veterans and Families на базі 

Королівського центру психічного здоров’я Оттави, оскільки він має сильну 

наукову експертизу в питаннях ПТСР. І ось сьогодні це відбувається. Тепер і 

«Лісова поляна» матиме партнера в Канаді задля надважливої справи – 

відновлення наших ветеранів», – сказала Олена Зеленська. 

Меморандум – частина медичного партнерства, започаткованого під 

патронатом третього Саміту перших леді та джентльменів 6 вересня 2023 

року. Тоді 26 медичних закладів із Київської, Дніпропетровської, Одеської, 

Миколаївської, Львівської, Тернопільської, Вінницької, Рівненської, Івано-

Франківської та Закарпатської областей уклали меморандуми про 

безпосередню співпрацю з лікарнями Литви, Латвії, Молдови, Північної 

Македонії, Польщі, Австрії, Данії, Естонії, Ірландії, Швеції, Іспанії, Ізраїлю 

та Нідерландів для обміну досвідом з метою порятунку життів. 

Дружина Президента також побувала в Операційній клініці стресових 

травм (OSI), яку фінансує Міністерство у справах ветеранів Канади. Заклад 

надає допомогу й підтримку людям, які живуть із психічними вадами 

внаслідок посттравматичного стресового розладу (ПТСР), іншими 
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тривожними розладами, депресією, а також ветеранам і 

військовослужбовцям збройних сил. 

Лікування передбачає поєднання медикаментів і групової або 

індивідуальної когнітивно-поведінкової терапії. 

Олена Зеленська ознайомилася з провідними підходами до лікування 

симптомів посттравматичного стресового розладу, зокрема з презентацією 

докторки Ребекки Гомес: тонка голка під контролем ультразвуку 

використовується для ін’єкції місцевого анестетика у зіркоподібний пучок 

нервів біля основи шиї (розробка Операційної клініки стресових травм 

спільно з Atlas Institute). Перша леді також ознайомилась із методикою 

покращення пам’яті за допомогою світлової панелі EyeScan, процедурами 

нейромодуляції (ультразвукове лікування депресії, розроблене Канадою та 

Великою Британією) тощо. 

«Все це хочемо перейняти для України й наших ветеранів. До нашого 

власного досвіду й напрацювань завжди корисно додати інші підходи та 

практики. Тому наші фахівці обов’язково поїдуть вчитися до Канади, а 

завдяки медичному партнерству між країнами, яке ми започаткували на 

Саміті перших леді та джентльменів, клініки зможуть вести діалог і 

співпрацювати безпосередньо. І коли наші ветерани почуватимуться краще 

після реабілітації, буде в цьому, зокрема, канадський внесок», – акцентувала 

перша леді. 

 

Фундація Олени Зеленської продовжує співпрацю з Фундацією 

Темертеїв: 1 млн дол. США благодійники передають на допомогу 

українцям (Президент України Володимир Зеленський). 

Під час візиту до Оттави (Канада) перша леді України провела зустріч 

із засновниками Фундації Темертеїв Джеймсом Темертеєм і Луїзою 

Темертей, а також із директоркою-розпорядницею Лією Темертей, головним 

виконавчим директором Майком Лордом і директоркою українських 

ініціатив Фундації Темертеїв Христиною Воллер.  

Під час спілкування благодійники подякували команді Фундації Олени 

Зеленської за допомогу та забезпечення жителів деокупованої Харківщини 

речами першої необхідності й оголосили про черговий благодійний внесок – 

1 млн дол. США на підтримку проєктів Фундації.  

Джеймс Темертей – один із найбільших українських меценатів 

сучасності. Народився в Україні в родині «розкулачених» під час сталінських 

репресій. Його батько загинув у Сибіру. Після Другої світової родина 

емігрувала до Канади. 

«Костянтин Ількович (нині Джеймс) здобув освіту та став успішним 

бізнесменом, однак не забув про українське коріння й батьківщину, щоб 

прийти їй на допомогу в найтяжчий час», – зазначила Олена Зеленська.  

Вона подякувала Фундації Темертеїв та її засновникам за плідну 

співпрацю з Фундацією Олени Зеленської – благодійним фондом, заснованим 

https://www.president.gov.ua/news/fundaciya-oleni-zelenskoyi-prodovzhuye-spivpracyu-z-fundaciy-85869
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першою леді України для допомоги переселенцям, медичним й освітнім 

закладам країни. 

«Ви були одними з перших, хто повірив у мою Фундацію та надав 

першу фінансову підтримку, яка дуже швидко була спрямована на 

задоволення першочергових потреб жителів деокупованих територій.  

500 тисяч дол. США благодійного внеску, який ваша Фундація 

передала на допомогу українцям, були спрямовані командою на потреби 

людей із деокупованих територій Харківщини. Нам вдалося забезпечити 

речами першої необхідності понад 2 тисячі внутрішньо переміщених осіб, які 

через постійні обстріли їхнього житла були змушені переїхати до 13 

гуртожитків Харківської області. 

Завдяки вашому благодійному внеску багатодітні родини та 

внутрішньо переміщені через війну українці змогли пережити зиму в теплі, із 

теплою водою та можливістю приготувати їжу й облаштувати тимчасове 

житло. Ваш благодійний внесок дав змогу придбати дорогі генератори 

потужністю від 5 до 140 кВт, які були розподілені між місцевими громадами 

для безперебійної роботи лікарень, закладів освіти й критичної 

інфраструктури трьох районів Харківської області (Куп’янського, 

Лозівського та Чугуївського). Загалом це 354 тисячі жителів», – розповіла 

перша леді.  

Вона поділилася з Фундацією Темертеїв та її засновниками 

першочерговими викликами для Фундації Олени Зеленської та її підопічних. 

Зокрема, остання продовжує опікуватися внутрішньо переміщеними 

українцями, яким треба допомогти розпочати нове життя в тимчасовому 

житлі. 

Одним із пріоритетних напрямів допомоги Фундації залишається 

підтримка великих прийомних родин. Це родини, у яких прийомні батьки 

виховують від 5 до 10 дітей-сиріт або дітей, позбавлених батьківського 

піклування. У 2023 році Фундація розпочала проєкт «Адреса дитинства» для 

таких сімей, які втратили житло через війну. 

Фундація продовжує забезпечувати учнів і вчителів гаджетами для 

дистанційного навчання. Загалом гаджети потрібні понад 516 тисячам 

українських учнів і понад 80 тисячам учителів. Також вона облаштовує 

укриття в навчальних закладах, які їх потребують. 

Комплексне відновлення Ізюмської лікарні на Харківщині теж 

залишається одним із важливих проєктів Фундації. Сьогодні лікарня, яку 

зруйнували ракети окупантів, працює на 10 % своєї потужності. 
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Міжнародна підтримка України 

Міжнародна підтримка України 

Політико-правова допомога 
 

Канада запровадила санкції проти понад 60 російських фізичних та 

юридичних осіб (УНІАН). 

Канада оголосила про нові санкції проти Росії – під обмеження 

потрапили 42 людини і 21 юридична особа, випливає з даних, опублікованих 

Міністерством закордонних справ країни. Згідно з інформацією відомства, 

санкції вступили в силу 20 вересня. 

Під обмеження потрапили Московський державний інститут 

міжнародних відносин, видання «Погляд», «Комсомольська правда», 

молодіжні організації «Юнармія», «Молода гвардія», «Російське географічне 

товариство», очолюване Шойгу, клуб «Валдай», акціонерне товариство 

«Володимир Точмаш», ПАТ «Ковровський механічний завод» та інші. 

До списку фізосіб, проти яких Канада ввела санкції, потрапили ректор 

МДІМВ Анатолій Торкунов, міністр праці та соцзахисту Антон Котяков, 

керівник Росспівробітництва Євген Примаков та інші. 

Там зазначили, що причиною для введення санкцій є причетність 

окремих фізичних та юридичних осіб до депортації українських дітей, 

дезінформації та ядерного сектору РФ. 

 

У Латвії заборонять перебування автомобілів з номерами Росії та 

Білорусі (УНІАН). 

Міністерство юстиції Латвії подасть до Сейму законопроект, який 

заборонятиме перебування в країні автомобілів із реєстраційними номерами 

Росії та Білорусі. 

Як повідомляє профільне відомство, даний законопроект дасть змогу 

країні легально конфісковувати автомобілі, що зареєстровані в Росії та 

Білорусі.  

У Мін’юсті пояснили, якщо транспортний засіб не буде 

перереєстровано або вивезено з Латвії протягом трьох місяців, то будуть 

санкції, включаючи конфіскацію автомобіля. 

Міністра юстиції Латвії Інесе Лібіні-Егнере: 

Кожен гість, який приїжджає до Латвії, має поважати закони та 

порядок нашої країни. Перетин кордону Євросоюзу на транспортному засобі, 

зареєстрованому в Росії, а отже, і перебування в Латвії, є порушенням 

санкцій. 

За її словами, якщо авто з російськими та білоруськими номерами не 

будуть вчасно перереєстровані, їх зможуть конфіскувати на користь України 

для підтримки її армії на передовій. 

https://www.unian.ua/world/kanada-vvela-sankciji-proti-ponad-60-rosiyskih-fizichnih-ta-yuridichnih-osib-12402306.html
https://www.unian.ua/economics/transport/u-latviji-zaboronyat-perebuvannya-avtomobiliv-z-nomerami-rosiji-ta-bilorusi-12402072.html
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Мін’юст Латвії ґрунтує зміни в законодавчій базі на роз’ясненні 

Єврокомісії, в якій ідеться про те, що санкції проти Росії поширюються на 

особисті транспортні засоби громадян Росії з реєстрацією РФ. 

Європейська комісія зазначила, що відповідне та пропорційне 

застосування санкцій є компетенцією кожної країни-члена. Зміни, 

заплановані в Латвії, також введуть заборону на транспортні засоби, 

зареєстровані в Білорусі, враховуючи санкції, введені ЄС проти Білорусі. 

 

Росія втратить вплив на експорт українського зерна Чорним 

морем, – Держдеп США (УНІАН). 

Наперекір морській блокаді з боку РФ з України до Туреччини прибуло 

перше судно з українським зерном, яке йшло «гуманітарним коридором». 

Високопоставлений чиновник Держдепу США Джеймс О'Браєн прогнозує, 

що найближчими тижнями вплив Росії на експорт українського зерна Чорним 

морем, швидше за все, зменшиться. 

Як пише Reuters, голова Управління координації санкцій Державного 

департаменту впевнений, що «протягом наступних кількох тижнів зміняться 

фактори, які змусили Росію вірити, що вона виграє від виходу» з зернової 

угоди. 

Чиновник Держдепу США Джеймс О'Браєн: 

Кілька факторів матимуть вплив на їхні розрахунки. Один із них 

полягає в тому, що їхній вплив зменшиться. Зараз кілька кораблів вже 

вийшли з України, деякі залишилися в територіальних водах. 

Крім цього, ціноутворення і зростання витрат можуть змусити РФ 

переглянути свою позицію щодо виходу з угоди, каже чиновник. 

 

Ізраїльські банки перестали приймати перекази пенсій для 

проживаючих в країні росіян (УНІАН). 

На даний момент в Ізраїлі проживають близько 52,5 тисяч російських 

пенсіонерів. 

На тлі масових антиросійських санкцій, ведених у зв'язку з 

вторгненням РФ в Україну, банки Ізраїлю перестали приймати перекази 

пенсій для проживаючих в країні росіян, які їм відправляє Соціальний фонд 

країни-агресора. 

Як повідомляє російський РБК, попри чинну угоду між Росією та 

Ізраїлем щодо співробітництва в галузі соціального забезпечення від 2017 

року, на практиці місцеві банки дотримуються обмежень. 

Повідомляється, що це відбувається через чинні санкції проти 

російської банківської системи. 

Проблема з переведенням пенсій за кордон виникла в РФ відразу після 

вторгнення в Україну. Закордонні банки-кореспонденти почали блокувати 

пенсійні виплати з Росії з березня 2022 року. 

https://www.unian.ua/economics/agro/rosiya-vtratit-vpliv-na-eksport-ukrajinskogo-zerna-chornim-morem-derzhdep-ssha-12401457.html
https://www.unian.ua/economics/finance/izrajilski-banki-perestali-pereymati-perekazi-pensiy-dlya-prozhivayuchih-v-krajini-rosiyan-12400470.html
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При цьому, за даними Соціального фонду РФ, в рік початку війни 

виплати за кордоном отримували понад 281 тис російських пенсіонерів в 132 

країнах світу. 

На даний момент в Ізраїлі проживають близько 52,5 тисяч російських 

пенсіонерів. 

 

США планують посилити санкції проти КНДР за підтримку війни 

Росії в Україні (УНІАН). 

Двоє сенаторів США представили законопроект, у якому закликають 

розширити санкції проти підтримки Північною Кореєю війни Росії в Україні. 

Відповідний законопроект під назвою «Передбачити введення санкцій 

щодо підтримки Північною Кореєю незаконної війни Росії в Україні» за 

авторством сенаторів Джеррі Конноллі і Джо Вілсона розміщений на сайті 

Конгресу. 

Законопроект передбачає, що президент США накладатиме санкції на 

будь-яку іноземну особу, яка несе відповідальність або сприяє передачі або 

продажу зброї чи матеріальної підтримки з Північної Кореї для використання 

російськими військами в Україні. 

У тексті законопроекту сенатори заявили, що якщо Росія або 

підтримувані Росією організації купують зброю та пов’язані з нею матеріали 

у Пхеньяну, такі дії суперечитимуть резолюціям РБ ООН, які підтримала 

Росія, які забороняють режиму експортувати такі предмети.  

Сенатор США Джеррі Конноллі: 

Матеріальна підтримка Кім Чен Ином незаконної війни Росії в Україні 

означатиме небезпечне партнерство між двома зловмисниками, які 

загрожують глобальному миру. 

Сполученим Штатам настав час вжити рішучих дій і перешкодити 

використанню північнокорейської зброї у кривавій війні Путіна проти 

українського народу. 

 

Експорт зерна: у Польщі заявили про готовність до діалогу з 

Україною (УНІАН). 

Міністр сільського господарства Польщі Роберт Телус: 

Наразі рух відбувається у правильному напрямі для пошуку спільного 

рішення. 

Польська сторона готова до переговорів з Україною, щоб знайти 

вирішення проблеми, пов’язаної з українським зерном та ембарго, 

запровадженим Варшавою. 

Ми чекаємо на такі переговори та готові до того, щоб такі переговори 

відбулися. 

Польща хоче допомогти Україні з транзитом. Але міністр зауважив, що 

це «має бути транзитом, а не за рахунок польських фермерів». 

Все йде в правильному напрямку до того, щоб знайти спільне рішення. 

Міністр висловив переконання, що перелік продукції, забороненої до 

https://www.unian.ua/world/ssha-planuyut-posiliti-sankciji-proti-kndr-za-pidtrimku-viyni-rosiji-v-ukrajini-12400452.html
https://www.unian.ua/economics/agro/eksport-zerna-u-polshchi-zayavili-pro-gotovnist-do-dialogu-z-ukrajinoyu-12399861.html
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ввезення в окремі країни, має бути гнучким. Як приклад, він навів Болгарію, 

якій необхідний український соняшник – він може експортуватися в цю 

країну. Однак, за словами Телуса, це має бути рішенням на рівні ЄС. 

Я б волів, щоб це були постійні, довгострокові рішення, які 

запроваджує Європейський Союз. І це хороший напрямок. 

Заступник міністра економіки України Тарас Качка: 

Три країни ЄС, які запровадили заборону на експорт української 

агропродукції, готові розглядати механізм спільної верифікації та узгодження 

поставок, запропонований Україною. 

У понеділок ми представили наш план контролю експорту 

сільгосппродукції всім країнам-сусідам. Є дуже гарний відгук з боку Румунії 

та Болгарії, які досить позитивно відреагували, і не запровадили 

національних заборон. Інші три країни, зокрема Польща, теж уже дають 

позитивні сигнали щодо готовності розглядати механізм, запропонований 

Україною. 

 

Міністерка фінансів США Єллен виступає за податок на прибуток 

від заморожених російських активів замість їх конфіскації (Цензор.НЕТ). 

Вона назвала це «розумною пропозицією» і зазначила, що США 

обговорюють цю ідею з Євросоюзом. 

Єллен підтримала план Європейського Союзу щодо введення податку 

на непередбачені доходи на прибуток, отриманий від заморожених 

російських суверенних активів, назвавши це "розумним" способом 

допомогти фінансувати відновлення України. 

Конфіскувати російські кошти повністю, за словами Єллен, було б 

незаконним відповідно до чинного законодавства. Юридична служба ЄС 

дійшла до аналогічного висновку, що призвело до альтернативної ідеї 

оподаткування прибутку, отриманого від заморожених активів. 

Такий крок може допомогти посилити підтримку Києву, адже 

адміністрація президента США Джо Байдена, просячи у Конгресу затвердити 

додаткову допомогу у розмірі $24 мільярди, стикається зі зростаючим 

скептицизмом з боку деяких республіканців. 

Податок на доходи від російських активів має допомогти розблокувати 

дебати з цього приводу в Європі. 

Раніше глава Європейського центрального банку Крістін Лагард 

розкритикувала цю ініціативу, попередивши, що вона може поставити під 

загрозу фінансову стабільність єврозони та ліквідність єдиної валюти. Глава 

ЄЦБ і декілька країн-членів ЄС заявили, що Європа не повинна діяти 

наодинці і що підтримка з боку США та «Великої сімки» необхідна для руху 

вперед. 

За словами інших джерел, виконавчий орган ЄС має намір офіційно 

запропонувати введення податку у найближчі тижні. 

Наразі більшість заморожених активів російського центрального банку 

(а це понад 200 мільярдів євро) зберігається в Європі, причому більшість з 

https://censor.net/ua/news/3444935/ministerka_finansiv_ssha_yellen_vystupaye_za_podatok_na_prybutok_vid_zamorojenyh_rosiyiskyh_aktyviv
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них перебуває у Euroclear Ltd. у Бельгії, де вони принесли близько 1,7 

мільярда євро доходу протягом першого півріччя 2023 року. 

 

Більше 30 країн підтримали позов України про геноцид проти Росії 

на суді в Гаазі (УНІАН). 

На слуханнях у Міжнародному суді ООН близько 32 країн мають 

виступити у суді на підтримку України. 

Близько 30 європейських країн, у також Австралія і Канада, просять 

Міжнародний суд ООН в Гаазі ухвалити рішення, що Суд має юрисдикцію 

для розгляду по суті позову України проти Росії, у якому Україна 

обвинувачує РФ у зловживанні Конвенцією про запобігання злочину 

геноциду з метою створення приводу для повномаштабного вторгнення, яке 

відбулося 24 лютого 2022 року. 

Київ стверджує, що Росія зловживає Конвенцією про запобігання 

злочину геноциду та покарання за нього від 1948 року, схваленої після 

Другої світової війни. Зокрема, у позові України йдеться про те, що Росія 

виправдовувала вторгнення 24 лютого 2022 року твердженням про те, що 

треба зупинити імовірний геноцид на сході України. 

Представниця Німеччини Вібке Рукерт: 

Країни «твердо вірять», що суд має юрисдикцію для розгляду справи. 

Вона додала, що її країна дуже зацікавлена в тому, як інтерпретується 

Конвенція про геноцид, «не в останню чергу з урахуванням нашого 

минулого». 

Цю Конвенцію підписало близько 150 країн і вони зацікавлені у тому, 

як положення цієї Конвенції мають бути розтлумаченими Міжнародним 

судом ООН. 

Reuters зазначає, що близько 32 країн мають виступити у суді на 

підтримку України. Ці країни хочуть, аби Суд розглянув позов України по 

суті і встановив, що Росія повинна виплатити репарації. 

 

Країни G7 у вівторок закликали Китай тиснути на РФ, щоб та 

припинила війну проти України (УНІАН). 

Про це повідомляє Reuters з посиланням на спільну заяву міністрів 

закордонних справ блоку, які провели зустріч на полях Генеральної Асамблеї 

ООН. 

Як заявило МЗС Японії, яка головує у G7, члени «Великої сімки» 

сподіваються, що Китай наполягатиме на негайному, повному та 

безумовному виведенні окупаційних військ РФ з України. 

Члени G7 також привітали участь Пекіна в зустрічі під керівництвом 

України в Джидді та «заохотили Китай і надалі підтримувати справедливий і 

міцний мир, у тому числі шляхом прямого діалогу з Україною». 

Водночас країни «Великою сімки» знову закликали треті сторони 

припинити будь-яку та будь-яку допомогу в агресивній війні Росії, інакше ті 

«зазнають серйозних витрат». 

https://www.unian.ua/world/sud-u-gaazi-bilshe-desyati-krajin-pidtrimali-pozov-ukrajini-proti-rosiji-pro-genocid-12399315.html
https://www.unian.ua/world/g7-zaklikali-kitay-natisnuti-na-rosiyu-shchob-ta-pripinili-viynu-proti-ukrajini-12397884.html
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У жовтні ЄС візьметься за 12-й пакет санкцій проти РФ: що туди 

включать (УНІАН). 

Вже у жовтні Європейський Союз може представити перші пропозиції 

щодо 12-го пакету санкцій проти Росії за її вторгнення в Україну. Видання 

Bloomberg дізналося, які обмеження можуть стати наступними.  

Серед іншого Європа може нарешті передати на потреби України 

заморожені російські активи. Але група держав-членів ЄС, включаючи 

Польщу та країни Балтії, хочуть піти ще далі і запровадити обмеження щодо 

російського скрапленого газу та надання ІТ-послуг. 

Група країн також закликала запровадити обмеження на ядерний 

сектор Росії. Але ці спроби неодноразово зустрічали опір, оскільки занадто 

багато держав-членів виступають проти. Деякі країни стверджують, що 

санкцій залишилося небагато. Багато хто закликає забезпечити дотримання 

хоча б вже існуючих обмежень. 

Крім того, Польща хоче посилити обмеження, які раніше вже були 

запроваджені попередніми пакетами санкцій. Її пропозиції включають 

зниження квот на імпорт синтетичного каучуку, посилення обмежень на 

сталь і запровадження заборони на твердий каустичний натрій. Також 

Варшава домагається нового пакету санкцій проти Білорусі. 

Також тривають дискусії щодо можливої заборони на імпорт 

російських алмазів. Попередні спроби накласти санкції на російські 

дорогоцінні камені в Європі наштовхнулися на опір провідних країн-

імпортерів, таких як Бельгія. 

 

Спікер Палати представників США, республіканець Кевін 

Маккарті залишить у законопроєкті про фінансування Пентагону 

положення про допомогу Україні (Укрінформ). 

Законопроєкт про фінансування Пентагону передбачає виділення 300 

млн доларів для надання допомоги ЗСУ. 

Спікер сказав, що вилучити допомогу Україні з бюджету Держдепу та 

закордонних операцій «стає дедалі важче», тому вирішив залишити кошти 

для України в обох бюджетах. 

Наступного тижня Палата представників має провести єдине 

процедурне голосування стосовно чотирьох законопроєктів про асигнування, 

зокрема фінансування Пентагону, Державного департаменту та закордонних 

операцій. 

«Це не вирішує проблему, тому що в одному з них є деякі питання, 

пов'язані з Україною, – сказав Маккарті, маючи на увазі законопроєкт, який 

стосується Пентагону. – Це стало надто складно зробити, тому ми залишаємо 

це». 

Палата представників може проголосувати за поправки щодо 

вилучення допомоги Україні з обох документів, якщо законодавці не 

заблокують обговорення цих поправок. 

https://www.unian.ua/world/u-zhovtni-yes-vizmetsya-za-12-y-paket-sankciy-proti-rf-shcho-tudi-vklyuchat-12397446.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3765297-makkarti-zbereze-dopomogu-ukraini-v-zakonoproekti-pro-finansuvanna-pentagonu.html
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Маккарті зазначив, що, на його думку, радикальна депутатка від 

Республіканської партії Марджорі Тейлор Грін і надалі чинитиме процедурні 

перешкоди в питаннях допомоги Україні. 
 

Військова допомога 

 

Канада виділяє Україні ще $500 мільйонів військової допомоги 

(Укрінформ). 

Прем’єр-міністр Канади Джастін Трюдо: 

Сьогодні ми беремо довготермінове багаторічне зобов’язання надавати 

України передбачувану допомогу. До неї увійдуть 650 млн канадських 

доларів протягом трьох років на 50 броньованих автомобілів, у тому числі 

евакуаційних автомобілів, які збудують канадці тут у Канаді. 

Він додав, що Канада також надішле експертів-тренерів із 

використання та обслуговування літаків F-16, «аби Україна мала змогу 

максимально використати подаровані літаки».  

«Ми продовжимо працювати із нашими партнерами, в тому числі у 

НАТО, над наданням непохитної допомоги, ми також надаватимемо 

економічну допомогу наступного року», - зазначив прем’єр-міністр. 

 

Канада вже доправила в Україну понад 6000 тонн військової 

допомоги (Укрінформ). 

З початку російської агресії проти України, літаки Збройних сил 

Канади доставили більше 6000 тонн призначеної для України військової 

допомоги. 

«З кінця березня 2022 року Збройні сили Канади допомагають у 

доставці військової допомоги до України в межах Європи та з Канади, а 

також від імені наших союзників і партнерів, досі перемістивши більше 12 

млн фунтів (понад 6000 т - ред.) допомоги», - заявили у міноборони. 

У оборонному відомстві додали, що Канада «й надалі підтримуватиме 

народ України, надаючи ЗСУ всебічну військову допомогу». 

 

Пентагон оголосив про новий пакет військової допомоги Україні 

на $325 мільйонів (Укрінформ). 

Пентагон оголосив про додатковий пакет військової допомоги Україні 

вартістю 325 млн доларів. 

Цей пакет включає додаткові засоби для посилення протиповітряної 

оборони України, касетні боєприпаси та інше обладнання «для задоволення 

критично важливих потреб України та для допомоги Україні у протистоянні 

російській агресії». 

Пакет передбачає: 

ракети AIM-9M для протиповітряної оборони; 

додаткові боєприпаси для HIMARS; 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764950-kanada-vidilae-se-500-miljoniv-vijskovoi-dopomogi.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764919-kanada-vze-dopravila-v-ukrainu-ponad-6000-tonn-vijskovoi-dopomogi.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764517-bilij-dim-ogolosiv-pro-novij-paket-vijskovoi-dopomogi-ukraini.html
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системи протиповітряної оборони Avenger; 

кулемети калібру 50 мм для боротьби з безпілотними авіаційними 

системами; 

155-мм артилерійські снаряди, включаючи касетні; 

105-мм артилерійські снаряди; 

ракети з оптичним відстеженням і проводовим наведенням (TOW); 

протитанкові системи Javelin та AT-4; 

понад 3 млн боєприпасів для стрілецької зброї; 

59 легких тактичних машин; 

боєприпаси для знешкодження перешкод; 

запасні частини, технічне обслуговування та інше польове обладнання. 

 

Німеччина передала Україні новий пакет військової допомоги 

(Укрінформ).  

Німеччина передала черговий пакет військової допомоги Україні. 

У ньому – 17 терміналів SatCom, антенний підсилювач, по 4 

великовантажних напівпричепів 8x8 HX81 та 4 напівпричепів (раніше: було 

передано відповідно 51 і 45), 12 вантажівок Zetros (загалом ЗСУ тримали їх 

уже 200) і комплект запчастин WISENT. 

 

Швеція передала Україні десять танків Stridsvagn 122 (УНІАН). 

Швеція передала ЗСУ 10 своїх танків Stridsvagn 122. Вони вже на 

території України. 

Як йдеться у повідомленні Міноборони країни, українські екіпажі вже 

пройшли навчання в Швеції. Їх навчали шведські фахівці. 

Начальник оперативного відділу штабу армії Матс Людвіг: 

Ми дали їм все, що могли, хороший матеріал і хороші знання. Тепер ми 

бажаємо їм всього найкращого у звільненні своєї країни. 

 «Я вражений нашим персоналом і тим, наскільки добре було 

проведено навчання», - зазначив Людвіг. 

 

Албанія передала Україні бронетехніку та мінометні снаряди 

(Укрінформ). 

Албанія передала Україні американські колісні бронетранспортери та 

мінометні снаряди. 

Зокрема, Києву було передано 22 американські колісні 

бронетранспортери M1224 MaxxPro MRAP, а також 82-мм мінометні 

снаряди. 

 

Бронетехніка, ППО та протикорабельні засоби: Іспанія передасть 

Україні більше зброї (УНІАН). 

Міністр оборони Іспанії Маргарита Роблес заявила, що Іспанія 

передасть Україні додаткові бронемашини, засоби протиповітряної оборони 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764389-nimeccina-peredala-ukraini-novij-paket-vijskovoi-dopomogi.html
https://www.unian.ua/war/viyna-v-ukrajini-shveciya-peredala-ukrajini-desyat-tankiv-stridsvagn-122-12400746.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763768-albania-peredala-ukraini-bronetehniku-ta-minometni-snaradi.html
https://www.unian.ua/weapons/bronetehnika-ppo-ta-protikorabelni-zasobi-ispaniya-peredast-ukrajini-bilshe-zbroji-12399588.html
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та протикорабельні ракети. Про це повідомила під час зустрічі в форматі 

«Рамштайн». 

    Міністр поінформувала своїх колег про стан поставок техніки, якою 

Іспанія продовжує підтримувати Україну. Було оголошено про відправлення 

нових бронетранспортерів, надувних човнів, а також різного обладнання, 

пускових установок і ракет для протиповітряної та морської оборони, 

спеціальних вантажівок для обслуговування цих систем та машин швидкої 

допомоги. 

Також повідомляється, про передачу медичних інструментів та 

матеріалів для підтримки роботи пересувного шпиталю, наданого Україні 

раніше.  

Крім того, Іспанія пообіцяла подвоїти (до 4 тисяч) кількість 

українських військових, які пройдуть тренування на території країни. 

 

Литва передасть Україні протитанкові боєприпаси та морські 

радари (Укрінформ). 

Литва оголосила про передання Україні нового пакета військової 

допомоги, до якого увійшли системи підриву, радари морського огляду та 

боєприпаси до протитанкового гранатомета Carl Gustaf. 

Про це повідомляється на сайті Міністерства оборони Литви за 

підсумками 15-го засідання Контактної групи з питань оборони України. 

Орім того, зазначається, що з вересня призначені для України танки 

Leopard ремонтуватимуть у Литві. 

 

Британія передасть Україні ще десятки тисяч артснарядів 

(Укрінформ). 

Велика Британія надасть Україні десятки тисяч артилерійських 

снарядів до кінця року. 

Міністр оборони Великої Британії Грант Шеппс: 

Сьогодні ми продемонстрували непохитну відданість Великої Британії 

Україні та заявили про збільшення військової підтримки, включаючи 

обіцянку надати ще десятки тисяч артилерійських снарядів, щоб Україна 

могла захистити себе. 

Він також додав, що найближчими місяцями його країна 

підтримуватиме Україну у пріоритетних областях, серед яких протиповітряна 

оборона, можливості завдавати ударів на далекі відстані та тренування 

військових. 

 

Норвегія передала Україні 51 гусеничну вантажівку (УНІАН). 

Міністр оборони країни Бьорн Арільд Грамм заявив, що Норвегія 

вирішила передати ЗСУ 51 гусеничну вантажівку NM199, які можуть 

перевозити боєприпаси і продовольство в польових умовах. Машини уже 

прибули в Україну. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763511-litva-peredast-ukraini-protitankovi-boepripasi-ta-morski-radari.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763445-britania-peredast-ukraini-se-desatki-tisac-artsnaradiv.html
https://www.unian.ua/war/viyna-v-ukrajini-norvegiya-peredala-ukrajini-51-gusenichnu-vantazhivku-12398061.html
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«Це важливо для забезпечення поставок в райони, де немає доріг», - 

прокоментував міністр. 

Грамм зазначив, що Україна попросила ці вантажівки, тому Норвегія 

виконала прохання. Він уточнив, що вантажівки, виділені ЗСУ, вже не 

використовувалися норвезькими збройними силами і були законсервовані. 

«Ця поставка не завдасть істотного впливу на оперативні потреби Норвегії», - 

уточнив міністр. 

 

Німеччина оголосила пакет військової допомоги на 400 мільйонів: 

що до нього увійшло (УНІАН). 

Німеччина оголосила новий великий пакет військової допомоги 

вартістю близько 400 мільйонів євро. Підтримка надається там, де є 

найбільша потреба, повідомляє Міноборони ФРН. 

Як свідчить опублікована інформація, основу пакету складають 

боєприпаси, легка бронетехніка та інженерні машини. Зокрема Німеччина 

надасть Україні:  

30 000 артилерійських боєприпасів калібру 155 мм;  

близько 3800 димових снарядів для 155-мм артилерії;  

105 000 мінометних снарядів калібру 120-мм – вибухових, димових і 

освітлювальних;  

480 мінних ракет АТ-2; 

200 бойових броньованих машин MRAP (зазначено, що їх надано для 

саперних підрозділів); 

зимове спорядження;  

запчастини до систем, які вже були поставлені раніше; 

транспортні засоби; 

50 надводних безпілотників. 

Зазначається, що обіцяна зброя та техніка будуть доставлені в Україну 

у найкоротші строки. 

Також у Міноборони Німеччини повідомили, що до кінця року 

планують навчити ще 10 тисяч українських військових. Наразі увага 

зосереджена на підготовці керівного складу нижчих тактичних рівнів, тобто 

командирів груп, командирів взводів і рот. Також тривають навчання для 

піхотного батальйону, а також різноманітні курси підготовки спеціалістів з 

інженерних та зенітних систем. Наприкінці місяця український технічній 

персонал для Leopard 1A5 вперше пройде підготовку в Німеччині. 

 

Американські танки скоро доєднаються до Leopard в Україні – 

Остін (Укрінформ). 

На зустрічі в форматі «Рамштайн» 19 вересня та напередодні її 

учасники, представники майже 50 країн, оголосили нові зобов’язання щодо 

довгострокової підтримки України. 

https://www.unian.ua/world/nimechchina-ogolosila-paket-viyskovoji-dopomogi-na-400-milyoniv-shcho-do-nogo-uviyshlo-12398532.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763392-amerikanski-tanki-skoro-doednautsa-do-leopard-v-ukraini-ostin.html
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Міністр оборони США Ллойд Остін назвав деякі з них. Зокрема, він 

зазначив, що «американські танки прибудуть в Україну скоро та доєднаються 

до Leopard, які вже воюють на фронті». 

Крім того, за словами Остіна, розпочинаються колективні навчання 

пілотів на винищувачах F-16. 

Остін згадав такі держави як Нідерланди, Данія і Норвегія, які 

погодилися передати свої винищувачі; а також Польщу, яка оголосила про 

передачу необхідного обладнання для розмінування – понад 100 БМП і 

десятки тисяч боєприпасів. 

Швеція днями оголосила новий пакет допомоги на понад 300 млн 

доларів, Німеччина – на 420 млн дол (400 млн євро), Данія - на 833 млн дол. 

Остін водночас підкреслив, що це не є змаганням. Це - спільні зусилля 

для того, щоби Україна була суверенною, мирною і вільною, але також щоби 

запобігти хаосу та тиранії у світі. 

Міністр оборони США назвав партнерів «коаліцією держав-

однодумців» і запевнив, що вони працюють над нарощуванням випуску 

необхідних боєприпасів і зброї. 

 

Данія передасть Україні ще 45 танків (УНІАН). 

Міністр оборони Данії Трольс Лунд Пульсен на 15-му засіданні 

Контактної групи з питань оборони України (формат «Рамштайн») заявив, 

що Данія вирішила передати Україні ще 45 танків - 30 типу Leopard 1 та 15 

типу Т-72. 

Йдеться про 15 модернізованих танків радянського виробництва Т-72, а 

також 30 танків Leopard 1. 

За словами міністра, танки Т-72 українські військові зможуть 

застосовувати одразу, а для Leopard 1 екіпажі мусять пройти додаткову 

підготовку. 

Ця військова допомога є частиною пакета на суму близько 830 

мільйонів євро (5,8 млрд данських крон), про який Данія оголосила минулого 

тижня без уточнення деталей. 

Раніше Данія вже закупила та передала для України 100 танків Leopard 

1 у співпраці з Німеччиною та Нідерландами. Перші 10 танків з цього пакета 

прибули в Україну на початку вересня. 

 

Чехія, Данія і Нідерланди домовилися щодо військової допомоги 

Україні (Укрінформ). 

Чехія досягла домовленості з Данією та Нідерландами щодо 

постачання зброї Україні за їх фінансової підтримки. 

Заступник міністра оборони Чехії Даніель Блажковец: 

Конкретно йтиметься про постачання додаткових танків, гаубиць, 

стрілецької зброї, бойових машин піхоти, засобів протиповітряної оборони та 

засобів радіоелектронної боротьби або боєприпасів від компаній нашої 

оборонної промисловості. 

https://www.unian.ua/world/daniya-peredast-ukrajini-shche-45-tankiv-12397962.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763341-cehia-dania-i-niderlandi-domovilisa-sodo-vijskovoi-dopomogi-ukraini.html
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За даними Міністерства оборони Чехії, Київ отримає як сучасну чеську 

зброю, так і модернізовану техніку, яка вже є на озброєнні збройних сил. 

Першим проєктом стане передання 15 модернізованих танків Т-72ЕА. 

Постачання відбудеться в найближчі місяці. 

Раніше Чехія у межах спільного проєкту з США та Нідерландами 

передала в Україну 45 модернізованих танків Т-72. 

  

Партнери вже виділили Україні оборонної допомоги на понад $76 

мільярдів (Укрінформ). 

Міністр оборони США Ллойд Остін: 

Загалом разом США з партнерами України по всьому світу виділили їй 

прямої безпекової підтримки на понад 76 млрд доларів. 

Він зазначив, що Україна отримує те, чого потребує – як для 

нинішнього наступу, так і для зміцнення армії, яка буде в змозі відбити 

наступні агресії. 

Зокрема, США із останньої зустрічі у форматі «Рамштайн» схвалили 

пакети допомоги ще на понад 2 млрд доларів, у які увійшли вкрай необхідні 

системи ППО, амуніція, техніка для розмінування. 

За словами глави Міноборони США, танки Abrams будуть в Україні 

вже «незабаром». 

Остін закликав учасників «Рамштайну» продовжувати акцентувати 

зусилля на засобах ППО, які рятують життя українців та зберігають 

інфраструктуру, а також збільшити постачання боєприпасів, які особливо 

потрібні під час наступу. 

 

Південна Корея передасть Україні техніку для прориву через мінні 

загородження (УНІАН). 

Уряд Південної Кореї надасть Україні два саперні танки К600 

«Носоріг» для прориву через російські мінні поля. 

«Хоча це і не летальна зброя, при необхідності її можна 

використовувати для прориву ліній оборони противника, тому вона 

оцінюється як найпотужніша техніка, яку Корея досі надала Україні», - 

йдеться в повідомленні. 

 

США призначили Сторча очільником групи з нагляду за 

використанням в Україні військової допомоги (Цензор.НЕТ). 

Генеральний інспектор Міністерства оборони США Роберт Сторч 

очолить команду, яка перевірятиме, як Україна використовує військову 

допомогу США. 

Роберт Сторч розпочне діяльність з 18 жовтня. 

Повідомляється, що він повинен буде контролювати використання 

допомоги, надісланої Україні та іншим країнам з початку повномасштабного 

російського вторгнення, її сума сягає приблизно $113 млрд. Американський 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763209-partneri-vze-vidilili-ukraini-oboronnoi-dopomogi-na-ponad-76-milardiv-ostin.html
https://www.unian.ua/society/rozkidav-samorizi-dlya-spovilnennya-kolon-zsu-pid-limanom-15-rokiv-tyurmi-otrimav-chergoviy-kolaborant-12397308.html
https://censor.net/ua/news/3445225/ssha_pryznachyly_storcha_ochilnykom_grupy_z_naglyadu_za_vykorystannyam_v_ukrayini_viyiskovoyi_dopomogy
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інспектор співпрацюватиме з Державним департаментом США та 

спостерігачами USAID. 

До його обов'язків входитиме публікування щоквартальних звітів для 

Конгресу, які будуть загальнодоступними.  

 

Гуманітарна та фінансова допомога 

 
ЄС перерахував Україні ще €1,5 мільярда макрофінансової 

допомоги (Укрінформ). 

Україна отримала восьмий транш у розмірі 1,5 млрд євро у межах 

масштабної макрофінансової допомоги (МФД) від ЄС на 2023 рік. 

Таким чином, у 2023 році до державного бюджету України надійшло 

від ЄС вже 13,5 млрд євро пільгових позикових коштів МФД. МФД 

надається на безпрецедентно пільгових умовах та спрямовується на 

фінансування пріоритетних видатків держбюджету України. 

Міністр фінансів України Сергій Марченко: 

Макрофінансова допомога ЄС — це вагомий внесок у забезпечення 

фінансової стабільності та пришвидшення перемоги у війні. Вдячний колегам 

з усіх інституцій ЄС за лідерство у підтримці України та ритмічність у 

наданні коштів, що допомагає українській державі своєчасно та у повному 

обсязі забезпечувати фінансування видатків державного бюджету, перш за 

все соціальних та гуманітарних.  

У Мінфіні зазначають, що наступні три транші у межах масштабної 

програми МФД, з урахуванням рівня виконання Україною погоджених 

сторонами умов структурної політики, очікуються до кінця 2023 року. 

 

Україна отримала цьогоріч $31 мільярд міжнародної допомоги 

(Укрінформ). 

Перший заступник міністра фінансів України Денис Улютін: 

В цьому році ми вже отримали 31 млрд дол. міжнародної підтримки. 

Ми змогли профінансувати наші базові потреби, саме не військового 

характеру, а це досить суттєві видатки. 

Він зазначив, що завдяки цій допомозі була профінансована і оплата 

праці держслужбовців, і працівників медичної та освітньої сфери. 

 

До бюджету України надійшли $1,25 мільярда грантових коштів 

від США (УНІАН). 

Міністерство фінансів залучило грант у 1,25 млрд дол. від Сполучених 

Штатів Америки через Цільовий фонд Світового банку PEACE in Ukraine. 

«Сьогодні, 21 вересня, до Державного бюджету України надійшов 

грант від Сполучених Штатів Америки у розмірі 1,25 млрд доларів США 

https://www.ukrinform.ua/rubric-economy/3764748-es-pererahuvav-ukraini-se-15-milarda-makrofinansovoi-dopomogi.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-economy/3764685-ukraina-otrimala-cogoric-31-milard-miznarodnoi-dopomogi.html
https://www.unian.ua/economics/finance/ukrajina-otrimala-chergoviy-grant-vid-ssha-na-shcho-pidut-koshti-12400362.html
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через Цільовий фонд багатьох донорів Світового банку», - йдеться в 

повідомленні. 

Кошти є частиною п’ятого додаткового фінансування в межах проєкту 

Світового банку «Підтримка державних видатків для забезпечення стійкого 

державного управління в Україні”» (PEACE in Ukraine). 

Метою проєкту є часткова компенсація видатків державного бюджету, 

зокрема соціальних та гуманітарних, що не пов’язані зі сферою безпеки та 

оборони. У 2023 році Україна отримала 9,7 млрд дол. прямої бюджетної 

підтримки від США у формі грантів. 

Залучене фінансування спрямовується на відшкодування видатків 

держбюджету: забезпечення пенсійних виплат, виплат співробітникам 

ДСНС, оплати праці медпрацівників, які надають послуги за програмою 

медичних гарантій, держслужбовців та педагогічних працівників. 

Міністр фінансів Сергій Марченко: 

Від початку повномасштабної війни до держбюджету України вже 

надійшло 21,7 млрд доларів США від Сполучених Штатів. Фінансова 

допомога від США надається на безповоротних умовах, що дозволяє не 

збільшувати боргове навантаження на держбюджет. 

 

Рінкевичс: Допомога Україні перевищила 1,3 % ВВП Латвії 

(Укрінформ). 

Президент Латвії Едгарс Рінкевичс: 

Наша допомога Україні вже перевищила 1,3 % ВВП Латвії. Разом із 

приватним сектором та громадянським суспільством ми направили 

гуманітарну допомогу в регіони України. Латвія продовжує надавати 

притулок громадянам України. Ми займаємось реабілітацією поранених 

українських військових та жертв сексуального насильства. Народ України й 

надалі потребує всебічної підтримки для відбудови країни. Зараз важливо 

закласти основи для зростання України.  

Віл підкреслив, що Україна продемонструвала надзвичайну рішучість у 

відсічі російської агресії, та закликав міжнародну спільноту продовжувати 

надавати всю необхідну підтримку Україні та її народу. 

 

Відень від початку повномасштабної війни передав Україні 270 

тонн гум допомоги (Укрінформ). 

Місто Відень від початку повномасштабного вторгнення РФ в Україну 

передало у постраждалі українські регіони 270 тонн гуманітарної допомоги. 

«Від початку війни 24 лютого 2022 року Відень доставив у постраждалі 

райони загалом 270 тонн гуманітарної допомоги. 34 вантажівки привезли в 

українські міста медико-технічне обладнання та дві вантажівки - шкільне 

обладнання», - йдеться у повідомленні. 

Крім того, по чотири вантажівки були відправлені до Польщі та 

Республіки Молдова, щоб підтримати біженців з України. Нині влада столиці 

Австрії планує відправлення додаткових вантажівок в Україну. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763989-rinkevics-dopomoga-ukraini-perevisila-13-vvp-latvii.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3762887-viden-vid-pocatku-povnomasstabnoi-vijni-peredav-ukraini-270-tonn-gumdopomogi.html
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Зазначається, що місто Відень також профінансувало закупівлю 

генераторів через фонд «Карітас», а також передало 16 службових 

автомобілів від пожежної бригади та служби швидкої допомоги. Віденська 

служба швидкої допомоги також обладнала десять рятувальних автомобілів, 

які передані в Україну Віденською архиєпархією. Очікується, що восени буде 

передано ще п'ять «швидких». 

В австрійській столиці мешкає понад 28 тис. українців, з них 17 600 

переміщених осіб, які перебувають у системі базової допомоги Відня та 

отримують відповідну підтримку. 

 

МОЗ отримало від міжнародних партнерів ліки, медвироби та три 

«швидкі» (Укрінформ). 

Міністерство охорони здоров'я отримало від міжнародних партнерів як 

гуманітарну допомогу ліки, медвироби та автівки екстреної меддопомоги. 

«Надійшли: автомобілі швидкої медичної допомоги – 3 одиниці, 

лікарські засоби – 73 палети, медичні вироби – 35 палет», - йдеться у 

повідомленні. 

Цього разу медична гуманітарна допомога надійшла від Урядового 

агентства стратегічних резервів Польщі, Благодійного фонду «Medical Life 

Lines» з Великої Британії, корпорації «Pall Corporation» зі США і 

фармацевтичної компанії «Medeferent Group» з Молдови. 

 

Німецький уряд надав €3 мільйони на захист пам'яток в Україні і 

планує виділити ще стільки ж (Укрінформ). 

Уряд Німеччини від початку повномасштабного вторгнення РФ в 

Україну надав 3 млн євро для порятунку культурних цінностей і пам'яток та 

планує виділити ще таку ж суму. 

Начальник Львівської ОВА Максим Козицький: 

Німецький уряд планує виділити ще 3 млн євро на порятунок 

культурних цінностей і пам’яток в Україні... Від початку повномасштабної 

війни музеї, заповідники та заклади культури України вже отримали від 

німецького уряду допомоги на таку ж суму.  

Козицький зазначив, що стосовно вже отриманої допомоги йдеться про 

пакувальні матеріали, ящики для транспортування, матеріали й інструменти 

для реставрації, вогнегасники, протипожежні покривала, вогнезахисні фарби, 

осушувачі повітря, генератори, зволожувачі повітря та робоче обладнання. 

Окрім того, з Берліна до Львова передали 3D-сканер для ініціативи SKEIRON 

«SaveUkrainianHeritage». Завдяки йому створили 3D-моделі Будинку органної 

та камерної музики, Латинського собору, церкви Вознесіння Христового та 

інших памʼяток. 

 

 

 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3762723-moz-otrimalo-vid-miznarodnih-partneriv-liki-medvirobi-ta-tri-svidki.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/3764385-nimeckij-urad-nadav-3-miljoni-na-zahist-pamatok-v-ukraini-i-planue-vidiliti-se-stilki-z.html
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У Зеленського відповіли на слова Путіна про переговори з 

Україною (УНІАН). 

Єдиною ідеєю Путіна є знищення України, він говорить про 

переговори тільки заради того, щоб отримати паузу для посилення своїх 

військ. 

Так в ефірі телеканалу FREEДOM радник глави Офісу президента 

України Михайло Подоляк прокоментував нещодавню заяву Путіна про те, 

що Росія нібито ніколи не відмовлялася від переговорів.  

(…) За словами Подоляка, переговори з Росією можуть проходити 

тільки в Гаазі, і світовій спільноті пора це зрозуміти.  

 

Союзник Путіна: президент Ірану виступив за переговори РФ і 

України (УНІАН). 

Президент Ірану Ебрахім Раїсі заявив про готовність виступити 

посередником між Україною і Росією на переговорах. Відповідну заяву він 

зробив під час зустрічі в рамках Тижня Генеральної Асамблеї ООН. 

При цьому Раїсі засудив США за підтримку України у військовій та 

економічній сферах. На його думку, замість цього США повинні «сприяти 

припиненню бойових дій і сприяти миру» (…). 

 

«Запитайте Пригожина, чи варто довіряти обіцянкам Путіна»: 

Зеленський в ООН закликав не вести з Росією кулуарних переговорів 

(Obozrevatel). 

Президент України Володимир Зеленський закликав ООН не вести з 

Росією кулуарних переговорів. Як приклад того, що главі РФ Володимиру 

Путіну не можна довіряти, він привів смерть глави ПВК «Вагнер» Євгена 

Пригожина, за якою, найімовірніше, і стоїть російський диктатор. 

Про це Зеленський заявив під час виступу на Генасамблеї Організації 

Об’єднаних Націй у Нью-Йорку 19 вересня (…).  

 

Мирні переговори Росії та України: Путін вкотре заявив про 

готовність до діалогу (Прямий). 

Президент Росії Володимир Путін провів зустріч з міністром 

закордонних справ Китаю Ван Ї та заявив, що готовий до переговорів щодо 

врегулювання війни в Україні. 

Зазначається, що в ході переговорів Росія та Китай обмінялися 

думками щодо поточної міжнародної та регіональної ситуації. 

Щодо українського питання Путін підтвердив готовність Росії 

вирішити це питання шляхом діалогу та переговорів (…). 

https://www.unian.ua/politics/peregovori-z-rf-u-zelenskogo-vidpovili-na-zayavi-putina-12396615.html
https://www.unian.ua/world/soyuznik-putina-prezident-iranu-vistupiv-za-peregovori-rf-i-ukrajini-12398514.html
https://war.obozrevatel.com/ukr/zapitajte-prigozhina-chi-varto-doviryati-obitsyankam-putina-zelenskij-v-oon-zaklikav-ne-vesti-z-rosieyu-kuluarnih-peregovoriv-video.htm
https://prm.ua/myrni-perehovory-rosii-ta-ukrainy-putin-vkotre-zaiavyv-pro-hotovnist-do-dialohu/
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Момент для переговорів між Києвом і Москвою ще не настав – 

Штайнмаєр (Укрінформ).  

Поточна ситуація на українському фронті та загалом політична 

ситуація не створюють підстав сідати за стіл переговорів зараз, хоча рано чи 

пізно це доведеться робити. 

Федеральний президент Німеччини Франк-Вальтер Штайнмаєр: 

Ми не повинні втрачати перспективу щодо миру навіть під час війни. 

Але коли настане час для переговорів, вирішуватимуть лише в Україні. А 

враховуючи військову активність обох сторін, здається, ця точка ще не 

настала.  

Він зазначив, що рішення, досягнуті шляхом переговорів, або про паузу 

в бойових діях, під час якої Росія введе нові війська на схід України, або про 

відмову України від значних частин власної території, не є основою для 

надійного припинення вогню чи тривалого миру. Краще просувати шляхом, 

який було започатковано в Копенгагені і продовжено в Джидді із залученням 

України. 

«Ми повинні покладатися на те, що ці дипломатичні зусилля, до яких 

залучений глобальний південь, котрий, можливо, має сильніший вплив на 

Москву, ніж ми зараз, будуть продовжені», - сказав глава держави. 

Він додав, що тоді, коли по всій Європі відбуваються конференції з 

безпеки і скрізь ставлять питання про те, як закінчити війну, треба виходити з 

того, що найбільше прагнення до миру має передусім народ України. 

 

Лавров заявив, що Росія не розглядатиме пропозицій щодо 

припинення вогню в Україні (Цензор.НЕТ). 

Глава МЗС РФ Сергій Лавров заявив, що країна-агресор Росія нібито 

готова до переговорів щодо України, але жодних пропозицій щодо 

припинення вогню розглядати не буде. 

За словами глави МЗС РФ, країна-агресор готова до перемовин щодо 

України, але жодних пропозицій щодо припинення вогню розглядати не 

буде, бо її нібито один раз уже обдурили. 

Лавров також стверджує, що ніхто на Заході нібито не хоче всерйоз 

показати розуміння війни в Україні, і «раз вони хочуть вирішувати питання 

на полі бою, значить, буде на полі бою». 

Крім того, міністр заявив, що "формулу миру" президента України 

Володимира Зеленського нібито абсолютно неможливо реалізувати, і всі це 

знають.  

 

Саудівська Аравія заявила про готовність взяти на себе роль 

посередника у переговорах між Україною та Росією (Цензор.НЕТ). 

Міністр закордонних справ Саудівської Аравії принц Файсал бін 

Фархан Аль Сауд заявив, що Саудівська Аравія готова виступити 

посередником у врегулюванні «російсько-української кризи»: 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763738-moment-dla-peregovoriv-miz-kievom-i-moskvou-se-ne-nastav-stajnmaer.html
https://censor.net/ua/news/3445283/lavrov_zayavyv_scho_rosiya_ne_rozglyadatyme_propozytsiyi_schodo_prypynennya_vognyu_v_ukrayini
https://censor.net/ua/news/3445362/saudivska_araviya_zayavyla_pro_gotovnist_vzyaty_na_sebe_rol_poserednyka_u_peregovorah_mij_ukrayinoyu
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Щодо російсько-української кризи (війни Росії проти України. - Ред.), 

то Королівство в черговий раз закликає до припинення цієї кризи, обмеження 

її негативних наслідків для безпеки та стабільності у всьому світі. 

Королівство наголошує на необхідності докладати всіх можливих зусиль для 

припинення цієї кризи та вирішення суперечок мирним шляхом, повазі до 

принципів міжнародного права та прагненні до збереження безпеки та 

інтересів усіх. 

Бін Фархан Аль Сауд вказав на те, що керівництво КСА, у рамках 

підтримки спрямованих на встановлення миру міжнародних зусиль, надало 

свої добрі послуги задля звільнення полонених різних національностей, а 

також запросило Україну взяти участь у саміт Ліги арабських держав у 

Джидді. 

«Крім того, на початку серпня минулого року Королівство приймало 

зустріч радників з питань національної безпеки та представників понад 40 

країн і міжнародних організацій, і Королівство підтверджує свою готовність 

продовжувати прикладати посередницькі зусилля між двома сторонами 

кризи», − резюмував він.  

 

«Припинення бойових дій і відновлення переговорів»: Китай знову 

озвучив бажання взяти участь у вирішенні «української кризи» 

(Obozrevatel). 

Китай знову висловив бажання підтримувати всі мирні ініціативи для 

вирішення російської війни в Україні, яку КНР і далі називає «українською 

кризою». У Пекіні заявили, що все має відбуватися мирним та 

дипломатичним шляхом. 

Таку позицію озвучив заступник голови КНР Хань Чжен під час 

дебатів Генеральної Асамблеї.  

За його словами, «негайне припинення бойових дій і відновлення 

мирних переговорів є єдиним шляхом вирішення «української кризи»«. 

Хань зауважив, що безпека всіх держав взаємозв’язана, а всі питання 

треба вирішувати шляхом діалогу й консультації, з урахуванням «законних 

безпекових занепокоєнь» усіх країн (…). 

 

 

 

https://news.obozrevatel.com/ukr/abroad/pripinennya-bojovih-dij-i-vidnovlennya-peregovoriv-kitaj-znovu-ozvuchiv-bazhannya-vzyati-uchast-u-virishenni-ukrainskoi-krizi.htm
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Плани повоєнного відновлення України 

 

У Гостомельській громаді запрацював відновлений освітній заклад 

(Укрінформ).  

У Київській області відновила роботу відбудована Мостищенська філія 

ліцею №1 Гостомельської селищної ради Бучанського району, яка зазнала 

значних руйнувань під час активних бойових дій у регіоні. 

Як зауважили в Київській обласній військовій адміністрації, будівлю 

вдалося відновити за кошти благодійного фонду. У ній зробили ремонтні 

роботи та укомплектували меблями навчальні приміщення. Також у закладі 

облаштували укриття. 

Крім того, у філії організували навчання для учнів зруйнованого ліцею 

№ 3, яких підвозять на уроки та додому. Загалом у змішаній формі тут 

навчаються 170 дітей. 

 

На Херсонщині волонтери відремонтували понад 300 осель 

(Укрінформ).  

У населених пунктах Херсонщини волонтери вже відремонтували 

понад три сотні пошкоджених осель. 

«Загалом волонтери вже полагодили у населених пунктах Херсонщини 

понад три сотні осель. І роботи тривають щодня!», - йдеться у повідомленні 

Херсонсько ОВА. 

У військовій адміністрації, зокрема, розповіли, що волонтери 

Херсонського добробату допомагають лагодити покрівлю родині з Посад-

Покровського Чорнобаївської громади. Це село близько восьми місяців було 

на лінії зіткнення, російськими снарядами тут знищено близько 90% усіх 

будівель. 

Населений пункт відбудовують комплексно: на виконання завдання 

Президента Володимира Зеленського уряд включив його до 

експериментального проєкту відновлення. 

 

На Харківщині повернули електрику в 10 сіл Вовчанської громади, 

де майже місяць не було світла (Укрінформ).  

«Села Чугуївського району, які були знеструмлені 24 серпня внаслідок 

ворожих обстрілів, вдалося заживити. Мова йде про наступні населені 

пункти: Стариця, Бугруватка, Графське, Симинівка, Верхня Писарівка, 

Лосівка, Шестерівка, Сосновий Бір, Приліпка та частково Лиман», - йдеться 

у повідомленні  пресслужби АТ «Харківобленерго». 

За словами начальника Вовчанського району електричних мереж 

(РЕМ) Олега Ковальова, щоб відновити електропостачання в цих населених 

https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3763644-u-gostomelskij-gromadi-zapracuvav-vidnovlenij-osvitnij-zaklad.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3763662-na-hersonsini-volonteri-vidremontuvali-ponad-300-osel.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3763704-na-harkivsini-povernuli-elektriku-v-10-sil-vovcanskoi-gromadi-de-majze-misac-ne-bulo-svitla.html
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пунктах, треба було відремонтувати пошкоджену обстрілами високовольтну 

лінію 110 кВ, яка живить місцеву підстанцію. 

В обленерго зауважили, що фахівцям не з першого разу вдалося 

виконати усі необхідні роботи: під час першої спроби бригада потрапила під 

обстріл. На щастя, ніхто з енергетиків не постраждав. 

Наразі підстанція, що живить зазначені села, працює в штатному 

режимі.  

 

Презентовано сім пілотних проектів відновлення Харкова 

(Економічна правда). 

Мер Харкова Ігор Терехов повідомив, що збитки, завдані росіянами 

інфраструктурі міста, оцінюють у 9,5 млрд доларів, такі витрати можуть 

покрити тільки міжнародні партнери, установи та приватні інвестори. 

Під час конференції було презентовано майстер-план міста, 

розроблений Фондом британського архітектора Нормана Фостера на 

замовлення Європейської економічної комісії ООН (UNECE), і сім пілотних 

проєктів. 

Директорка департаменту лісів, землекористування та житлового 

господарства Європейської економічної комісії ООН Паола Деда: 

Стійкість Харкова перед обличчям безпекових викликів - це натхнення 

для всіх міст України і для нас, ваших міжнародних партнерів. Унаслідок 

повномасштабного вторгнення Росії Харків зазнав значних руйнувань. 

Важливо, щоб він був відновлений за принципом build back better. 

За її словами, найближчим часом передбачено підготовку семи 

пілотних проєктів, організацію міжнародного конкурсу на проєкти 

відновлення площі Свободи та прилеглої території, а також конкурс для 

українських архітекторів з відновлення пошкоджених панельних житлових 

будинків. 

«У нас (ЄК ООН) буде стратегічне керівництво і можливість 

фасилітації інвестицій», - наголосила Деда. 

На форумі, зокрема, було презентовано проєкти створення наукового 

кварталу (на місці ринку Барабашово), створення сучасного транспортного 

вузла та торговельно-розважального культурного центру на території 

залізничної станції приміського вокзалу «Левада», нового ТЦ біля 

Південного вокзалу, реконструкцію простору Лопанської набережної, «міста 

в місті» Oleksiivka City, смарт-сіті та створення муніципальної служби таксі 

на електромобілях. 

Мер Харкова Ігор Терехов: 

Тільки місто, яке має чіткий план дій, яке дає «зелене» світло 

інвесторам, буде успішним, буде розвиватися. Я впевнений, що Харків є і 

буде таким містом. І я, і моя команда будемо працювати над тим, щоб 

створити найсприятливіші умови для залучення інвестицій. Ми будемо 

супроводжувати кожного інвестора, незважаючи на розмір інвестиції. 

 

https://www.epravda.com.ua/news/2023/09/20/704566/
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Плани повоєнного відновлення України 

Постраждалі громади отримають ще ₴2,58 мільярда на 

відновлення (Укрінформ).  

Міжвідомча комісія розподілила кошти на 16 регіональних проєктів з 

відновлення інфраструктури на суму 2,58 млрд грн. 

«Міжвідомча комісія щодо розподілу коштів Європейського 

інвестиційного банку (ЄІБ) погодила фінансування 139 регіональних 

проєктів та розподілила кошти ще по 16 вже погоджених проєктах на 

загальну суму 2,58 мільярда гривень», - йдеться в повідомленні Міністерства 

розвитку громад, територій та інфраструктури України. 

Комісія розглянула переліки проєктів та заходів від обласних та 

Київської міської адміністрації, які сформовані за пропозиціями селищних та 

міських рад. Пріоритет надається проєктам щодо відновлення, будівництва та 

модернізації об’єктів громадського призначення, соціальної сфери, 

культурної спадщини, житлово-комунального господарства, а також інших 

об’єктів, що мають значний вплив на життя громад. 

Ініціатори погоджених проєктів отримають кошти у вигляді субвенції з 

державного бюджету. 

На попередньому засіданні, 28 серпня 2023 року, Комісія погодила до 

фінансування коштом субвенції 140 проєктів на 1,32 млрд грн. 

Загалом до фінансування було погоджено 279 проєктів з обсягом 

фінансування 3,9 млрд грн. Серед проєктів , зокрема, відновлення та 

будівництво двох об’єктів теплопостачання, 29 - водопостачання та 

водовідведення, 54 споруди цивільного захисту, 30 шкіл тощо. 

 

На Херсонщині вже відремонтували 460 приватних будинків у 26 

громадах (Укрінформ). 

У понад 26 громадах звільненої Херсонської області вже 

відремонтовано 460 приватних будинків, також у планах відновлення 

лікарень, ФАПів, шкіл та садків. 

Заступник керівника Офісу Президента Олексій Кулеба: 

В населених пунктах Херсонської області наші тилові регіони 

реалізують ініціативу «Пліч-о-пліч». Відбудовують постраждалі від 

російських загарбників деокуповані населені пункти. У понад 26 громадах 

вже відремонтовано 460 приватних будинків, також у планах відновлення 

лікарень, ФАПів, шкіл та садків. Все більше мешканців вертаються додому, 

на Херсонщину.  

За словами Кулеби, до проєкту відновлення долучилась вся Україна, 

пліч-о-пліч стали громади з 15 областей. 

«До регіону приїхали сотні ремонтних бригад здебільшого на 

волонтерських засадах. Працюють злагоджено, швидко та якісно. Завдяки 

цьому майже 500 родин зустрінуть цю зиму у теплих, відремонтованих 

оселях. В першу чергу відновлюємо будинки, в яких живуть родини 

військовослужбовців, які зараз захищають Україну, або віддали життя у 

боротьбі за її свободу», - зазначив Кулеба. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3764722-postrazdali-gromadi-otrimaut-se-258-milarda-na-vidnovlenna.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3764885-na-hersonsini-vze-vidremontuvali-460-privatnih-budinkiv-u-26-gromadah.html
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«Принагідно звертаюсь до усіх небайдужих — до волонтерів, 

громадських та міжнародних організацій: Херсонщина потребує вашої 

допомоги! Якщо маєте можливість та бажання — долучайтесь до проєкту 

відновлення, адже пліч-о-пліч долати проблеми значно легше!», - закликав 

Кулеба.  

 

На Харківщині відновлюють 62 об'єкти коштом Фонду ліквідації 

наслідків збройної агресії (Укрінформ).  

Харківській області цьогоріч з Фонду ліквідації наслідків збройної 

агресії виділено на відновлення понад 1 мільярд гривень. 

Начальник Харківської обласної військової адміністрації Олег 

Синєгубов: 

Відновлення пошкодженої ворогом інфраструктури залишається для 

нас однією з головних задач. Цьогоріч з Фонду ліквідації наслідків збройної 

агресії виділено більш як 1 млрд грн на відновлення Харківщини. 

Він зазначив, що наразі на ці кошти в області відновлюється 62 об'єкти 

інфраструктури. В пріоритеті – житловий фонд та соціальні будівлі. Зокрема, 

відновлюються багатоквартирні житлові будинки у Дергачах, Лозовій, 

Старому Салтові, Чугуєві та інших містах і селах області. Шість проєктів уже 

на завершальному етапі – це три багатоквартирні будинки у Старому Салтові 

та ще три - у Дергачах. 

За словами Синєгубова, також тривають роботи з відновлення восьми 

закладів охорони здоров'я, чотирьох закладів освіти та двох адміністративних 

будівель. Це Обласна дитяча клінічна лікарня, Центр первинної медико-

санітарної допомоги міста Дергачі, а також амбулаторії, школи та 

адмінбудівлі у Старому Салтові, Руській Лозовій, Чугуєві та інших населених 

пунктах. 

«Крок за кроком відновлюємо те, що зруйнували росіяни», - підкреслив 

керівник ОВА. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3765134-na-harkivsini-vidnovluut-62-obekti-kostom-fondu-likvidacii-naslidkiv-zbrojnoi-agresii.html
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Коментарі європейських та американських політиків 

Коментарі європейських та 

американських політиків 

 

(Укрінформ) 

Керівник оборони Норвегії генерал Ерік Кристофферсен : 

Норвегія і Росія не були у війні принаймні останню тисячу років. Ми 

єдина сусідня країна, яка не мала в історії війну з Росією. Президент Путін 

дуже добре знає, що НАТО не є загрозою для Росії. Він заявляє про це, але 

він знає, що Норвегія не є загрозою для Росії, як не є загрозою Фінляндія, 

Швеція або Польща – ніхто з них не загрожує Росії. Якби він дійсно вірив у 

те, що ми загрожуємо Росії, він би не перевів усі свої війська в Україну, щоб 

воювати там. На норвезькому кордоні їх залишилося не більше 20% або 

навіть менше, у порівнянні з тим, скільки їх було до 24 лютого 2022 року. 

Генерал нагадав, що рішення Норвегії перейти від постачання Україні 

нелетального обладнання до протитанкових комплексів і систем 

протиповітряної оборони було прийнято лише за кілька тижнів після початку 

російської агресії. І це мало підтримку всіх політичних партій країни. Тож 

першим пріоритетом для Норвегії залишається підтримка України, скільки б 

часу це не забрало, і паралельно – зусилля задля поповнення власних 

армійських запасів. 

Керівник Військового комітету НАТО адмірал Роб Бауер: 

Росія знає, що НАТО не є для неї загрозою, і не має наміру атакувати її. 

В іншому разі вони б інакше реагували на приєднання Фінляндії . Вони 

багато говорили, але жодним чином не реагували у фізичному вимірі. Це 

стосується й України – вона також не становила жодної загрози для Росії. 

Україна чітко демонструє намір ухвалювати власні рішення щодо 

власного майбутнього, тому що демократія - в самому серці та у думках 

українців. І саме у цьому є небезпека для путінського режиму. Тому що тоді 

люди в Росії можуть розпочати думати таким же чином», - додав Бауер. 

 

(Укрінформ) 

Генеральний секретар НАТО Єнс Столтенберг: 

Більшість воєн тривають довше, ніж очікувалося, коли вони 

спалахнули. (…). Ми всі хочемо швидкого миру. Водночас ми маємо 

визнати, що якщо Президент Зеленський та українці перестануть воювати, 

їхньої країни більше не буде. Якщо президент Путін і Росія припинять 

воювати, у нас буде мир. 

Очільник Альянсу також висловив упевненість, що «Україна врешті-

решт буде в НАТО».  

Водночас він зазначив, що навіть коли дійде до підписання мирної 

угоди, Україна залежатиме від подальшої підтримки НАТО, їй потрібні 

гарантії безпеки. Столтенберг не уточнив, як мають виглядати ці гарантії. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3762285-norvezkij-general-vikriv-brehnu-putina-pro-zagrozu-nato.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3762386-gensek-nato-znovu-zaklikav-gotuvatisa-do-trivaloi-vijni-v-ukraini.html
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(Укрінформ) 

Колишній прем’єр-міністр Великої Британії Борис Джонсон 

розкритикував британський уряд та союзників через зволікання у наданні 

зброї Україні. 

Міністр закордонних справ Великої Британії Джеймс Клеверлі: 

Він (Джонсон – ред.) не може говорити про Велику Британію. Під час 

його перебування на посаді ... ми постачали ті протитанкові ракетні 

комплекси NLAW, які відіграли важливу роль в обороні Києва, проводили 

навчання. З часу (перебування - ред.) Ріші Сунака на посаді прем'єр-міністра 

ми першими в світі взяли зобов’язання щодо передачі основних бойових 

танків, потім інші країни наслідували наш приклад. Ми першими взялися за 

підготовку пілотів швидкісних реактивних літаків, потім долучилися інші 

країни. Ми першими взяли зобов’язання передати ракети великої дальності, 

які допомогли українцям на півдні та південному сході. Отже, ми є лідерами 

в усіх цих питаннях.  

Він зазначив, що серйозно сприймає коментарі Джонсона. 

«Але я надав вам докази того факту, що він не правий у цьому питанні. 

Я дуже регулярно розмовляю з українцями про це. Вони залишаються 

неймовірно вдячними не лише за наші пакети допомоги, а й за наше 

лідерство в цьому питанні», - додав Клеверлі. 

 

(Європейська правда) 

Сербський президент Александар Вучич висловив нерозуміння того, 

що Європейський Союз набагато швидше рухається в питанні надання 

членства Україні, аніж його державі. 

За словами президента Сербії, рівень підтримки України з боку ЄС, 

надання їй статусу кандидата протягом року після подання заявки й 

потенційний початок переговорів про членство «показує нам (таку політичну 

підтримку, – ред.), яку ми ніколи не отримували». 

Сербія подала заявку на членство в Євросоюзі у 2010 році й почала 

переговори у 2014-му. Нині вони загальмували насамперед через небажання 

Белграда нормалізувати відносини з чстково визнаним Косовом. 

 

(Укрінформ) 

У Варшаві відбулися офіційні заходи з нагоди 84-річчя початку агресії 

СРСР проти Польщі 17 вересня 1939 року. 

Глава польського уряду Матеуш Моравецький: 

17 вересня є символічною датою, яка нагадує усім про зловісні 

наслідки російсько-німецького альянсу. Відтак, віддаючи данину пам’яті 

жертвам тих російських злочинів, глава польського уряду нагадав про 

нинішні загрози, пов’язані з німецько-російським альянсом. 

«Так як існував пакт Молотова-Ріббентропа, про який ми прекрасно 

знаємо, існував також де-факто газовий й енергетичний пакт Меркель-

Путін»,- наголосив голова Ради міністрів РП. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3762468-glava-mzs-britanii-ne-pogodivsa-z-dzonsonom-sodo-nedostatnoi-dopomogi-ukraini.html
https://www.eurointegration.com.ua/news/2023/09/17/7169562/
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3762535-gazovij-souz-putina-z-merkel-buv-svogo-rodu-paktom-molotovaribbentropa-moraeckij.html
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(Європейська правда) 

Міністр закордонних справ Угорщини Петер Сійярто визнав, що 

Будапешт продовжує й буде продовжувати співпрацю з Росією через 

залежність від російських енергетичних ресурсів. 

Угорський міністр заявив, що для Будапешта відносини з Росією є 

«дуже важливими й дуже критичними». 

«Чому? Тому що більша частина нашого енергетичного імпорту 

надходить з Росії. Тепер ви можете поставити питання: чому? Це політичне 

рішення? Ні. Чи відображає воно наші політичні уподобання? Ні. Тоді чому? 

Через фізику», – додав він. 

Сійярто пояснив, що йдеться про відсутність альтернатив російським 

трубопроводним поставкам газу й нафти, а також проєкту атомної 

електростанції «Пакш», яку будують спільно з «Росатомом». 

«Отже, коли йдеться про сфери, які не підпадають під санкції, ми 

продовжуємо співпрацю в нормальному режимі, тому що це наш 

національний інтерес», – підсумував він. 

 

(Укрінформ) 

Координатор Білого дому зі стратегічних комунікацій Джон Кірбі: 

Очікується, що під час зустрічі світових лідерів у Нью-Йорку Джо 

Байден закликатиме розширити Раду Безпеки ООН для протидії впливу РФ 

та Китаю.  

Як зазначається, Байден наполягає на включенні п'яти або шести нових 

постійних членів до Ради Безпеки ООН, зокрема Індії, Бразилії, Німеччини та 

Японії. Як можливі постійні члени США розглядаються Бразилія та ПАР. 

«Я думаю, президент Байден трохи докладніше розповість про це. Ми 

ясно дали зрозуміти та вважаємо, що настав час порушити питання про 

структуру Ради Безпеки», - заявив Кірбі. 

 

(Укрінформ) 

Колишній словацький прем’єр-міністр, лідер опозиції Роберт Фіцо: 

Якщо Smer увійде до складу уряду, ми більше не будемо відправляти 

зброю та боєприпаси до України.  

За його словами, жодна кількість західного озброєння, що надходить в 

Україну, не змінить хід війни. 

Фіцо зазначив, що ЄС та США мають використати свій вплив, щоб 

змусити Москву та Україну укласти «компромісну мирну угоду». 

 

(Цензор.НЕТ) 

Генеральний секретар НАТО Єнс Столтенберг: 

Ми дуже уважно стежимо за тим, що робить російська армія. Поки що 

ми не помітили жодних змін у російських ядерних силах, які змусили б нас 

реагувати.  

https://www.eurointegration.com.ua/news/2023/09/17/7169576/
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3762598-bajden-zaproponue-zbilsiti-sklad-radbezu-oon.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3762646-slovackij-lider-opozicii-planue-skasuvati-vijskovu-pidtrimku-ukraini.html
https://censor.net/ua/news/3444107/jodnyh_zmin_u_rosiyiskyh_yadernyh_sylah_narazi_nemaye_stoltenberg
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Генсек також назвав важливим постачання далекобійних ракет Україні 

для ведення війни і привітав передачу таких ракет з боку Великої Британії, 

Франції та США.  

 

(Укрінформ) 

19 вересня має відбутися 78-а Генеральна асамблея ООН. 

Канцлер ФРН Олаф Шольц: 

Зрозуміло, що протягом цього тижня ми будемо знову й знову говорити 

про злочинну війну, розв’язану російським президентом. Ми обговоримо це 

при всіх нагодах, які тут будуть, і ми особливо наполягатимемо на тому, 

щоби світова спільнота залишалася відданою своїм принципам, які, з огляду 

на ООН, означають неприпустимість зміни державних кордонів за 

допомогою сили.  

Це, за його словами, є необхідною умовою нормального 

функціонування світового ладу, заснованого на правилах і законі. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Міністр сільського господарства Польщі Роберт Телус зазначив, що 

«позиція Польщі щодо заборони імпорту зерна з України є твердою». Телус 

також додав, що це нібито «будує можливість вступу України до 

Євросоюзу». 

«Якщо ми сьогодні не побудуємо ці інструменти, то Польща точно не 

погодиться на вступ України (до ЄС. - Ред.)... Коли Польща приєдналася до 

Євросоюзу, ми повинні були виконати умови. І ці умови нам висували дуже 

жорстко. І ми повинні поставити Україні умови», - зазначив міністр. 

Телус зауважив, що «на основі, яка є на даний момент, польське 

сільське господарство ніколи не переможе українське». 

На запитання, чи може Польща не погодитися на членство України в 

Євросоюзі, міністр відповів: «Якщо ми не розбудуємо ці інструменти». 

«І ми це говоримо в Євросоюзі, що, перш за все, потрібно створити 

умови для вступу України», - підсумував Телус.  

 

(Укрінформ) 

Американський сенатор, ветеран ВПС і астронавт Марк Келлі: 

Я здійснив 39 бойових місій під час першої війни у Перській затоці, і 

жодна з них не проходила так, як хотілося. Це важка справа. Я вважаю, що 

українські військові виконують фантастичну роботу за неймовірно складних 

обставин.  

Келлі акцентував на тому, що Україна протистоїть одній з найбільших 

армій у світі.  

«Знаєте, прогрес, досягнутий у цьому контрнаступі, на мою думку і 

думку людей, з якими я говорив, є хорошим. Чи ми хочемо, щоб це було 

швидше і більше? Авжеж, ми всі цього хочемо. Але прогрес є, і я вірю, що 

так буде й надалі», – сказав Келлі. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3762868-solc-pered-genasambleeu-oon-budemo-govoriti-pro-zlocinnu-vijnu-rozvazanu-putinim.html
https://censor.net/ua/news/3444137/polscha_moje_zablokuvaty_vstup_ukrayiny_do_yes_yakscho_pytannya_eksportu_zerna_ne_bude_vregulovano_ministr
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3762921-vikonuut-fantasticnu-robotu-senator-ssa-vidznaciv-progres-ukrainskogo-kontrnastupu.html
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(Укрінформ) 

19 вересня має відбутися 78-а Генеральна асамблея ООН. 

Міністр закордонних справ ФРН Анналена Бербок: 

ООН відображає світ минулого століття, а не століття нинішнього. 

Тому потрібна її модернізація.  

Вона відзначила дедалі більшу роль Азії, Африки, Латинської 

Америки, які недостатньо представлені в різноманітних органах ООН. 

Очільниця німецького зовнішньополітичного відомства повідомила, що 

Німеччина разом з Намібією готує Конгрес щодо майбутнього ООН, який 

планується провести наступного року. Берлін також працює з такими 

країнами як Бразилія, Індія, Японія, над питанням реформування Радбезу 

ООН. 

За словами Бербок, ФРН балотуватиметься на місце непостійного члена 

Радбезу на період 2027-28 рр. 

Дипломат нагадала, що рівно 50 років тому Німеччина набула членства 

в ООН, що була заснована як реакція на жахливі злочини нацистської 

Німеччини – Голокост і розв’язання Другої світової війни. Тому членство в 

ООН, за словами міністра, накладає на Берлін особливу відповідальність за 

підтримання світового порядку, що ґрунтується на правилах, які мають 

захищати насамперед права слабших країн, за дотримання Хартії ООН і прав 

людини. 

 «І ми постійно даємо зрозуміти, що несемо відповідальність, коли 

правила мирного світового порядку зневажаються. Це особливо актуально в 

контексті жорстокої війни РФ», - сказала глава МЗС ФРН. 

Вона зазначила, що нинішня ГА ООН є особливо важливою з огляду на 

проблеми, які розв'язана Росією війна спричинила для найуразливіших країн 

світу. 

«Дуже дивує, що деякі країни навколо Росії ставлять під питання саме 

питання щодо найслабших у цьому світі, питання продовольчої безпеки та 

охорони здоров’я тощо», - сказала Бербок.  

 

(Українська правда) 

19 вересня має відбутися 78-а Генеральна асамблея ООН. 

Високий представник ЄС Жозеп Боррель: 

Цей тиждень припадає на критичний момент для світової та 

багатосторонньої системи. Своєю агресивною війною проти України Росія, 

яка є ядерною державою та постійним членом Ради безпеки ООН, топче 

Статут ООН. Незважаючи на неодноразові заклики Генеральної асамблеї до 

відповідальності, Росія не дозволяє Раді безпеки виконувати свою роль, не 

лише в Україні, але також будь-де, що є загрозою для надійності всієї 

системи Об’єднаних націй. 

За його словами, аби відновити унікальну легітимність ООН, терміново 

необхідно «зробити Раду безпеки більш представницькою, для відображення 

змін, що відбулися у світі, зокрема, надати голос Африці». 

https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3762923-berbok-zaavila-pro-neobhidnist-reformuvanna-oon.html
https://www.pravda.com.ua/news/2023/09/18/7420232/
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Боррель зауважив, що російська агресивна війна проти України, яка 

прийшла «на плечах» пандемії COVID-19, спрямована проти головної 

світової житниці. Ця війна залишається найбільшою загрозою для глобальної 

продовольчої безпеки, надалі поглиблює глобальну кризу здорожчання 

життя. Це вражає всі країни світу, особливо – найслабкіші та найбідніші з 

них. У серпні 2022 року ООН відіграла вирішальну роль у зменшенні 

гостроти проблеми, започаткувавши Чорноморську зернову ініціативу. Але 

минулого липня Росія вирішила відмовитися від цієї домовленості. ЄС має 

намір обговорити з генеральним секретарем ООН Гутеррешем шляхи та 

засоби, як оживити цю угоду. 

«Ми скористаємося цьогорічним тижнем високого рівня ООН, щоб 

роз’яснити нашу непохитну підтримку для України, залучити країни з усіх 

куточків світу, щоб вони приєдналися до нас у захисті статуту ООН та у 

заперечення російського неоімперіалізму. Ми не можемо повертатися до 

світу, де "сила визначає право". Імперативом має бути безпека для всіх 

держав, великих та малих, особливо для тих, що розвиваються», - наголосив 

Боррель. 

 

(ЛІГА.Новини) 

Голова об'єднаного комітету начальників штабів США Марк 

Міллі: 

Побачимо, що станеться. Знову ж таки, є близько 200 000 російських 

військ на окупованій території України. Цей контрнаступ, хоч і значущий, 

має обмежені операційні та тактичні завдання в тому сенсі, що навіть якщо 

вони будуть досягнуті, вони повністю не вибивають росіян, що є ширшим 

завданням у президента Зеленського.  

За оцінкою генерала, «піде дуже багато часу» на те, щоб звільнити всю 

Україну від окупантів: «Це має бути дуже значне зусилля протягом значного 

періоду часу. (…) багато речей можуть статися у війні: можна побачити 

загальний колапс, можна побачити ескалацію та багато інших подій. Але я 

можу сказати, що на те, щоб силою витурити понад 200 000 військ, піде 

значний час. Це дуже висока планка, і на виконання завдання піде багато 

часу. 

Американський генерал-лейтенант армії США у відставці 

Бенджамін  Ходжес: 

Так, особливо з урахуванням повільного процесу схвалення надання 

Україні того, що їй потрібно, це забере багато часу. (…). Дивовижне лінійне 

мислення. Необов'язково вибивати 200 тисяч. Звільнити Крим – і Донбас вже 

не матиме значення. 

 

(Українська правда) 

Президент Фінляндії Саулі Нііністе: 

В інтересах Європи не допустити повернення Росії до військових дій 

після встановлення миру в Україні. 

https://news.liga.net/ua/politics/news/milli-ochen-mnogo-vremeni-uydet-na-deokkupatsiyu-hodjes-neobyazatelno-vybivat-200-000
https://www.pravda.com.ua/news/2023/09/18/7420235/
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Вторгнення РФ в Україну стало тривожним дзвінком для Європи і 

НАТО. У лютому 2022 року він дзвенів голосно. Але чи чуєте ви його тепер? 

Так само голосно? Це, напевно, гарне запитання - чи всі європейці 

розуміють, що це європейська проблема.  

За словами президента Фінляндії, європейські країни, які не приділяли 

достатньої уваги питанням оборони після розпаду СРСР, робили помилку. 

Також говорячи про уламки російського безпілотника, що впав 

нещодавно на території Румунії, яка входить до складу НАТО, Нііністе 

наголосив, що Європа «перебуває в дуже делікатній ситуації». 

«Навіть незначні речі можуть сильно змінити ситуацію, і, на жаль, у 

гірший бік. У цьому і полягає ризик таких великомасштабних військових дій, 

- сказав він. - Ризик того, що ядерна зброя може бути застосована, 

величезний». 

«Якщо відбудеться ескалація війни і вона розростеться, то це буде 

світова війна, і тоді ядерний ризик стане явно більшим», - продовжував 

президент Фінляндії.  

 

(Європейська правда) 

Міністерка закордонних справ Німеччини Анналена Бербок: 

Попри всі кризи в цьому світі ми повинні не тільки просувати Статут 

ООН, особливо в ці дні, але й відстоювати його разом. Статут – це наш мир, 

(...) наше страхування життя в усьому світі.  

У контексті російської агресії вона виділила питання дітей, викрадених 

Росією з України, а також питання відповідальності Путіна. 

 

(Європейська правда) 

Міністр оборони Болгарії Тодор Тагарев пов'язав виявлений у 

чорноморському місті Тюленово безпілотник з вибухівкою з війною в 

Україні. 

«У нас немає підстав думати, що ця війна нас якось омине. Так, ризики 

для Болгарії існують», – наголосив Тагарев. 

Він пояснив, що це не поодинокий випадок, а також підкреслив, що 

розслідування того, як дрон опинився в Болгарії, триває, додавши, що такого 

роду події відбуваються щотижня і навіть не раз на тиждень. 

«Болгарська армія тримає потужності та кадри, щоб мати можливість 

реагувати на виявлення боєприпасів, що не розірвалися. Як я вже казав, його 

(дрон) точно не виявляють радіолокаційні станції – ми не знаємо, коли і як 

він з'явився. Чи впав він у воду, чи якось інакше», – резюмував Тагарев. 

 

(Укрінформ) 

Координатор Ради нацбезпеки Білого дому Джон Кірбі: 

Президент (Байден – ред.) з нетерпінням чекає, щоб почути від 

Президента Зеленського про український контрнаступ, а також прогрес, 

https://www.eurointegration.com.ua/news/2023/09/19/7169678/
https://www.eurointegration.com.ua/news/2023/09/19/7169683/
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763019-bajden-hoce-pocuti-vid-zelenskogo-jogo-ocinku-situacii-na-poli-bou-bilij-dim.html
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якого вони досягають – свого роду його власну оцінку того, як виглядає 

ситуація на полі бою.  

Крім того, за його словами, Байден хоче запевнити Зеленського: коли 

США кажуть, що залишатимуться з Україною допоки це буде необхідно, то 

українці мають розуміти, що підтримка продовжуватиметься. 

Кірбі підкреслив, що зустріч у Білому домі відбуватиметься в 

«критично важливий час». Він нагадав, що ЗСУ продовжують досягати 

успіхів у контрнаступі, Росія звертається до інших країн-вигнанців, таких як 

КНДР, а міжнародна спільнота об’єднується на підтримку України, зокрема у 

форматі «Рамштайн». 

Представник Білого дому підтвердив, що Президент України під час 

візиту до Вашингтона планує відвідати Конгрес США. «Для членів Конгресу 

важливо почути безпосередньо від Президента Зеленського все те саме, що 

почує від нього президент Байден», - додав представник американської 

адміністрації. 

 

(Укрінформ) 

Координатор Ради нацбезпеки Білого дому Джон Кірбі: 

Ми бачили коментарі після зустрічі Кім Чен Ина, коментарі Кремля 

про те, що угоди (про постачання зброї Росії, − ред.) не було оголошено. Ми 

сприйматимемо це з недовірою та спостерігатимемо.  

Він підкреслив, що «будь-яка подібна угода буде порушенням 

резолюцій РБ ООН». 

Тож, запевнив Кірбі, Сполучені Штати, безумовно, продовжать 

говорити з країнами-партнерами в ООН, про те як спільними зусиллями 

притягнути Москву і Пхеньян до відповідальності, якщо вони 

просуватимуться в цьому напрямку.  

 

(Укрінформ) 

Болгарські виробники зерна, які вимагають заборонити імпорт 

сільськогосподарської продукції з України, перекрили ключові дороги 

країни. 

Міністр транспорту країни Тодор Гвоздейков: 

Коли імпорт був дозволений у 2022 році, болгарські виробники зерна 

отримали прибуток у розмірі понад €1,25 мільярда. У 2021 році прибуток був 

менший, але цей протест зараз має політичну мету. Вони намагаються 

дестабілізувати чіткий (проєвропейський геополітичний – ред.) напрямок 

Болгарії. . 

Болгарії нічого втрачати. Ми надаємо коридор солідарності, порт, через 

який можна експортувати зерно з України. І Болгарія від цього тільки виграє.  

Прем'єр-міністр країни Ніколай Денков заявив у неділю ввечері, що 

реальної проблеми з імпортом української сільськогосподарської продукції 

не існує, оскільки Болгарія має право визначати, які обсяги вона хоче 

приймати. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763020-stati-ne-doviraut-zaavam-rosii-ta-kndr-pro-vidsutnist-ugodi-sodo-zbroi.html
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Причиною протестів виробників зерна стало падіння цін на насіння 

соняшнику на світових ринках в той час, як вони наполягають на тому, що 

місцеві переробні заводи купували їх продукцію за цінами на 15-20% 

вищими за ринкову вартість. Однак це призведе до зростання цін на 

вироблену олію, яка фактично стане неконкурентоспроможною. 

 

(ЛІГА.Бізнес) 

Україна подала позов до СОТ щодо збитків від обмеження експорту 

агропродукції. 

Єврокомісар із сільського господарства Януш Войцеховський: 

Я дуже сподіваюся, що ми розв'яжемо ці питання шляхом діалогу та 

взаємної згоди. Проаналізувавши всі технічні аспекти того, що пропонує 

Україна, я, як і раніше, налаштований оптимістично і все ще сподіваюсь на 

цей діалог.  

На його думку, буде дуже легко довести, що Україна не постраждала з 

огляду на обсяги експорту, а за час дії заборони з початку травня до середини 

вересня цього року змогла наростити транзит через чотири прикордонні 

країни. 

«З травня 2022 року по квітень 2023-го, коли ще ніякої заборони не 

запроваджували, було констатовано, що 34,8 млн тонн, тобто 2,9 млн тонн на 

місяць, експортувалося наземними коридорами. Заборону було введено в 

травні 2023 року. За три місяці вивезено 9,6 млн тонн, тобто Україною 

експортувалося 3,2 млн тонн на місяць, попри заборону для пʼяти країн», – 

сказав єврокомісар. 

Він додав, що за ті самі три місяці 2022 року, коли не було ембарго, 

Україна експортувала наземними маршрутами 7,3 млн тонн. 

«Що ж, ситуація сьогодні така, як є, і ми подивимося, що конкретно 

запропонує Україна і як це вплине на експорт з України в жовтні. Ми 

почекаємо і подивимося, що буде, якщо Україні вдасться експортувати 

більше, коли заборону буде знято», – зазначив Войцеховський. 

 

(Укрінформ) 

Росія продовжувала удари по українських портах та зерновій 

інфраструктурі. 

Міністр оборони США Ллойд Остін: 

В результаті цих атак було знищено щонайменше 280 тис. тонн зерна, 

чого вистачило би, щоби годувати 10,5 млн людей протягом року.  

Він сказав, що дії Росії продовжують загрожувати світовій 

продовольчій безпеці та створювати умови для нової гуманітарної кризи на 

планеті. 

Остін запевнив, що партнери – у форматі «Рамштайн» це майже 50 

країн – продовжать надавати Україні потрібну допомогу для того, щоби вони 

могла захищатися від агресора. 

 

https://biz.liga.net/ua/all/prodovolstvie/novosti/kievu-ne-udastsya-dokazat-ubytki-iz-za-zernovogo-embargo-v-vto-voytsehovskiy
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3763184-znisenogo-rosieu-zerna-vistacilo-bi-sob-goduvati-ponad-10-miljoniv-ludej-protagom-roku-ostin.html
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(Укрінформ) 

Президент Туреччини Реджеп Тайїп Ердоган: 

Цілком очевидно, що ця війна триватиме довго. Хочеться дуже 

сподіватися, щоб війна якнайшвидше закінчилася. І пан Путін фактично на 

боці якнайшвидшого припинення цієї війни.  

Ще у 2014 році у мене були певні дискусії та переговори з президентом 

Путіним щодо Криму. І я не мав успіху в дискусії. І я не міг змусити їх вийти 

з Криму. І я думаю, що поки що це теж не вийде. Думаю, час покаже… Я не 

можу назвати дату, коли ця війна закінчиться або скільки вона триватиме. 

Тільки лідери обох сторін зможуть вам сказати.  

Наскільки надійний Захід, настільки ж надійна і Росія. Останні 50 років 

ми чекали на порозі ЄС, і в цей момент я довіряю Росії так само, як і Заходу. 

Як приклад «довіри» до співпраці з Росією турецький лідер назвав 

постачання газу та співпрацю в оборонній сфері. 

«Половина мого природного газу постачається з Росії, а це означає, що 

ми солідарні. Ми робимо взаємні кроки вперед, і ми співпрацюємо також у 

сфері оборонної промисловості. Ми можемо робити ці речі з Росією», - 

заявив президент Туреччини. 

За його словами, як у Туреччини добрі відносини зі США, так само 

вона «матиме добрі відносини з Росією, а також надалі підтримуватиме 

відносини з державами-членами ЄС на основі підходу взаємної вигоди». 

 

(Укрінформ) 

Президент Ірану Ібрагім Раїсі: 

Ми проти війни в Україні. 

Раїсі визнав, що Іран і Росія вже давно мають міцні зв'язки, включаючи 

оборонну співпрацю. Але він заперечив відправку зброї до Москви після 

початку війни. 

Самі ж американські та європейські чиновники кажуть, що сама 

кількість іранських безпілотників, які використовуються у війні в Україні, 

свідчить про те, що потік такої зброї не тільки не припинився, але й 

посилився після початку бойових дій. 

«Якщо у них (США – ред.) є документ про те, що Іран передав зброю 

або безпілотники росіянам після війни, то вони повинні його пред'явити», - 

заявив Раїсі.  

 

(Укрінформ) 

Німеччина вагається щодо передачі Україні ракет Taurus. 

Голова оборонного комітету Бундестагу Агнес Штрак-

Циммерманн: 

Поганим у тривалій дискусії є те, що росіяни не чекають, а зміцнюють 

свою оборону, зокрема, пристосовують її до того, що ЗСУ зможуть 

застосувати таку зброю», вони використовують цей час, щоби окопатися. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763240-erdogan-zaaviv-pro-pragnenna-putina-aknajsvidse-zakinciti-vijnu.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763279-prezident-iranu-zaperecue-vidpravku-bezpilotnikiv-ta-insoi-zbroi-do-rosii.html
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Вона висловила сподівання, що під час ГА ООН, участь у якій бере 

Президент України Володимир Зеленський, у якого також заплановані 

зустрічі у Вашингтоні, «щось відбудеться». І американці, які «роблять два 

кроки вперед, один крок назад», погодять передачу своїх далекобійних ракет. 

«Якщо вони це зроблять, то я буду оптимістичною щодо того, що і 

Taurus передадуть», - сказала Штрак-Циммерманн. 

Вона нагадала, що ракетне питання обговорюється з квітня. Україна 

має добрі підстави просити такі ракети, адже Taurus неймовірно ефективні». 

За їх допомогою ЗСУ зможуть вражати воєнні об’єкти та переривати 

ланцюги постачання російської армії. Але до цього українські солдати мають 

навчитися точно програмувати ракети, що не є таким простим, як може 

здаватися людям, «які дуже часто грають у комп’ютерні ігри». 

Депутат погоджується, що питання щодо надання кожної системи 

треба перевіряти та узгоджувати, «але не 5 місяців». На думку глави 

оборонного комітету, йдеться певною мірою «про недовіру до України», хоча 

вона й довела за ці місяці, що є абсолютно надійним партнером. 

Водночас Штрак-Циммерманн зауважила, що «міжнародне право 

дозволяє вражати російські позиції, з яких запускають ракети по Україні, на 

російській території». 

«Ми в Європі маємо робити набагато більше», - підсумувала депутат. 

 

(Укрінформ) 

Голова комітету начальників штабів США генерал Марк Міллі: 

Росія зробила найбільшу стратегічну помилку з тих, які робила будь-

коли. Вони вдерлися до країни, яка є вільною та незалежною, і ця країна не 

має наміру зупинятися до того, як буде вільною й незалежною знову. Україна 

досягає поступового та повільного успіху, кожного дня досягає прогресу, за 

підтримки міжнародних партнерів. Але ця боротьба ще не завершена. З 

наближенням зими земля стане вологою, потім прийдуть морози. Але, з 

розмов, які я мав, українці не мають наміру зупинятися навіть зимою. Вони 

володіють стратегічною ініціативою, і вони продовжуватимуть це, поки 

кінцева мета не буде досягнута.  

Він нагадав, що українці є вільним и й незалежними з 1991 року, 

зросли покоління людей у «військовому» віці, які зараз воюють на лінії 

фронту, і не знають нічого, окрім вільної й суверенної України. Тож українці 

будуть воювати, поки вони не досягнуть остаточної мети, у цьому, за 

словами генерала, «нульові сумніви». 

Водночас, зауважив Міллі, війна триває. На окупованих Росією 

територіях зосереджені кілька сотень тисяч російських військових, яких 

президент Путін мобілізував минулого року, щоб відновити величезні втрати. 

«Ці сотні тисяч російських військових знаходяться в траншеях просто 

зараз. Вони не дуже добре треновані, з не дуже добрим управлінням, вони 

зазнають величезних втрат, але вони там є. Для України прорвати ці кілька 

сотень тисяч російських військ, - це жорсткий бій. Вони звільнили 54+ 
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відсотка (окупованих - ред.) територій України, але ще багато треба пройти», 

- наголосив американський воєначальник. 

Він відповів на запитання преси щодо причин повільного просування 

українського контрнаступу. 

«Було багато розмов в медіа, наскільки повільно просувається цей 

наступ, що він триває довше, ніж могли в своїх планах передбачати учасники 

воєнних ігор. Але в цьому й полягає різниця між війною й папером. Там – 

реальні люди, в реальних машинах, які діють на реальних мінних полях, які 

підриваються, гинуть, отримують поранення. Коли це трапляється, - ми, які 

були в бою, знаємо про це, - речі уповільнюються. З обох сторін. Тож, не є 

несподіваним, що український наступ просувається повільніше, ніж 

передбачалося», - зауважив генерал Міллі. 

При цьому він нагадав, що українцям доводиться проривати багато 

ешелонів російської оборони, які встигли звести росіяни, із складними 

перешкодами, мінними полями, з «зубами дракона», колючим дротом, 

укріпрайонами, - з усім, що складає глибину оборони, яку українці 

проривають крок за кроком. 

«Ця (російська – ред.) оборона ще не прорвана на 100 відсотків, але 

вони вже прорвали кілька її ліній. Вони (українці – ред.) просуваються дуже 

повільно, зберігаючи бойову силу, і дуже свідомо перерізають лінії 

постачання, що сковує дії та дихання росіян, які окупували Україну. Тож, 

українці не мають наміру зупинятися, і будуть йти до досягнення остаточної 

мети», - наголосив голова комітету начальників штабів США. 

 

(Укрінформ) 

Канцлер ФРН Олаф Шольц: 

Важливо, щоб саме в ООН постійно підкреслювалася неприпустимість 

війни, те, що Росія має вивести свої війська, що Росія в змозі завершити 

війну та повернути мир. Ми будемо знову вимагати цього.  

Він підкреслив, що не можна припиняти вимагати від Росії завершити 

війну, а Україні треба дати можливість захистити свій суверенітет і 

незалежність. При цьому він учергове не відповів на запитання журналістів 

стосовно перспектив передачі Німеччиною крилатих ракет Taurus. Натомість 

зазначив, що Президент Володимир Зеленський, з яким він матиме зустріч у 

Нью-Йорку, та українці «добре знають, що Німеччина є другою після США 

країною за обсягами надання фінансової, гуманітарної, але також військової 

допомоги», і що ФРН взяла на себе зобов’язання щодо майбутніх перспектив. 

«Ми надаємо все, що обіцяємо, хоча це є для Німеччини великим 

викликом, але ми тримаємо слово», - підкреслив канцлер. 

Міністр закордонних справ Анналена Бербок відповіла негативно на 

запитання щодо планів зустрітися на полях Генасамблеї з російським 

міністром Сергієм Лавровим. За її словами, «вже минулого року інтерес з 

боку Лаврова був практично нульовим, вони лише намагалися зробити шоу зі 

зустрічей і спільних заходів». Глава німецького МЗС додала, що також 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763439-oon-e-majdancikom-de-treba-vimagati-vid-rosii-pripiniti-vijnu-solc.html
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помітним є те, що багато російських дипломатів у всіх міжнародних 

організаціях не можуть більше виконувати роль, яку виконували раніше – 

бути саме дипломатами, вони не мають права голосу. 

 

(Українська правда) 

Президент Польщі Анджей Дуда: 

Україна перебуває під російським нападом, без сумніву, в дуже 

складній ситуації, хапається за все, що може. Чи можна на неї ображатися? 

Звичайно, можна обурюватися. 

Чи потрібно нам діяти так, щоб убезпечити себе від того, щоб не 

постраждати від того, хто тоне? Звичайно, ми повинні діяти так, щоб 

захистити себе від того, щоб потопаючий не заподіяв нам шкоди, тому що 

якщо він заподіє шкоду і втопить нас, то не отримає допомоги. Тому ми 

повинні дбати про свої інтереси, і ми будемо робити це ефективно і рішуче. 

Дуда також визнав, що, незважаючи на свої плани, не зміг зустрітися з 

Володимиром Зеленським «з організаційних причин» – затримки в графіку 

виступів лідерів на Генеральній асамблеї ООН, але не виключає, що зустріч 

відбудеться пізніше. 

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр України Денис Шмигаль оголосив про  готовність 

запровадити заборону на імпорт деяких польських та угорських товарів. 

Міністр сільського господарства Польщі Роберт Телус: 

Це просто здійснення тиску. Ми не піддамося, адже це (ембарго на 

українське збіжжя – ред.) в інтересах польських фермерів, а для нас це 

найважливіше.  

Він висловив сумнів з приводу того, що буде введено заборону на 

імпорт польських товарів в Україну. 

«Думаю, що це таким чином не закінчиться»,- зазначив міністр, 

додавши, що це є «черговим проявом боротьби з Польщею, щоб вона зійшла 

з обраного шляху». 

Телус додав, що Польща не зійде зі шляху захисту польських аграріїв і 

подбає про те, щоб українське збіжжя не потрапляло на польський ринок.  

 

(Укрінформ) 

Федеральний президент Німеччини Франк-Вальтер Штайнмаєр: 

Можливо, ми надто довго вважали, що у Путіна є залишки розуму, які 

б завадили йому проводити зовнішню політику, яка, зрештою, була б 

спрямована проти його власного народу. Те, що Путін у своєму імперському 

божевіллі захоче завдати стільки шкоди власним інтересам Росії, я навіть не 

міг собі уявити. Ми всі маємо зробити з цього висновки.  

Він зазначив, що з лютого 2022 року кожному в Європі стала зрозуміла 

необхідність посилити власні оборонні зусилля для захисту свободи та 

демократії. У Німеччині відбулася зміна парадигми, яку канцлер назвав 

https://www.pravda.com.ua/news/2023/09/19/7420560/
https://www.ukrinform.ua/rubric-economy/3763354-blokada-zbizza-u-polsi-sumnivautsa-so-ukraina-zdijsnit-dzerkalni-kroki.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763738-moment-dla-peregovoriv-miz-kievom-i-moskvou-se-ne-nastav-stajnmaer.html
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переломним моментом. Це означає не лише підтримку України політично, 

фінансово та зброєю, а й посилення німецьких збройних сил. Не в останню 

чергу через те, що Сполучені Штати Америки очевидно перенесуть акцент 

своєї уваги на Азійсько-Тихоокеанський регіон. 

 

(Укрінформ) 

Генеральний секретар НАТО Єнс Столтенберг: 

Іде «війна на виснаження», але вона не зайшла в глухий кут. 

Київ терміново потребує подальших поставок засобів протиповітряної 

оборони, зокрема боєприпасів, запчастин і технічного обслуговування для 

наявних систем ППО, вважає Столтенберг. 

«Ми бачимо, що протиповітряна оборона щодня рятує життя в 

Україні», - сказав він. 

Він назвав нещодавні успіхи української армії з контрнаступу доказом 

того, що патова ситуація не досягнута, і закликав Захід продовжувати 

надавати військову, гуманітарну та фінансову допомогу Україні. 

«Якщо ми хочемо припинення війни, якщо ми хочемо справедливого і 

тривалого миру, то військова підтримка України - це правильний шлях, - 

сказав пан Столтенберг. – Ми готові до довгого шляху». 

На його думку, слід надіслати сигнал Кремлю, що «президент Путін не 

дочекається», поки Захід відмовиться від підтримки України. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Міністр закордонних справ Великої Британії Джеймс Клеверлі: 

Я вважаю, що люди слухають погрози Володимира Путіна про 

ескалацію. Але я постійно кажу, що люди, які стурбовані страхом ескалації, 

повинні усвідомити, що саме Володимир Путін відповідальний за ескалацію, 

бо він ініціював повномасштабне вторгнення в лютому минулого року. Саме 

він атакує цивільну інфраструктуру України, об’єкти експорту зерна та 

комерційних операцій в Україні. Отже, Росія несе відповідальність за 

ескалацію, і ми даємо відповідь на поведінку Росії, її насилля в Україні. 

Україна бореться від імені всіх країн, які вірять у верховенство права та 

Статут ООН. Тому в інтересах нас усіх, щоб Україна була успішною у своєму 

захисті. Велика Британія продовжить підтримувати Україну як військово, так 

і гуманітарно. Ми вже надали 347 млн фунтів стерлінгів гуманітарної 

допомоги, а також організували конференцію з відновлення України, де 

йдеться про те, як допомогти Україні відновитися після конфлікту. І ми 

продовжимо гучно закликати міжнародну спільноту підтримувати Україну в 

час, коли вона захищається від нападу Росії.  

 

(Укрінформ) 

Президент США Джо Байден у Нью-Йорку виступив на прийомі для 

глав держав,котрі брали участь у високому тижні ООН: 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763540-gensek-nato-putin-ne-docekaetsa-so-zahid-pripinit-nadavati-dopomogu-ukraini.html
https://censor.net/ua/news/3444680/partnery_zvolikayut_iz_nadannyam_ukrayini_dalekobiyinoyi_zbroyi_cherez_poboyuvannya_eskalatsiyi_viyiny
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763541-bajden-podakuvav-lideram-derzav-za-protistoanna-svitovim-viklikam-zokrema-rosijskij-vijni.html
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Наш світ – на переломному етапі, і рішення, які ми ухвалюємо зараз, 

визначатимуть наше майбутнє на десятиліття вперед. 

Основні принципи, такі як суверенітет, територіальна цілісність, 

універсальні права людини, проходять випробування. Росія, член «Ради 

Безпеки ООН розпочала зухвалий і жорстокий напад на народ України - 

напад, який суперечить самій суті Організації Об'єднаних Націй. 

Байден зазначив, що лідери держав «працювали, щоб підтримати 

найбільш вразливі верстви населення у світі, тож сьогодні моє послання 

просте: дякую, дякую, дякую – і продовжуйте в тому самому дусі.  

 

(Цензор.НЕТ) 

Міжнародний кримінальний суд видав ордери на арешт Володимира 

Путіна та дитячого омбудсмена РФ Марії Львової-Бєлової. 

Прокурор Міжнародного кримінального суду Карім Хан: 

Це був надзвичайно трагічний і безмірно сумний момент, коли 

незалежні судді відчули себе змушеними під вагою доказів видати ордери на 

арешт глави держави – постійного члена Ради Безпеки, а також так званого 

комісара у справах дітей.  

За словами Хана, за кілька тижнів до того, як було видано ордери, він 

побував на лінії фронту на півдні України, де потрапив у дитячий будинок, у 

якому не було дітей. 

«Це залишиться зі мною назавжди, коли в цій тиші, у цій страшній 

тиші я побачив порожні дитячі ліжечка, одяг, складений стопкою, фотографії 

дітей, які насолоджуються Різдвом, малюнки, що прикрашали стіни» – 

поділився Хан. 

«Водночас, - наголосив він, - нами рухає не політика чи емоції, а 

докази, і ці докази змусили нас рухатися в певному напрямку». 

Розповідаючи про шкоду, якої завдала дітям насильна депортація, він 

підкреслив, що прогалини в освіті мають «глибокі наслідки, які впливають на 

покоління». За його словами, голоси дітей мають бути почуті в залі суду.  

 

(Цензор.НЕТ) 

Президент Польщі Анджей Дуда заявив, що корупція є давньою 

проблемою в сусідній країні. 

Однак на думку Дуди, Зеленський почав боротися з корупцією, щойно 

вступив на посаду. Польський президент підкреслив, що проблеми з 

корупцією не повинні перешкоджати підтримці Заходом військових зусиль 

України.  

 

(Укрінформ) 

Речник уряду Польщі Пьотр Мюллер: 

Ембарго, яке було продовжено, діє вже кілька місяців. Тому, мабуть, те, 

що відбувається упродовж останніх місяців, не можна назвати торговельною 

війною.  

https://censor.net/ua/news/3444537/prokuror_mks_han_pro_order_na_aresht_putina_my_keruvalysya_lyshe_dokazamy_a_ne_politykoyu
https://censor.net/ua/news/3444522/problemy_z_koruptsiyeyu_v_ukrayini_ne_povynni_pereshkodjaty_pidtrymtsi_zahodu_duda
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Він також висловив думку, що заява Президента України Володимира 

Зеленського під час виступу на Генасамблеї ООН в Нью-Йорку про те, що 

окремі країни ЄС грають на руку Росії, могла не стосуватися Польщі. 

«Наша країна там не була названа, тому я не хотів би ці слова так 

трактувати. З самого початку конфлікту, викликаного Росією, ми поводилися 

так, щоб рятувати безпеку Європи, України, а також Польщі», - заявив 

Мюллер. 

Він додав, що в таких ситуаціях завжди потрібні виважені заяви. За 

його словами, Польща допомагає Україні у військовому аспекті, аби вони 

захищала себе і Польщу від Росії. 

«Проте в економічних, аграрних питаннях ми повинні захищати 

польські інтереси», - наголосив Мюллер. 

 

(УНІАН)  

Британський генерал. екс-заступник головнокомандувача 

Об’єднаних Збройних сил НАТО в Європі Річард Ширрефф: 

Завдання заходу − дати Україні інструменти для виконання роботи, а не 

вказувати їй, як це робити. 

Армія України тримає удар перед російською агресією вже понад 500 

днів: у неї набагато більше досвіду в цьому, ніж коли-небудь було у НАТО. 

Ви продемонстрували надзвичайний успіх проти росіян. Ви робите це 

вже понад 500 днів. Я вважаю, що Україна має більше досвіду боротьби з 

Росією, ніж будь-хто в НАТО. 

 

(Укрінформ) 

Президентка Єврокомісії Урсула фон дер Ляєн: 

Я вражена тим, як Україна проводить дуже складні реформи, в той час 

як вони ведуть війну. Якщо вони збережуть цей темп — а я бачу, що вони 

абсолютно мотивовані — це буде вирішальний момент. 

Вона переконана, що Київ врешті-решт досягне успіху в своїй заявці на 

членство в ЄС. 

Президентка Єврокомісії також висловила впевненість, що ЄС зможе 

виконати свою обіцянку щодо поставки мільйона боєприпасів Україні 

впродовж 12 місяців. 

«Ми дуже сильно підштовхуємо промисловість, військово-промислову 

базу. Ми приділяємо цьому багато уваги. Ми робимо все можливе і 

наполегливо працюємо, щоб досягти поставлених цілей», - сказала вона. 

 

(Укрінформ) 

Держсекретар США Ентоні Блінкен:  

Сам факт того, що президент Зеленський вжив заходів, очевидно, для 

боротьби з випадками корупції, свідчить про те, що українці сприймають це 

надзвичайно серйозно. І вони знають, що Сполучені Штати та десятки інших 

https://www.unian.ua/war/eks-zastupnik-golovnokomanduvacha-nato-zayaviv-pro-obov-yazok-alyansu-pered-ukrajinoyu-12401226.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763794-prezidentka-evrokomisii-visoko-ocinila-progres-ukraini-na-slahu-do-clenstva-u-es.html
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країн, які підтримують Україну, хочуть бути певними, що підтримка, яку ми 

їм надаємо, використовується правильно.  

(…). Я спілкувався з членами Конгресу, які їздили в Україну, і вони 

бачили наші зусилля на підтвердження того, що ці кошти добре 

обліковуються. Вони повернулися під великим враженням від цього 

контролю, цих заходів, і вони сказали нам, що вони не бачили нічого 

настільки ефективного в інших місцях раніше.  

Він також окремо прокоментував звільнення керівництва Міноборони 

України. 

«Чи були всі вони звільнені через корупцію - це відкрите питання. Я 

думаю, що в деяких випадках є й інші причини. Але для нас, для мене, той 

факт, що Зеленський вживає рішучих дій скрізь, де він щось бачить, є 

доказом, що вони сприймають це серйозно», - зауважив глава 

Держдепартаменту США.  

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Польщі Матеуш Моравецький: 

Ми маємо добрі відносини, бажаємо перемоги (Україні – ред.) і 

допомагаємо в досягненні цієї перемоги над російським варваром, але ми не 

можемо погодитися на розхитування польського ринку. Ми збережемо 

транзит українських товарів, адже Польща не витрачає жодних коштів, а 

навпаки – заробляє на цьому. Ми не ризикуватимемо безпекою України і у 

зв’язку з цим наш хаб у Жешуві, у співпраці з американцями і НАТО, весь 

час працює і продовжуватиме виконувати свою роль.  

  

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Польщі Матеуш Моравецький: 

Учорашні слова Президента України Володимира Зеленського під час 

виступу на Генасамблеї ООН про те, що деякі друзі у Європі «роблять із 

зерна триллер», допомагаючи цим «підготувати сцену для московського 

актора» є несправедливими. До МЗС Польщі у середу був викликаний посол 

України, аби йому пояснити, що Польща «завжди захищатиме свої інтереси в 

аграрній сфері». 

Моравецький зазначив, що він ще кілька місяців тому попереджав 

Єврокомісію й Україну, що у випадку відмови продовжити ембарго на 

європейському рівні Польща його запровадить в односторонньому порядку. 

«Ми застерігаємо Київ, щоб він не грав на нотах, які відразу 

підхоплюють так звані російські тролі, підхоплюють усі провокатори, які 

радіють тому, що зерно розбрату було посіяно між нашими країнами»,- 

зазначив Моравецький. 

Він наголосив, що Польща в односторонньому порядку запровадила 

заборону на ввезення українського збіжжя, оскільки не може бути так, що 

«українські чи російські олігархи панують на польському аграрному ринку». 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763979-polsa-ne-galmuvatime-robotu-habu-v-zesuvi-z-postacanna-zbroi-ukraini-premer.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-economy/3763993-moraveckij-poasniv-naviso-polsa-zaprovadila-zaboronu-na-vvezenna-ukrainskogo-zbizza.html
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«Транзит – так, експорт – так, розхитування і дестабілізації польського 

ринку – ні», - наголосив польський прем’єр. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Лідер республіканської меншості в Сенаті США Мітч Макконел 

вважає, що підтримка України відповідає прямим інтересам США. 

Макконнел наголосив, що «допомога Україні − це не благодійність, а 

інвестиція у наші прямі інтереси».  

В той самий час інший сенатор-республіканець Майкл Маккол 

прокоментував питання надання Україні додаткової допомоги на 24 мільярди 

доларів: «Звичайно, я маю на увазі, що їм це (додаткове фінансування. - Ред.) 

потрібно, і вони це отримають». 

Він також зазначив, що більшість у Конгресі підтримують додаткове 

фінансування для України, незважаючи на наявність розбіжностей. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Голова комітету з міжнародних відносин парламенту Естонії 

Марко Міхкельсон: 

Чому Захід не надає Україні військову допомогу в потрібних обсягах, 

коли замість відправки десятків танків, потрібні тисячі, коли потрібно чекати 

ухвалення політичних рішень щодо авіації четвертого покоління або 

далекобійної артилерії типу ATACAMS, або ще чогось? Це пояснюється 

відсутністю ясності стратегічних цілей західних країн щодо Росії. На 

міжнародній арені я виступив із критикою і заявив, що на Заході все ще 

немає достатнього усвідомлення, наскільки стратегічно важлива ця війна, не 

тільки для України та її територіальної цілісності, а й для всього 

міжнародного правопорядку. 

На думку естонського парламентарія, з початку війни виконано велику 

роботу - змінилася позиція Німеччини та інших країн, відновлено виробничі 

потужності для допомоги Україні та поповнення власних запасів озброєнь. 

Але, для досягнення стійкого миру в Україні та Європі, потрібно надавати 

військову допомогу українській армії в набагато більших обсягах. 

«У серпні 1991 року президент Буш в українському парламенті 

закликав Україну не "розхитувати човен". Я думаю, через помилкове 

розуміння стратегічної стабільності, зокрема, питань контролю над ядерними 

озброєннями. Але відбувся колапс СРСР і нічого не сталося з ядерною 

зброєю. Сьогодні ми маємо схожу ситуацію - це не про Росію і навіть не про 

контроль над ядерними озброєннями. Те, що відбувається - це про весь 

світовий правопорядок, це про територіальну цілісність України. Абсолютно 

неприйнятно, коли в сучасному світі член Ради Безпеки ООН проводить 

агресію, окупує чиюсь території. Нам потрібно думати не про те, що 

трапиться з Росією, якщо Україна підніме прапор над Севастополем, а щоб 

люди, які зараз у страшних умовах, під окупацією, були звільнені. Це 

абсолютно різні питання, і саме тому ми так сильно закликаємо прийняти 

https://censor.net/ua/news/3444906/respublikanets_makkonel_dopomoga_ukrayini_ne_blagodiyinist_a_investytsiya
https://censor.net/ua/news/3444909/zahid_maye_zbilshyty_viyiskovu_dopomogu_ukrayini_a_ne_boyatysya_rozpadu_rf_estonskyyi_parlamentariyi
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Україну до НАТО якомога швидше», - підсумував голова комітету з 

міжнародних відносин парламенту Естонії.  

 

(Укрінформ) 

Міністр сільського господарства Польщі Роберт Телус: 

Ми не маємо підтвердження того, що Україна запровадила обмеження 

на імпорт фруктів чи овочів, про що говорив представник українського уряду 

у ЗМІ…Сподіваємося, що такого ембарго не буде, оскільки це без потреби 

загострить ситуацію.  

Він зазначив, що Польща продовжує дотримуватися позиції, що 

українське збіжжя має потрапляти до тих країн, до яких воно 

транспортувалося перед повномасштабною російською агресією, а не на 

ринки сусідніх країн ЄС. 

«Транзит українського збіжжя через територію Польщі відбувається 

без перебоїв»,- додав він. 

Він додав, що на рівні Євросоюзу потрібно опрацювати механізми, 

згідно з якими українські агропродукти потраплятимуть на ринки третіх 

країн. 

«Ці інструменти та механізми не можуть мати тимчасовий характер. 

Нам потрібні довгострокові рішення, також на період після очікуваного 

вступу України до ЄС»,- констатував Телус. 

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Польщі Матеуш Моравецький заявив у ЗМІ про те, що 

Варшава зараз не передає зброю Києву, оскільки сама здійснює масштабне 

озброєння і модернізацію власної армії.  

Речник ЄС Пітер Стано: 

Не наша справа – коментувати оголошення від Польщі про те, що вона 

має намір робити із своїми добровільними внесками, на двосторонній основі, 

для оборони України проти агресії. Що важливо для нас – це те, що політика 

ЄС стосовно України не змінюється. Підтримка Європейського Союзу для 

України залишається твердою у всіх сферах - в політичній, економічній, 

гуманітарній, міжнародній, дипломатичній та військовій. 

Речник зауважив, що підтримка, яку країни-члени ЄС надають Україні, 

складається з їх добровільних внесків, тож саме вони приймають рішення, 

продовжувати таку допомогу або ні, і якого роду допомогу або зброю 

поставляти. При цьому важливо, що підтримка з боку ЄС на адресу України 

залишається непохитною та триватиме так довго, як це буде необхідним, у 

всіх перерахованих сферах, включаючи військову допомогу, запевнив Стано. 

«Ви знаєте, що Європейський Союз, як такий, не постачає зброю. Зброя 

та відповідні матеріали поставляються країнами-членами. Те, що робить ЄС 

– він частково компенсує вартість (військового обладнання – ред.). Тож 

країни-члени вирішують, коли, що і в якому обсязі поставляти. Важливими є 

конкретні дії. І за цими конкретними діями Україна продовжує отримувати 

https://www.ukrinform.ua/rubric-economy/3764224-varsava-spodivaetsa-so-kiiv-ne-vvede-embargo-na-agroprodukciu-z-polsi.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764284-risenna-polsi-pripiniti-postavki-zbroi-ne-vplivae-na-nasu-pidtrimku-ukraini-evrosouz.html
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військову підтримку від країн-членів ЄС, і частина цієї допомоги 

компенсується з Європейського фонду миру», - пояснив речник ЄС. 

 

(Укрінформ) 

Старший військовий радник делегації Великої Британії в ОБСЄ 

Ніколас Окотт: 

Росія спробувала здійснити комплексний напад на іншу суверенну 

державу в рамках операції, спрямованої на підкорення України волі Москви. 

Передбачалося, що цього вдасться досягти за кілька днів, але сьогодні, через 

півтора року, Росія веде оборонні бої, в яких вона виявляється вкрай 

неспроможною. 

За словами британського військового дипломата, з точки зору Росії, цю 

кампанію можна розглядати «лише як грандіозну військову поразку». 

«Росія провалила всі свої стратегічні цілі. Лише за останній тиждень 

стратегічна ситуація в Чорноморському регіоні суттєво змінилася. 

Російський десантний корабель був знищений, а російський підводний човен, 

ймовірно, катастрофічно пошкоджений, в той час, як сухі доки, в яких вони 

знаходилися, не працюватимуть протягом багатьох місяців. Але, щоб внести 

ясність, це – ситуація, яку створила сама Росія», - заявив Окотт. 

За його словами, як акт крайнього відчаю варто розцінювати нинішнє 

звернення Росії за підтримкою до Північної Кореї – держави, проти якої 

Росія сама підтримала санкції ООН. 

Представник британської місії підкреслив, що примітним у цьому 

контексті «є не стільки військові невдачі Росії, скільки те, що дає підстави 

для надії та оптимізму – як цій ситуації протистоїть народ України». 

«Постійний образ, який продовжує надходити з України – це меседж не 

про поневолений народ, який підкорився волі Росії, а про стійкий народ, 

гордий і рішучий, щоб протистояти цьому найогиднішому акту агресії. Ми 

чуємо про народ, який бореться за ідеали демократії та право на 

самовизначення», - заявив Окотт. 

 

(Укрінформ) 

Король Великої Британії Чарльз III розпочав свою промову у Сенаті 

Франції із підтримки України, запевнивши у "непохитній рішучості" 

Лондона і Парижа підтримувати Україну. 

«Разом наш потенціал безмежний. Ось чому ми повинні плекати і 

підтримувати нашу "Сердечну Антанту" для майбутніх поколінь, щоб вона 

також стала "Антантою" для сталого розвитку», - сказав Чарльз III. 

 

(Укрінформ) 

Високий представник ЄС Жозеп Боррель: 

Побудова нового світового порядку розглядається цього тижня 

Генеральною Асамблеєю ООН, і він наближається. Він стане результатом 

трьох ключових подій. Перша – це завершення війни Росії проти України. Я 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764326-rosia-provalila-vsi-svoi-strategicni-cili-v-ukraini-britania-v-obse.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3764387-carlz-iii-u-senati-francii-razom-mi-nepohitni-u-risucosti-so-ukraina-peremoze.html
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не знаю, яким буде цей результат, але це буде одним із елементів, що 

визначатимуть новий світ. 

Другою основою світового порядку, за словами Борреля, буде 

«неймовірний» підйом Китаю, економіка якого у 70-ті роки становила усього 

1 відсоток від американського ВВП і за п’ятдесят років змогла зрости до 80 

відсотків, що є надзвичайним результатом. Тож саме конфронтація між США 

і Китаєм також визначатиме майбутній світ. 

Третім рушійним елементом нового світоустрою, як зазначив високий 

представник ЄС, є розвиток країн Глобального Півдня і те, як вони 

сприйматимуть нову реальність. 

«Ми маємо багатополярність світу, яка є динамічною, в якій домінує 

конкуренція між США й Китаєм, які разом представляють 40 відсотків 

глобального ВВП. Ми рухаємося до світу, де три актори – Китай, Індія та 

Сполучені Штати, будуть представляти, - кожен з них, - 50 трильйонів 

доларів. Європа буде… Вона буде не в поганому стані, але вироблятиме 

набагато менше – близько 30 трильйонів. Ми (ЄС) будемо у другому колі, але 

воно є дуже важливим, економічно, культурно, та у вимірі впливу на світові 

справи», - зауважив Боррель. 

Він окремо наголосив, нова багатополярність світу не буде 

вимірюватися лише грішми або матеріальними речами, вона складатиметься 

з плюралізму поглядів, голосів та довіри, в які кожна зі сторін може вкладати 

власний зміст. 

«Для нас ключовим є дотримання універсальних цінностей. А Китай, 

наприклад, сповідує інше, для нього такі цінності не є універсальними, це 

певний культурний релятивізм. Саме тому вони дивляться на війну в Україні 

зовсім не нашими очима, бачать її не так, як ми її бачимо. Ми маємо 

моральне засудження цієї війни, але багато людей в країнах Глобального 

Півдня, які голосували на Генеральній Асамблеї проти російського 

вторгнення, не відчувають такого ж морального засудження цієї війни. Для 

багатьох це є ще одна війна серед європейців. Вони голосували проти неї, але 

це не було для них найбільш важливим пунктом порядку денного», - сказав 

головний європейський дипломат. 

За його словами, деякі з країн Глобального Півдня переконані, що така 

увага ЄС до війни в Україні є надмірною, що вона забирає великий обсяг 

ресурсів та відвертає увагу від інших проблем, наприклад, від боротьби з 

кліматичними змінами або від програм з розвитку. 

«Інше велике питання стосується цінностей. Ми, європейці, живемо 

відповідно до положень Універсальної декларації з прав людини. Але в тій 

моделі, яку Росія й Китай намагаються представити для решти світу, таких 

речей просто не існує», - зазначив Боррель. 

Він зауважив, що глобальні сили більше не визначають світовий 

порядок, оскільки нейтралізують впливи одна одної. Новий світ може бути 

поділений між різними блоками, що конкуруватимуть один з одним не лише 

у військовому та ідеологічному вимірі, як це було в часи «холодної війни», 
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але також з точки зору економічного розвитку та технологій. Це надалі 

більше фрагментуватиме світ та спонукає держави примикати до однієї з 

конкуруючих сторін. 

«Для європейців це не буде добрим рішенням. Ми не хочемо сповзання 

до ще однієї глобальної конфронтації, до нової «холодної війни». Саме тому 

ми, європейці, після завершення цієї війни хочемо презентувати світу нову 

модель: відкриту економіку, відкрите суспільство, захист універсальних 

цінностей та демократії. Це є найкращою комбінацією політичної свободи, 

економічної заможності та соціальної рівності, яку будь-який правитель хотів 

би донести до власного народу. Поки що Європа найкраще у світі 

представляє таке поєднання, і ми пишаємося цим», - додав високий 

представник ЄС. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Президент Туреччини Реджеп Таїп Ердоган: 

І лідери, і прем'єр-міністри (інших держав. – Ред.) мають негативне 

ставлення до Путіна. Звичайно, у нас не однакове ставлення. Я не вважаю 

таке ставлення правильним. Тому що Росія – не звичайна країна. 

Він додав, що Росія є одним із провідних виробників зерна у світі, тож 

«зараз таку країну не можна ігнорувати». 

«Ми продовжимо наші відносини з Росією в позитивному ключі» – 

сказав Ердоган, маючи на увазі прагнення Туреччини стати хабом для 

експорту природного газу в Європу й залежність Анкари від імпорту 

російського блакитного палива.  

 

(Укрінформ) 

Тривають польсько-українські суперечки щодо імпорту зерна. 

Президент Польщі Анджей Дуда: 

Потрібно знайти золоту середину і якось вирішити цю проблему… 

Обидві сторони мають себе зрозуміти. Йдеться про те, щоб українська 

сторона трохи зрозуміла позицію Польщі. 

Польща не може обвалити власний ринок (через українське збіжжя – 

ред.), адже це буде проблемою. 

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Польщі Матеуш Моравецький заявив у ЗМІ про те, що 

Варшава зараз не передає зброю Києву. 

Речник Пентагону Патрік Райдер: 

Ми завжди казали, що це суверенне рішення будь-якої країни 

вирішувати, який рівень підтримки вона збирається надавати. 

Райдер порадив звернутися за відповідними роз’ясненнями до 

польської сторони. Водночас він підкреслив, що Польща була однією з 

провідних країн, «коли справа стосувалася надання допомоги Україні в галузі 

безпеки, і не тільки в галузі безпеки, а й з точки зору значної гуманітарної 

https://censor.net/ua/news/3444943/erdogan_pislya_genasambleyi_oon_zayavyv_scho_ne_podilyaye_negatyvnogo_stavlennya_do_putina_bo_rosiyu
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764459-duda-zaklikae-sukati-zolotu-seredinu-u-superecci-z-ukrainou-sodo-zbizza.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764478-pentagon-vidreaguvav-na-zaavi-polsi-pro-zmensenna-pidtrimki-ukraini.html
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допомоги та підтримки більш як мільйона переміщених українців, які 

вирушили до Польщі внаслідок російського вторгнення». 

 

(Укрінформ) 

Президент Польщі Анджей Дуда пояснив, що слова глави польського 

уряду Матеуша Моравецького про те, що Польща зараз не передає зброю 

Україні, були інтерпретовані у «найгірший з можливих способів». 

Він пояснив, що слова польського прем’єра стосувалися нового 

озброєння, яке Польща купує для своєї армії. 

«На мій погляд, прем’єр-міністр просто сказав: ми не передамо Україні 

ту нову зброю, яку зараз закуповуємо в рамках модернізації польської армії», 

- зауважив Дуда. 

Він додав, що Польща не може зараз передавати Україні нову зброю, 

яку сама за мільярди доларів купує для модернізації власної армії. Польський 

лідер додав, що він сам би був противником передачі зброї, яку Польща 

купує у США чи Південної Кореї, зокрема системи Patriot, HIMARS тощо. 

Водночас, він зазначив, що Польща має діючі контракти з Україною, 

зокрема на поставки САУ Krab. 

«Ми повинні виконати цей контракт і ми весь час це робимо», - заявив 

Дуда. 

Президент Польщі зазначив, що в міру того, як Варшава отримуватиме 

нове озброєння зі США та Південної Кореї, Польща поступово передаватиме 

Україні зброю, яка ще залишається на складах. Він зауважив, що, можливо, 

озброєння, яка зніматиметься з обліку польської армії «передаватиметься 

Україні, яка це робилося донині у контексті передачі пострадянського 

озброєння». 

 

(Укрінформ) 

Високий представник ЄС Жозеп Боррель: 

Я не знаю, як завершиться війна, але я знаю напевно: якщо б Путін міг 

уявити, коли почав війну, в якій ситуації він буде за півтора роки, він би 

війну не починав. Тому що вона є величезним провалом Росії. Російська 

армія втратила дві тисячі танків. Ви знаєте, скільки це – дві тисячі танків? Це 

більше, ніж всі європейські армії мають разом. Число (російських) втрат, 

хоча це неофіційні дані, є жахливим. Тож це великий політичний та 

військовий провал для Росії вже зараз. І Путін не може подорожувати за 

кордон, тому що ризикує бути затриманим за рішенням Міжнародного 

кримінального суду. Впевнений, коли він починав війну, він цього не 

очікував.  

Він зауважив, що часто від друзів і «не таких вже друзів» часто 

доводиться чути питання – навіщо ЄС продовжує підтримувати Україну та, 

таким чином, продовжує війну, яка без західної зброї могла б завершитися за 

кілька тижнів. Такі ж питання, за словами Жозепа Борреля, він отримував від 

деяких лідерів в ході Генеральної Асамблеї ООН, які закидали Євросоюзу 

https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764497-duda-nataknuv-so-polsa-i-nadali-peredavatime-ukraini-zbrou.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764500-borrel-u-nujorku-rozpoviv-akim-bacit-zaversenna-vijni-v-ukraini.html
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«заохочення» України до продовження війни, та пропонували зупинити 

військову допомогу. 

«Я їм відповідаю, - добре, якщо ми зупинимо поставки зброї, війна 

швидко завершиться. Але як вона завершиться? Чи ви хочете, щоб Україна 

здалася? Щоб в Україні з’явилося керівництво , подібне до того, що є в 

Білорусі? Чи ви хочете, щоб російська армія була на кордонах Польщі? Чи ви 

хочете, щоб українці змирилися з російським домінуванням? Чи ви дійсно 

думаєте, що для вас це не має значення? Це реальні питання, які громадська 

думка в Європі та в США має собі задавати», - сказав Боррель. 

«Напевно, Путін думав, що демократія є слабкою, вразливою, і що 

громадська думка, наприкінці втомиться. Він очікує на це й зараз, - що ми 

втомимося і припинимо сплачувати за підтримку України. Врешті, політики, 

котрі ухвалюють рішення, потребують підтримки від людей… Але сьогодні в 

Європі, відповідно до Євростату, таку допомогу підтримують 80% населення, 

в усіх країнах та у політичних спектрах, від правого до лівого. … Для таких 

рішень ми потребуємо консенсусу, тож всі 27 країн погоджуються не лише з 

військовою допомогою, але й з найбільшим пакетом санкцій проти російської 

економіки та російського керівництва», - наголосив Високий представник 

ЄС. 

За його словами, війна в Україні пробудила Європу від певної «сієсти» 

( в іспанській традиції - короткий відпочинок після обіду – ред.), коли 

європейці почувалися добре під американською військовою парасолькою, не 

витрачали необхідні суми на оборону та користувалися перевагами миру. 

Розвиток подій продемонстрував, що недостатньо розвивати торгівлю та 

будувати взаємну економічну залежність, наприклад, від Росії в енергоносіях 

та від Китаю – у постачанні критичної сировини, - щоб створити основу для 

миру. 

«Несподівано ми дізналися, що така залежність може 

використовуватися як зброя, що у споживанні ми залежимо на 40% від 

російського газу. Під час пандемії ми несподівано дізналися, що Європа не 

виробляє жодного граму парацетамолу, який перетворився на стратегічний 

продукт. Тоді ми зрозуміли, що ми маємо скорочувати наші залежності, тому 

що вони можуть бути небезпечними, , щоб забезпечити нашу стратегічну 

автономію», - сказав Боррель. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Голова Європейської комісії Урсула фон дер Ляєн: 

Це (вступ до ЄС. - Ред.) залежить від того, коли країна буде готова до 

вступу. Звичайно, існують критерії судової системи, верховенства права, 

економічної готовності. Існує цілий набір критеріїв, які мають бути виконані 

для приєднання до єдиного ринку та ЄС. 

Фон дер Ляєн додала, що не може назвати терміни вступу України до 

ЄС, оскільки це залежить від швидкості реформ. 

   

https://censor.net/ua/news/3445112/fon_der_lyayen_termin_vstupu_ukrayiny_do_yes_zalejyt_vid_shvydkosti_reform
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(Цензор.НЕТ) 

Прем’єр-міністр Польщі Матеуш Моравецький наголосив, що 

поляки дуже добре знають, що в Україні йде війна: 

Ми це знаємо, і ми допомагаємо, відправляючи зброю, організовуючи 

відправку зброї, тому що зараз ми озброюємося, перш за все. Хаб у Ряшеві, 

цей спеціальний логістичний центр, працював, працює і буде працювати 

разом з нашими союзниками. 

Але я також хочу сказати президенту Зеленському, щоб він більше 

ніколи не ображав поляків, як він це зробив нещодавно під час свого виступу 

в ООН, поляки ніколи цього не дозволять. І захист польського доброго імені - 

це не тільки мій обов'язок і честь, ми будемо захищати всі наші аргументи в 

поточному геополітичному контексті і ми знаємо, як ці аргументи повинні 

бути сформовані. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Генеральний секретар НАТО Єнс Столтенберг: 

Для мене головна мета та головне завдання на цей тиждень - 

мобілізувати підтримку для України поряд із багатьма іншими речами. У 

Вільнюсі (під час саміту Альянсу у липні. - Ред.) я відчував, що у НАТО та 

серед країн-партнерів є розуміння: ми підтримуємо Україну, тому що це 

відповідає нашим інтересам з безпеки, щоб Україна перемогла як суверенна 

незалежна держава.  

(…). Тож, якщо Сполучені Штати занепокоєні Китаєм та його впливом 

в Азії, вони мають забезпечити, щоб Путін не переміг в Україні. Якщо 

Україна переможе, тоді ми будемо мати другу найбільшу армію в Європі − 

армію України, загартовану у битві та на нашому боці, й ослаблену російську 

армію. Також ми матимемо Європу, яка підвищуватиме свої оборонні 

витрати. Європі буде легше фокусуватися також на Китаї і менше 

непокоїтися про ситуацію в Європі. Діаметрально протилежне відбудеться, 

якщо Путін переможе. Тож це в інтересах США − забезпечити, щоб Україна 

перемогла.  

 

(Укрінформ) 

Генеральний секретар НАТО Єнс Столтенберг: 

Той факт, що війна перебуває в активній стадії, не дозволяє запросити 

їх (українців – ред.) завтра або сьогодні. Дуже легко передбачати членство 

України, коли ця війна завершиться. Навіть якщо ми дуже хочемо бачити 

Україну як члена НАТО якомога швидше, ми усвідомлюємо, що це не те, що 

може відбутися зараз.  

Водночас, за його словами, варто дивитися далі цієї війни, бо коли вона 

завершиться, тим чи іншим шляхом, у найближчому або більш віддаленому 

майбутньому, буде важливим забезпечити, щоб ця історія не повторилася. 

«Якщо зараз будуть завершені бої, ми маємо бути впевнені, що це 

дійсно буде зупинення війни. Це означає, що мають бути рамкові умови, які 

https://censor.net/ua/news/3445170/moravetskyyi_hochu_skazaty_zelenskomu_schob_vin_bilshe_nikoly_ne_obrajav_polyakiv
https://censor.net/ua/news/3445022/my_pidtrymuyemo_ukrayinu_ssha_ta_nato_zatsikavleni_u_yiyi_peremozi_stoltenberg
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764745-vstup-ukraini-v-nato-pisla-zaversenna-vijni-stane-garantieu-stijkogo-miru-stoltenberg.html
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гарантуватимуть безпеку і територіальну цілісність, дотримання кордонів 

України. Безумовно, членство в НАТО є одним із шляхів, щоб цього досягти. 

Є також певні двосторонні домовленості. Але тим чи іншим шляхом є 

необхідність у гарантіях. Це означає, що це взаємопов’язані речі - членство в 

НАТО, завершення війни та забезпечення тривалого миру після війни», - 

наголосив керівник Альянсу. 

«Під час саміту у Вільнюсі… ми погодили дуже широку програму, яка 

допоможе забезпечити повну взаємосумісність Збройних сил України з 

силами НАТО. Для цього було виділено 500 мільйонів євро на рік. Це має 

забезпечити оперативну спроможність українських сил діяти разом із силами 

НАТО, що у дуже практичний шлях наближає їх до НАТО. Цьому сприяє 

також те, що ми надаємо Україні сучасне озброєння. Коли ми тренуємо їх для 

використання систем HIMARS або Patriot, бойових танків Leopard та літаків 

F-16, безумовно, це дозволяє Україні просуватися ближче до НАТО у дуже 

практичному вимірі», - Генеральний секретар НАТО. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Тривають спроби розв’язати проблеми імпорту українського зерна. 

Речниця Європейської комісії Міріам Гарсія Феррер: 

Сьогодні ми завершили розробку наших коментарів щодо українського 

плану дій, який був представлений у понеділок в ході зустрічі 

Координаційної платформи. Обміни думками були дуже конструктивними, і 

ми бачили дуже позитивний шлях вперед. Сьогодні ми надіслали запрошення 

до участі у наступній зустрічі Координаційної платформи наступного 

четверга. Ми матимемо можливість завершити роботу над цим планом дій, 

щоб він міг запрацювати якомога швидше.  

Вона нагадала, що згаданий план дій з вирішення проблеми зернового 

експорту був розроблений Україною та має різні складові. Вони охоплюють 

встановлення більш жорсткого контролю за експортом української 

сільськогосподарської продукції, проведення інформаційної кампанії з 

роз’яснення експортерам вразливості ринків у країнах-сусідах, узагальнення 

інформації щодо кінцевих споживачів української сільськогосподарської 

продукції тощо. 

Головним елементом поданого плану є запровадження авторизації та 

верифікації, іншими словами – ліцензування експортних операцій з 

аграрними продуктами, на які раніше поширювалися захисні торговельні 

заходи з боку ЄС, включаючи пшеницю, кукурудзу, насіння соняшника та 

ріпаку. 

«Цей план дій, що був представлений Україною, стосується п’яти 

країн: Польщі, Угорщини, Словаччини, Румунії й Болгарії<…> Є дуже 

конструктивна участь з боку всіх сторін. Ми напружено працювали протягом 

усього тижня та сподіваємося, що зможемо вирішити цю ситуацію дуже 

швидко», - наголосила Феррер. 

 

https://censor.net/ua/news/3445095/nastupnogo_chetverga_ukrayina_ta_derjavy_yes_zberutsya_na_zustrich_u_bryusseli_schob_vyrishyty_zernovu
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(Укрінформ) 

Президент Польщі Анджей Дуда: 

(…) для мене співпраця й підтримка України має історичне значення, я 

кажу це з повною серйозністю… Я не вірю, що одна політично-правова 

суперечка може перекреслити такий капітал і доробок, який ми створили. Я 

не маю жодних сумнівів, що суперечка про постачання збіжжя з України на 

польський ринок є абсолютно дрібною частиною усіх польсько-українських 

відносин. Я не вірю, що в нормальних умовах це у значній мірі може 

вплинути (на відносини Києва і Варшави – ред.).  

Він додав, що це справа, яку «просто треба вирішити». 

Президент РП зазначив, що на «ці неприємні, часом болючі заяви» 

треба подивитися з «людської сторони», адже це все відбувається у період 

російських бомбардувань українських міст і сіл, коли на війні щодня гинуть 

українські військові. 

«Це час величезних людських емоцій, політики теж є людьми», – 

зауважив Дуда. 

Він закликав польський бізнес активно долучатися до процесу 

відбудови України і не звертати увагу на політичні суперечки, які часом 

з’являються у відносинах між обома країнами. 

Під час виступу президент РП підкреслив, Україна має перемогти у 

війні з російським агресором і відкинути його з окупованих територій. За 

його словами, Польща від початку війни активно підтримує Україну у різних 

аспектах. 

Дуда висловив упевненість, що завдяки міжнародній підтримці країн, 

які по-дружньому налаштовані до України, українська держава відбудується і 

стане процвітаючою державою, «пов’язаною з Польщею нитками дружби і 

союзництва, яке триватиме сотні років». 

«Я глибоко в це вірю», – підсумував польський лідер.  

 

(Укрінформ) 

Президент Румунії Клаус Йоганніс: 

Для нашої безпеки, заради безпеки кожного Україна має перемогти. Не 

може бути миру без повної гарантії та відновлення повної незалежності, 

територіальної цілісності та суверенітету України. 

Йоганніс нагадав, що в НАТО ухвалили правильні історичні рішення 

щодо зміцнення оборони та стримування на східному фланзі та у Чорному 

морі, а Чорне море «було безповоротно визнано регіоном стратегічної 

важливості для євроатлантичної безпеки, і всі розуміють, що те, що 

відбувається у Чорному морі, не залишається лише в його межах». 

 

(Укрінформ)  

Речник федерального уряду Штеффен Гебештрайт: 

Федеральний уряд виходить з того, що Польща й надалі надаватиме 

солідарну підтримку Україні.  

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764773-duda-superecka-sodo-zbizza-ne-perekreslit-ukrainskopolski-vidnosini.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-ato/3764793-prezident-rumunii-dla-nasoi-bezpeki-ukraina-mae-peremogti.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764814-u-berlini-vpevneni-so-polsa-prodovzit-solidarnu-pidtrimku-ukraini.html
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Він також переконаний, що Варшава й надалі стоятиме разом із ФРН та 

іншими союзниками й партнерами в питанні російської агресивної війни 

проти України, як це було до цього часу. 

Речник нагадав, що Польща в минулому дуже сильно підтримувала 

Україну: прийнявши біженців, логістичним забезпеченням транспортування 

західних озброєнь, надавши велику кількість озброєнь, а також на 

політичному рівні. 

Давати оцінку нещодавнім заявам польського глави уряду Гебештрайт 

не став, зауваживши, що польський президент заявив, що сталося певне 

непорозуміння в інтерпретації слів його прем’єр-міністра. Що йшлося 

насправді про те, що Польща не передаватиме Україні нові озброєння, які 

вона закуповує, наприклад у Південної Кореї або США для власних збройних 

сил. 

«Федеральний уряд вітає це роз’яснення», - сказав офіційний 

представник уряду ФРН. Він також додав, що в Берліні принципово не 

оцінюють поставки інших держав і не хочуть, щоб і німецькі поставки 

оцінювали, згадавши, що в минулому на адресу ФРН з боку Польщі 

«подекуди лунало чимало порад». 

Гебештрайт також підкреслив, що, кожна країна має дуже уважно 

перевіряти те, що вона може поставити Україні, зважити всі фактори з огляду 

на те, що обороноздатність НАТО та кожного її члена в жодному разі не 

може бути поставлена під загрозу. 

 

(Укрінформ) 

Кандидат у президенти Фінляндії від партії «Центр», директор 

Банку Фінляндії Оллі Рен висловився за передачу заморожених активів РФ 

на відновлення України. 

За словами Рен, на посаді президента Фінляндії він зможе використати 

свій досвід, цінності та методи роботи. Рен зазначив, що серед його 

суперників у президентських перегонах будуть досвідчені кандидати, що 

добре для виборців. 

У своїй промові він нагадав, що зовнішня політика входить до 

компетенції президента. Рен торкнувся і війни в Україні. 

«Заморожені валютні активи Росії слід використовувати для 

відновлення України», – упевнений кандидат від центристів. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Папа Римський Франциск: 

Ми не повинні грати в ігри з мучеництвом українського народу. Ми 

повинні допомогти їм вирішити проблеми. Зараз я бачу, що деякі країни 

починають відступати від своїх зобов'язань, не бажаючи давати Україні 

зброю. Починається процес, в якому мучеником, безумовно, буде 

український народ, і це потворна річ.  

https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3765159-kandidat-u-prezidenti-finlandii-zamorozeni-aktivi-rf-varto-vikoristati-dla-vidbudovi-ukraini.html
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Речник Ватикану Маттео Бруні, відповідаючи на уточнення, сказав, 

що Папа не висловлював свою позицію щодо того, чи повинні країни 

продовжувати надсилати зброю в Україну, чи припинити її надсилання. 

«Це були роздуми про наслідки індустрії озброєнь: Папа з 

парадоксальністю говорив про те, що ті, хто торгує зброєю, ніколи не платять 

за наслідки свого вибору, але залишають їх платити людям, таким як 

українці, які зазнали страждань», - уточнив Бруні.  

 

(Цензор.НЕТ) 

Президент Польщі Анджей Дуда: 

Я вважаю правильним рішенням те, що польський уряд зберіг заборону 

на продаж українського зерна на польському ринку. Однак я абсолютно 

впевнений, що необхідно зробити все, щоб забезпечити максимально 

можливий транзит.  

За його словами, українське зерно «не дійшло до тих країн, які його 

потребували», а потрапило на такі ринки, як польський. 

«Польському уряду довелось піти на радикальні кроки, щоб підтримати 

польських фермерів, захистити наш ринок і сільське господарство», – додав 

Дуда.  

 

(Укрінформ) 

Кандидат у президенти США від Республіканської партії Рон 

Десантіс: 

Я не вважаю, що членство (України - ред.) у НАТО в наших інтересах. 

Усе, що це дало б - більше зобов’язань для нас, тож якщо ви додаєте більше 

зобов’язань, які вигоди ми отримуємо натомість?  

Він також додав, що США не повинні давати Україні «чистий чек» 

(підписаний чек, на якому не вказано суму грошей - ред.), якщо вона не 

«використовує важелі впливу, щоб закінчити конфлікт». 

 

(Укрінформ) 

Міністр оборони Великої Британії Грант Шеппс: 

Британія стояла пліч-о-пліч з Україною, і ми продовжуватимемо це 

робити.  

За словами Шеппса, всі знають історію Європи і що відбувається, якщо 

дозволити тирану захопити сусідню країну. 

«Ми усвідомлюємо, що режим Путіна не може стати демократичним 

сусідом без певних наслідків, і тому ми підтримували й будемо підтримувати 

Україну», - наголосив британський міністр. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Міністр закордонних справ Австрії Александер Шалленберг 

вважає, що світ має вести із Росією діалог, хоча це й складно, коли вона 

https://censor.net/ua/news/3445339/rishennya_pro_zaboronu_na_import_ukrayinskoyi_agroproduktsiyi_bulo_pravylnym_duda
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3765331-kandidat-u-prezidenti-ssa-desantis-zaaviv-so-vin-proti-clenstva-ukraini-v-nato.html
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намагається захопити Україну, нехтуючи усіма нормами міжнародного 

права: 

Звичайно, ми повинні. У нас також є відповідні платформи, будь-то в 

ООН чи, наприклад, в Організації з безпеки і співробітництва в Європі. Такі 

організації ніколи не були клубами однодумців. Цей діалог завжди був дуже 

складним, навіть за часів холодної війни. Ми не повинні про це забувати. 

Він вважає, є багато глобальних питань, від клімату до роззброєння, 

«де ми зможемо досягти прогресу лише тоді, коли будемо говорити з 

Москвою».  

«З нашої західної точки зору, звичайно, це складно. Росія намагається в 

неоімперіалістичний спосіб просто захопити іншу державу. Це не та 

ситуація, коли ми можемо сидіти склавши руки і нічого не робити, адже це 

питання нашої власної безпеки. Ми живемо за рахунок того, що всі, 

незалежно від того, чи мають вони ядерну зброю, чи ні, дотримуються 

міжнародного права», - додав він. 

Поруч із цим Шалленберг вказав на багатополярний світ та «різні 

центри сили» – Сполучені Штати, Європа, Китай, Росія. «Думаю, що 

найважливіше з нашої точки зору – тримати канали діалогу відкритими, 

говорити на рівних, на основі поваги, а не читати лекції з піднятим вказівним 

пальцем», - наголосив Шелленберг.  

 

Засідання Ради Безпеки ООН (19 вересня 2023) 

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Японії Фуміо Кішіда: 

Російська агресія проти України викликає ще більшу стурбованість 

щодо так званого «верховенства безправ’я» по всьому світу. 

У цьому зв’язку він підкреслив, що світ не може змиритися з 

виникненням нового – другого або третього осередку війни, такого як Росія 

розв’язала в Україні. Тому, за його словами, наразі важливо добитися миру в 

Україні відповідно до Статуту ООН, щоби захистити міжнародний порядок, 

заснований на принципах верховенства права. 

«Агресія має припинитися негайно. Усі (російські – ред.) війська мають 

бути виведені негайно і без жодних умов», - наголосив Кішіда. 

Він підкреслив, що не можна терпіти жодних спроб агресорів в 

односторонньому порядку змінити усталені кордони силою, а також шляхом 

примусу. 

Водночас японський прем’єр нагадав про «безвідповідальну ядерну 

риторику» РФ, розгортання ядерних спроможностей в Білорусі, а також 

окупацію й мілітаризацію Запорізької атомної електростанції. «Все це загроза 

міжнародному миру й безпеці», - наголосив Кішіда. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763941-vijna-rosii-spramovana-na-zmicnenna-verhovenstva-bezprava-u-sviti-aponia-v-oon.html
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Крім того, прем’єр-міністр Японії вказав на неприйнятність 

зловживання правом вето, щоби чинити перепони для рішень Радбезу ООН 

та підривати авторитет цього органу. 

 

(Укрінформ) 

Генеральний секретар ООН Антоніу Гутерреш: 

Близько половини населення України − 18 млн людей − потребує 

гуманітарної допомоги та захисту. Більше шести мільйонів українців 

залишили країну.  

Наші гуманітарні програми збільшили зусилля, розподіливши цього 

року допомогу серед понад 8 млн людей у партнерстві із більш ніж 450 

гуманітарними організаціями, половина з яких – українські. 

Гутерреш також закликав забезпечити відповідальність за усі 

порушення прав людини в Україні, «у відповідності до міжнародних норм та 

стандартів». «Агентства ООН задокументували докази вражаючих та 

поширених порушень прав людини, серед яких: пов’язане із конфліктом 

сексуальне насильство; довільні затримання; страти - переважно вчинені РФ; 

а також примусове переселення українських цивільних, в тому числі й дітей, 

на контрольовану Росією територію чи до РФ. Це документування - критично 

важливе для підзвітності», - наголосив Гутерреш.  

 

(Укрінформ) 

Глава МЗС Франції Катрін Колонна: 

Верховенство права над силою та міжнародна солідарність – це 

основоположні принципи, які фігурують у Формулі миру Зеленського. 

Ця війна – не лише війна проти України та українців, ця війна проти 

самих принципів, на яких базується наша колективна безпека... Ми будемо 

продовжувати військову підтримку та цивільну підтримку України, аби вона 

протистояла і захищалась.  

 

(Укрінформ) 

Державний секретар США Ентоні Блінкен: 

Путін ставить на те, що якщо він продовжить збільшувати рівень 

насильства, якщо він захоче заподіяти достатньо страждань достатній 

кількості людей, світ поступиться своїми принципами, і Україна припинить 

захищатися. Але українці не здаються.  

За його словами, українці вже бачили, як виглядатиме життя під гнітом 

Росії, зокрема й під час нинішньої повномасштабної агресії. 

«Це той підвал у Ягідному (в Чернігівській області – ред.), це сім'ї, у 

яких викрадають дітей і вивозять до Росії… Це руїни Маріуполя, це братські 

могили в Бучі»,- наголосив Блінкен. 

У цьому контексті він підкреслив: «Тож не здамося і ми». 

Держсекретар США нагадав, що Президент України висунув план із 10 

пунктів щодо мирного врегулювання, в той час, як Путін не запропонував 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3763963-polovina-naselenna-ukraini-potrebue-gumanitarnoi-dopomogi-guterres.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763982-glava-mzs-francii-zaklikae-pidtrimati-formulu-miru-zelenskogo.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763973-blinken-v-oon-ukrainci-ne-zdautsa-ne-zdamosa-i-mi.html
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жодних мирних кроків. За його словами, агресія РФ відволікає зусилля світу 

від інших глобальних викликів. 

«Ми повинні надіслати чітке повідомлення не лише Росії, а й усім 

агресорам, що будемо протистояти, а не стояти осторонь, коли правила, з 

якими ми всі погодилися, піддаються викликам», - заявив Блінкен.  

 

(Укрінформ) 

Генеральний секретар ООН Антоніу Гутерреш: 

Ми продовжуємо працювати із усіма сторонами, прагнучи відновити 

безпечний експорт збіжжя й добрив з Росії та України. Це має бути 

поставлено на стабільну основу, без загрози нового переривання. 

Він додав, що ООН також докладає зусиль до встановлення 

«справедливого й тривалого миру в Україні у відповідності до Статуту ООН, 

міжнародного права та резолюцій Генасамблеї». «Я закликаю усі сторони 

зробити свій внесок у недопущення подальшої ескалації й закладення 

підвалин для стійкого миру», - зауважив генсек. 

За його словами, ООН «повністю віддана суверенітету, незалежності та 

територіальній цілісності України у межах її міжнародно визнаних 

кордонів». 

 

(Укрінформ) 

Канцлер ФРН Олаф Шольц: 

ООН чітко заявила, що вона думає про російську агресивну війну, а її 

Генасамблея закликала до всеохоплюючого, сталого та справедливого миру. 

Ця вимога адресована Росії, але залишається без відповіді. Ніщо не 

дзвенить голосніше, ніж російське мовчання на цей глобальний заклик до 

миру.  

Він зазначив, що війна відбувається в Європі, але її наслідки 

відчуваються по всьому світу. 

Росія навмисно позбавила світовий ринок мільйонів тонн зерна та 

добрив, які потрібні країнам для того, щоби гарантувати продовольчу 

безпеку. Росія спеціально цілить у зерносховища та портову інфраструктуру, 

вона в односторонньому порядку вийшла з Чорноморської зернової 

ініціативи, що призвело до збільшення бідності та голоду по всьому світу, 

сказав Шольц. 

«Цьому не може бути виправдання», - підкреслив він. 

Канцлер назвав неправдивими всі претензії, що санкції нібито 

перешкоджають російському експорту зерна та добрив і зауважив, що не 

існує санкцій щодо такого експорту. Навпаки, Росія домінує на світовому 

ринку добрив, і 2022 рік став рекордним для цього експорту з РФ, підкреслив 

глава німецького уряду. 

«Причини страждань українців і людей в інших куточках Землі є 

елементарно шокуючими: Російський президент хоче здійснити свій 

https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763981-guterres-kaze-so-oon-pracue-nad-vidnovlennam-zernovoi-ugodi.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763990-rosia-viddala-perevagu-vijni-nad-diplomatieu-solc.html
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імперський план захоплення свого суверенного сусіда, України», - заявив 

Шольц. 

Тим, хто каже, що війні можна було запобігти дипломатичними 

засобами, він нагадав, що Берлін і Париж провели сотні зустрічей з Москвою 

і Києвом з моменту, коли Росія атакувала східну Україну в 2014 році. Метою 

було знайти дипломатичне рішення відповідно до міжнародного права. 

«Але всі ці намагання були марними через те, що одна зі сторін – Росія 

- вибрала війну, а не дипломатію», - підкреслив політик. 

Він зауважив, що наразі немає браку дипломатичних зусиль, дехто 

навіть закликає до негайного припинення вогню. 

«Ми всі хотіли б покласти край вбивствам якнайскоріше. Але треба 

бути обережними до рішень, які здаються простими. Мир без свободи – це 

гноблення, мир без справедливості - це диктат», - повторив Шольц те, що 

сказав напередодні на ГА ООН. 

Мир, за його словами, означає повагу до Хартії ООН, територіальної 

цілісності та політичної незалежності України. Ніхто не хоче миру більше, 

ніж українці, Мирний план Президента Зеленського є підтвердженням цьому, 

додав Шольц. 

Він вважає за потрібне продовжувати роботу, яку було розпочато в 

Копенгагені та Джиді та знайти мир, який відповідає принципам Хартії ООН. 

«Чим рішучіше ми стоятимемо на цих принципах, чим більш 

наполегливо ми вимагатимемо справедливого миру, чим більш згуртованими 

ми будемо в неприйнятті російської агресії, тим скоріше завершиться війна 

та людські страждання в Україні та по всьому світу. Ця мета заслуговує на 

наші максимальні зусилля», - завершив свій виступ Шольц. 

 

(Укрінформ) 

Президент Естонії Алар Каріс: 

Як передає власний кореспондент Укрінформу у Нью-Йорку, про це він 

заявив під час засідання РБ ООН у середу. 

«Сумною реальністю стало те, що Рада Безпеки не в змозі діяти рішуче 

й виконувати свій мандат для забезпечення реалізації завдань, передбачених 

Статутом ООН», – сказав він. 

За словами Каріса, не повинно бути права вето з боку постійних членів 

Радбезу, «якщо є підозра, що причиною цього може бути акт, який 

суперечить міжнародному праву». 

ООН не може допустити, щоб агресія стала формою політики, 

наголосив він, підкресливши важливість підтримки української Формулу 

мири – єдиного способу припинення російської агресії та всіх її наслідків, 

вважає президент Естонії. 

У формулі підтверджуються всі основні принципи Статуту ООН, 

пояснив він. 

Каріс наголосив, що країни Заходу всупереч заявам Росії не 

запроваджували санкції на експорт російського продовольства в треті країни. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764001-prezident-estonii-rada-bezpeki-oon-zalisaetsa-zarucnikom-agresora.html
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«Росія і тільки Росія несе відповідальність за свою війну і за мільйони 

життів людей, яким загрожує голод, оскільки Росія руйнує українські зернові 

підприємства, краде зерно з окупованих територій і бомбардує українські 

порти», – наголосив він. 

За словами Каріса, дії РФ свідчать про її «намір маніпулювати ринком і 

дестабілізувати міжнародний політичний клімат, підвищуючи ціни на зерно і 

змушуючи країни покладатися на російську допомогу». 

 

 (Укрінформ) 

Президент Європейської ради Шарль Мішель: 

Як відповідальні держави, ми усі маємо роль у побудові глобального 

миру й стабільності. Я б хотів окремо звернутися до поважного представника 

Китаю. Ви застерегли Росію від використання ядерної зброї, й ми вітаємо це. 

Тепер ми просимо Вас зробити більше: об’єднаймо зусилля, аби переконати 

Росію припинити цю злочинну війну, яка шкодить багатьом. Об’єднаймо 

зусилля, аби переконати Росію поважати принципи Статуту ООН. 

Він наголосив що наслідки незаконної російської війни «відчуваються 

по всьому світу й останні цинічні дії Кремля лише погіршують їх. Коли до 

зерносховищ у Одесі летять ракети, вони вдаряють також і по Африці й 

вбивають найбільш уразливих, руйнуючи життя мільйонів», - зазначив 

президент Євроради. 

«Ми повинні впевнено стояти на стороні того, на кого напали, 

особливо тут, у Раді Безпеки. Саме для цього цей орган було створено, і саме 

тому ми зібралися тут сьогодні: аби сказати “ні” агресії й відстояти мир, 

безпеку та співпрацю між людьми та між усіма нашими народами», - 

підсумував він. 

 

(Укрінформ) 

Міністерка закордонних справ Франції Катрін Колонна після участі 

у засіданні Ради безпеки запевнила, що «ідеї миру просуваються вперед». 

За її словами, під час засідання «низка країн» висловила «своє 

занепокоєння» тим, що війна зайшла в глухий кут: «Ці голоси лунають. Їх 

треба заохочувати». 

Водночас міністерка не змогла поговорити зі своїм російським колегою 

Сергієм Лавровим, який також був присутній на засіданні Ради Безпеки. 

Глава російської дипломатії «прийшов, виголосив свою промову, як завжди, 

повну неправди і брехні, і пішов», - зазначила Колонна.  

 

78-а сесія Генеральної Асамблеї ООН 

(Укрінформ) 

Президент США Джо Байден: 

Росія думає, що світ втомиться й дозволить знущатися з України без 

наслідків. Але я запитаю вас: якщо ми відмовимося від основних принципів 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764047-kitau-varto-perekonuvati-rosiu-pripiniti-vijnu-v-ukraini-prezident-evroradi.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3764205-idei-miru-prosuvautsa-ale-z-lavrovim-pogovoriti-ne-vdalosa-glava-mzs-francii.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763397-bajden-v-oon-mi-ne-dozvolimo-rozdrobiti-ukrainu.html
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ООН, щоби заспокоїти агресора, чи може будь-яка держава-член цього 

органу бути певною, що вона захищена? Якщо дозволити (РФ – ред.) 

роздробити Україну, чи буде незалежність будь-якої нації безпечною? 

У цьому контексті він наголосив, що відповідь може бути однозначною 

- ні. 

«Ми маємо протистояти цій відкритій агресії сьогодні, аби стримувати 

інших потенційних агресорів завтра», - підкреслив Байден. 

Тому, за його словами, Сполучені Штати разом із союзниками й 

партнерами по всьому світу продовжать підтримувати українців, які 

захищають свій суверенітет, територіальну цілісність і свободу. 

Байден зауважив, що ця підтримка - не лише внесок у майбутнє 

України, це також інвестиція в майбутнє кожної країни, яка прагне жити у 

світі, заснованому на правилах, рівних для всіх націй, і які захищатимуть 

права кожної країни - великої й малої. 

Він також підкреслив, що Сполучені Штати хочуть, аби війна в Україні 

завершилася, і ніхто не прагне цього більше, ніж українці. 

«Ми рішуче підтримуємо Україну та її зусилля задля досягнення 

дипломатичного врегулювання, яке забезпечить справедливий і міцний мир», 

- заявив президент США. 

Однак, за його словами, лише Росія несе одноосібну відповідальність за 

розв’язання цієї війни, і лише вона може припинити її негайно. 

 

(Українська правда) 

Президент США Джо Байден: 

Як і всі країни світу, США хочуть, щоб ця війна закінчилася. І ніхто не 

хоче завершення цієї війни більше, ніж Україна… Лише Росія несе 

відповідальність за цю війну. Лише Росія спроможна негайно закінчити її, і 

лише Росія загороджує шлях до миру. Тому що ціна, яку Росія хоче за цей 

мир – капітуляція України, українські території та українські діти. 

Якщо ми відступимося від фундаментальних принципів Статуту ООН 

задля замирювання агресора, чи зможе хтось із країн-членів бути впевненим, 

що вони у безпеці? Якщо ми допустимо розшматування України, чи можна 

буде говорити про безпеку незалежності будь-якої країни? Відповідь – ні. Ми 

м аємо чинити спротив цій прямій агресії зараз, щоби стримати можливих 

агресорів у майбутньому.  

 

(Укрінформ) 

Генеральний секретар ООН Антоніу Гутерреш: 

Навіть коли йдуть бої, ми мусимо шукати усі шляхи, аби полегшити 

страждання цивільних в Україні та поза її межами. Чорноморська зернова 

ініціатива була одним із таких шляхів. Світ конче потребує українського 

продовольства, а також російських продуктів й добрив, аби стабілізувати 

ринки й гарантувати продовольчу безпеку. Я не перестану намагатися 

досягти цього. 

https://www.pravda.com.ua/news/2023/09/19/7420513/
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763416-oon-domagatimetsa-vidnovlenna-zernovoi-iniciativi-guterres.html
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Він наголосив, що російська незаконна війна проти України «розпочала 

страхітливий ланцюг подій». «Зруйновані життя, права людини порушені, 

родини роз’єднані, діти травмовані, мрії та сподівання розбиті», - зазначив 

генсек. 

Гутерреш додав, що російська агресія має серйозні наслідки для усього 

людства. «Ядерні погрози наражають на небезпеку нас усіх. Ігнорування 

глобальних угод і конвенцій робить нас усіх менш захищеними. А отруєння 

глобальної дипломатії усюди перешкоджає прогресу. Ми не повинні 

спинятися у просуванні миру - справедливого миру у відповідності до 

Статуту ООН й міжнародного права», - підсумував він.  

 

(Укрінформ) 

Президент Бразилії Луїс Інасіу Лула да Сілва: 

Війна в Україні демонструє неспроможність зберегти та закріпити 

принципи та цілі статуту ООН. Ми повинні прагнути до миру. Але не буде 

стійкого мирного врегулювання, якщо ці рішення не будуть засновані на 

діалозі. Я повторюю, що потрібно працювати, аби відкрити нові можливості 

для переговорів. 

Бразильс «односторонніх заходів, які йдуть врозріз зі статутом ООН» і 

«не сприяють досягненню цілей, а лише перешкоджають процесу 

посередництва, примирення та мирного врегулювання спорів». 

Крім того, Лула да Сілва засудив "будь-які спроби розділити світ на 

зони впливу та будь-які спроби повернутися до холодної війни". 

«ООН та РБ ООН поступово втрачають авторитет. І така ситуація стала 

результатом дій постійних членів Ради безпеки, які починають нічим не 

санкціоновані війни для того, щоб зламати систему чи змінити режим. І саме 

тому важливо реформувати Раду безпеки та забезпечити більшу 

представленість та ефективність цього органу», - заявив він. 

 

(Укрінформ) 

Президент Туреччини Реджеп Тайїп Ердоган: 

Ми і далі продовжуватимемо наші зусилля для припинення війни 

шляхом дипломатії та діалогу на основі незалежності та територіальної 

цілісності України. Необхідно створити новий порядок денний для миру. 

Ми зробили все, щоб забезпечити доставку 33 млн тонн зерна в рамках 

Чорноморської зернової ініціативи на глобальні ринки. Невиконання всіх 

складових цієї ініціативи веде до нових криз. Ця ініціатива продовжувалася 

три рази, це відбувалося частково і за моїх зусиль. Непродовження веде до 

нових криз, оскільки це гуманітарний місток до тих країн, які вкрай 

потребують цієї допомоги.  

Президент Туреччини також закликав до створення нової архітектури 

безпеки, оскільки Рада безпеки (ООН) більше не є гарантом світової безпеки, 

а стала полем битви для політичних стратегій п'яти країн (постійних членів 

Радбезу ООН).  

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763444-prezident-brazilii-zaaviv-v-oon-pro-neobhidnist-dialogu-dla-miru-v-ukraini.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763453-erdogan-v-oon-zaklikav-stvoriti-novij-poradok-dennij-dla-dosagnenna-miru.html
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(Укрінформ) 

Президент Польщі Анджей Дуда зазначив, що в результаті 

повномасштабної агресії Росії проти України сотні тисяч людей загинули чи 

отримали поранення, мільйони змушені були вдатися до втечі з власної 

країни, а сотні мільйонів по всьому світу стикаються з проблемами голоду і 

серйозних економічних катаклізмів. За його словами, агресія Росії принесла 

величезні глобальні проблеми, в результаті чого міжнародний порядок 

переживає серйозні випробування. Дуда підкреслив, що гуманітарні, 

матеріальні й екологічні втрати від цих варварських дій РФ складно 

підрахувати і вони лише збільшуються. 

«Cвіт ніколи не стояв перед такими загрозами, як сьогодні», - 

підкреслив президент РП. 

Він наголосив, що поляки добре знають: до миру не можна відноситися 

як до чогось, що само собою розуміється. І нагадав, що у вересні 1939 року 

німецький і російський агресори вторглися на територію Польщі, 

припинивши цим існування незалежної країни. 

«Саме тому сьогодні ми розуміємо трагедію України краще, ніж будь-

яка інша країна світу, і трагедію інших країн, які стикнулися з жахіттями 

війни», - наголосив польський лідер. 

Дуда підкреслив, що розпочинаючи війну проти України, Путін хотів 

відновити російську імперію, створити поділи у світі і зробити так, щоб 

Європа постійно залежала від енергоносіїв РФ. 

«Але він нічого не досягнув, і я впевнений, що він ніколи більше нічого 

не доcягне», - підкреслив Дуда. 

«Логіка завоювань, перекроювання кордонів силою, ігнорування 

законів, відмова Україні у праві на існування мають припинитися. Ця 

жорстока війна має припинитися і не перетворитися на заморожений 

конфлікт, а цього можна досягнути за рахунок повного відновлення 

територіальної цілісності України в межах міжнародно визнаних кордонів», - 

наголосив польський лідер. 

«Якщо злочини проти людяності замовчуються, то це породжуватиме 

відчуття безкарності і спонукатиме послідовників диктаторів повторювати ці 

злочини. Воєнні злочини в Україні є доказом цього і тому ми (Польща - ред.) 

задіяні в ініціативи, що мають на меті засудити Росію за грубі порушення 

міжнародного права», - зазначив Дуда. 

Він повідомив, шо Варшава активно підтримує ідею створення 

Спеціального міжнародного трибуналу проти Росії. 

(…). Дуда назвав «викривленою логікою» заяви деяких політиків, що 

війна затягується через те, що Україна отримує військову допомогу від країн 

Заходу. 

«Це повністю викривлена логіка, це якби ми звинувачували людину в 

тому, що вона допомагає іншій людині захистити свій дім від грабіжника. 

Якщо хтось нападає на вашу домівку, то ви маєте право захищатися і сусіди 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763460-duda-vijna-v-ukraini-ne-mae-peretvoritisa-na-zamorozenij-konflikt.html
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не повинні залишатися осторонь. Україна повинна протидіяти агресії й 

ефективно відстоювати незалежність», − підкреслив польський лідер. 

Він додав, що Україні складно було би це робити без допомоги інших 

країн, передусім США.  

 

(Укрінформ) 

Президент Південно-Африканської республіки Матамела Сіріл 

Рамафоса: 

У цьому конфлікті (загарбницькій війні РФ проти України – ред.), як і у 

всіх конфліктах, ми наполягаємо на тому, що закріплений у Статуті ООН 

принцип поваги до територіальної цілісності кожної країни повинен 

дотримуватися. 

Рамафоса вказав на підтримку ПАР так званої «Африканської мирної 

ініціативи», яка спрямована на мирне врегулювання війни РФ проти України 

та припинення страждань усіх, хто постраждав від війни та її наслідків. 

«Як міжнародна спільнота, ми повинні зробити все, що в наших силах, 

щоб сприяти конструктивному діалогу, так само як і утримуватися від будь-

яких дій, що розпалюють конфлікт», - заявив він.  

 

(Укрінформ) 

Президент Швейцарії Ален Берсе: 

Повоєнний порядок переживає найбільшу кризу з часів закінчення 

Другої світової війни. Російська Федерація, розпочавши агресивну війну 

проти України, здійснила напад не лише на мирну країну, а й на міжнародне 

право та багатосторонність.  

Він наголосив на тому, що «ця агресія є справою рук постійного члена 

Ради Безпеки ООН, яка, відповідно до Статуту ООН, несе "головну 

відповідальність за підтримання міжнародного миру і безпеки». 

«Сьогодні ми повинні згадати про основні принципи, закріплені в 

Статуті ООН, і забезпечити виконання покладеного на нас мандату», - сказав 

Берсе. 

 

(Укрінформ) 

Канцлер ФРН Олаф Шольц: 

Не забуваймо, що Росія несе відповідальність за цю війну, і саме 

президент РФ може припинити її в будь-який момент одним своїм 

розпорядженням. Але для того, щоби він це зробив, він має усвідомити, що 

ми, держави ООН, ставимося серйозно до виконання наших принципів. 

Він підкреслив, що в багатополярному світі ХХІ століття немає місця 

ревізіонізму та імперіалізму. Шольц підкреслив, що загарбницька війна Росії 

завдала величезних страждань не лише Україні: «Люди в усьому світі 

страждають від інфляції, зростання боргів, дефіциту добрив, голоду та 

зростання бідності». 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3763493-ramafosa-pro-vreguluvanna-vijni-v-ukraini-teritorialna-cilisnist-mae-dotrimuvatisa.html
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У цьому зв’язку він підкреслив, що вважає правильним участь країн з 

усього світу в пошуках миру. Однак, застеріг Шольц, потрібно оминати 

«хибних рішень», які лише називаються мирними, бо мир без свободи є 

гнобленням, а мир без справедливості – диктатурою. 

«Це має нарешті зрозуміти й Москва», - зауважив він.  

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Японії Фуміо Кішіда: 

Ініціативи з обмеження використання вето, яке загострює розбіжності 

та протистояння в ООН, зміцнять та відновлять впевненість у Раді Безпеки. 

Він додав, що Японія також «продовжить свої зусилля зі збільшення 

прозорості обговорень у Раді Безпеки, в тому числі покращивши доступ до 

дискусій у Радбезі державами-членами, які не є її постійними членами». 

«Світ радикально змінюється. Нам потрібна Рада Безпеки, яка відображає 

сучасний світ. Японія підтримує збільшення представництва Африки й 

потребу розширення кількості як постійних, так і не постійних членів 

Радбезу», - зазначив прем’єр-міністр. 

 

(Укрінформ) 

Федеральний президент Австрії Александер Ван дер Беллен: 

Рада Безпеки в її нинішній структурі є наслідком 1945 року. Це можна 

побачити, перш за все, по так званих постійних членах Ради Безпеки. Чи це 

все ще доречно в ХХІ столітті – це дискусійне питання. 

Водночас, він вказав на те, що це питання «безумовно, не буде 

вирішено за одну ніч». 

Міністр закордонних справ Австрії Александер Шалленберг заявив 

про «певну динаміку» в цьому напрямку. Зокрема, він привітав той факт, що 

президент США Джозеф Байден у своїй промові висловився на користь 

реформи РБ ООН. Шалленберг зазначив, що нинішній склад Радбезу ООН з 

п'ятьма постійними членами (Китай, Франція, США, Велика Британія та 

Росія) більше не відображає нинішню ситуацію. За його словами, «світ пішов 

далі», і це треба брати до уваги. Міністр закордонних справ Австрії відзначив 

важливість скасування права вето та розширення РБ ООН за рахунок 

«глобального Півдня». 

 

(Укрінформ) 

Президент Румунії Клаус Йоганніс зазначив, що призупиняючи 

участь в Чорноморській зерновій ініціативі і нападаючи на українські порти, 

Росія продовжує поглиблювати глобальну продовольчу кризу у світі. 

«Ми знову рішуче закликаємо Російську Федерацію припинити 

блокаду цієї ініціативи»,- підкреслив Йоганніс. 

Він підкреслив, що як безпосередній сусід України і солідарний 

міжнародний гравець Румунія відіграватиме активну роль у глобальних 

зусиллях щодо продовольчій безпеці. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3763551-aponia-pidtrimue-reformuvanna-radi-bezpeki-oon.html
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Йоганніс зазначив, що від початку повномасштабного вторгнення Росії 

в Україну Бухарест сприяв транзиту до третіх країн понад 25 млн тонн 

українського зерна. Він запевнив, що Румунія у цьому контексті не підведе 

найбільш вразливих партнерів в інших регіонах світу, зокрема в Африці. 

Президент Румунії наголосив, що ця війна показала: Чорноморський 

регіон «потребує більшої уваги від світового співтовариства, оскільки має 

стратегічне значення для трансатлантичної безпеки». 

Він зазначив, що з першого дня війни Румунія підтримує Україну і 

продов. 

«Ми повністю підтримуємо українську Формулу миру як найбільш 

правильний фундамент, який призведе до справедливого і довгострокового 

миру»,- наголосив Йоганніс. 

Він підкреслив, що Румунія підтримує те, щоб усі, хто винен в масових 

і жорстоких діях в Україні, були притягнуті до відповідальності. 

На його переконання, Чорноморський регіон має бути захищений «від 

наслідків російської агресії проти України і її гібридної війни». 

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Албанії, голова Радбезу ООН Еді Рама: 

Хто недавно міг собі уявити, що у третьому десятилітті ХХІ століття 

катастрофічна війна, розв'язана постійним членом Радбезу, поставить Європу 

під загрозу, грубо підірвавши всі принципи, які породили ООН! Хто міг собі 

уявити, що невиправдана, несправедлива, неспровокована воєнна агресія 

великої країни проти нової демократії не була б негайно й повсюдно 

засуджена всіма націями, які зібралися тут і поділяють одні й ті самі цілі і 

принципи.  

Як розуміти тих, хто каже «так, але» або закликає обидві сторони 

наводити аргументи, щоб не називати речі своїми іменами, відмовляючись 

називати це жорстокою агресією – єдиним і справжнім ім'ям? 

Якщо ми не зможемо одностайно визнати й голосно сказати, хто є 

агресором, а хто - жертвою агресії, це було б «образою інтелекту» Ради 

Безпеки.  

Це така сама різка різниця, яка між війною і миром, як нагадав би Лев 

Толстой, додав він. 

«Боротьба України - це боротьба кожного, хто прагне жити в світі, де 

нації вільні й рівні, де територіальна цілісність незаперечна і їхнє право жити 

у світі незаперечне», – сказав прем’єр Албанії. 

Албанія - маленька країна, її постійна підтримка України, можливо, не 

змінить динаміку на полі бою, але сприяє тому, щоб не заохочувати агресію, 

не визнавати анексію і не дозволяти очевидному ставати сумнівним, 

наголосив він. 

За його словами, зловживання правом вето зробило Раду Безпеки ООН 

заручником, паралізувало її роботу, «але не змусило замовкнути».  
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(Укрінформ) 

Президент Словаччини Зузана Чапутова:  

Ця Генеральна Асамблея має починати з очевидної мети, для якої ООН 

була створена, - з відновлення миру. Минулого року ми бачили у світі більше 

конфліктів та пов’язаних з ними воєн, ніж будь-коли з 1944 року. Російське 

незаконне та повномасштабна вторгнення в Україну, яка є великим сусідом 

Словаччини, значно додала до такого зростання.   

Вона нагадала, що вже понад 570 днів російські війська вбивають 

безневинне мирне населення України, викрадають дітей, руйнують селища й 

міста. 

«Вони (росіяни – ред.) бомблять інфраструктуру та порти, які 

експортують українське зерно для тих, хто його потребують, у Бангладеш або 

в Єгипті. Саме тому Москва має дозволити цьому зерну залишити українські 

порти. Має бути встановлений порядок денний миру, як вірно зазначив 

генеральний секретар ООН. Але спочатку нам потрібні мирні дії від Росії, як 

постійного члена Ради Безпеки ООН», - зазначила президент Словаччини.  

 

(Укрінформ) 

Президент Чехії Петр Павел: 

Очільники Росії мають бути притягнені до відповідальності за злочин 

агресії проти свого сусіда. Саме тому ми висловили підтримку створенню 

спеціального трибуналу для переслідування злочину агресії проти України. 

Він наголосив, що міжнародна спільнота зобов’язана «упевнитися, що 

відповідальні за воєнні злочини й злочини проти людяності постануть перед 

правосуддям». 

«Розповіді про російські звірства, порушення прав людини та жорстокі 

напади на безневинних людей вражають. Діти, примусово забрані з родин, 

депортовані для перевиховання, аби змусити їх забути свою культуру й те, 

ким вони є. Цілі міста й села знищені без жодної на те причини. Братські 

могили й катівні, у яких зникають люди. На жаль, свідчення розповідають 

історію краще, ніж будь-які заяви. А перелік сповнених жаху історій – 

безкінечний», - зазначив президент Чехії. 

«На що український народ дійсно заслуговує, так це на мир. Не просто 

припинення бойових дій, а справедливий й міцний мир. Якщо ми хочемо, аби 

він був тривалим, то він не може ґрунтуватися на несправедливому 

компромісі чи умовах, нав’язаних завойовником. Не має він й залишати Росії 

надії на досягнення її імперіалістичних амбіцій. Це повинен бути мир на 

умовах оборонця, не агресора чи будь-кого іншого», - сказав Павел. 

Він додав, що згубні наслідки російської агресії відчуваються по 

всьому світу. «Російська блокада українських портів й руйнування 

інфраструктури продовжує найбезвідповідальнішим й найцинічнішим чином 

перетворювати продовольчу безпеку на зброю. Скажу прямо: безпека 

України - це наша власна безпека. Від Африки до Європи, Латинської 
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Америки й Азії я закликаю лідерів вільного світу зберігати єдність й 

підтримувати Україну», - наголосив президент Чехії. 

Павел наголосив, що Росія повинна без жодних умов вивести усі сили з 

території України в рамках її міжнародно визнаних кордонів. 

 

(Укрінформ) 

Президент Литви Гітанас Науседа: 

Односторонні дії, як вихід Росії з Чорноморської зернової ініціативи, 

поставили в небезпечні умови, як мінімум, 82 країни і 350 млн осіб, які зараз 

зіткнулися з умовами відсутності продовольчої безпеки і це заслуговує на 

всезагальне засудження. 

(…). Одна з можливостей передбачає відкриття більшої кількості 

коридорів солідарності, запропонувавши альтернативні шляхи перевезення 

українських продовольчих товарів, наприклад через перевірені порти на 

Балтійському морі.  

Він додав, що доступність міндобрив у вразливих регіонах світу також 

можна забезпечити за рахунок міжнародних зусиль. 

Науседа також наголосив, що міжнародна спільнота повинна докласти 

більше зусиль для тиску на Росію, аби вона припинила свідому агресію проти 

українського населення та інфраструктури України. 

«Агресивна політика Росії має зупинитися за негайного, повного і 

безумовного виведення російських військових і військової техніки з території 

України. Я маю на увазі всю територію України у межах міжнародно 

визнаних кордонів і територіальних вод станом на 1991 рік», - підкреслив 

Науседа. 

 

(Укрінформ) 

Президент Болгарії Румен Радев: 

Відновлення миру й безпеки є нашим найбільш невідкладним 

пріоритетом. Минуло вже 19 місяців відтоді як постійний член Ради Безпеки 

ООН розв’язав агресивну війну проти сусідньої країни, порушуючи 

принципи Хартії ООН та міжнародного права. З першого дня Болгарія 

рішуче засудила агресію Російської Федерації проти України. Кожен день 

цієї війни загрожує глобальному миру та безпеці. Вона переростає у війну на 

виснаження, кидає виклик соціальному та економічному розвитку по усьому 

світу.  

Він зауважив, що останні події свідчать про розмивання єдності в 

Чорноморському регіоні, що вражає, зокрема, серед країн, які є сусідами 

України. Саме тому, за його словами, важливим пріоритетом 78-ї сесії ГА 

ООН має бути пошук модальностей, які можуть прокласти шлях до 

відновлення миру в Україні. 

«Нам необхідна потужна політична воля, дипломатія та активні 

переговори про досягнення широкого, справедливого та стійкого миру, на 

основі міжнародно визнаних положень Хартії ООН», - додав Радев. 
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Він також заявив, що Болгарія глибоко занепокоєна рішенням 

Російської Федерації вийти з Чорноморської зернової ініціативи. Руйнування 

Росією берегової інфраструктури в Україні та обмеження судноплавства у 

Чорному морі, підкреслив він, призводять до подальшої ескалації глобальної 

продовольчої небезпеки, особливо в країнах «Глобального півдня», і ця ціна 

цієї війни є дуже високою. 

Він зауважив, що виклики з відновлення миру й безпеки постають по 

усьому світу – будь-то Близький Схід, Сирія, Ємен або Афганістан. Але 

наразі увага міжнародного співтовариства прикута саме до подій в Україні, 

тому що цей конфлікт дедалі більше загрожує перерости у глобальну 

конфронтацію. Тож збереження людського життя є однаково невідкладним 

завданням для усього світу. 

«Болгарія є рішучим прихильником ядерного роззброєння та 

нерозповсюдження. Ми вітаємо діалог між ядерними державами з побудови 

заходів довіри. Водночас рішення Росії зупинити свою участь в договорі 

START (Новий СНО – Договір про обмеження стратегічних наступальних 

озброєнь – ред.) є приводом для великого занепокоєння. Її (Росії – ред.) намір 

розгорнути ядерну зброю в Білорусі підриває стратегічну стабільність та 

загальну архітектуру безпеки. Ми закликаємо Росію дотримуватися власних 

зобов’язань відповідно до Спільної заяви від січня 2022 року про запобігання 

ядерній війні та про уникнення гонки озброєнь», - сказав Президент Болгарії. 

Наприкінці вступу з трибуни ООН він закликав до реформування РБ 

ООН. «Реальна реформа Ради Безпеки залишається важким та чутливим 

завданням. Болгарія хотіла би бачити більшу ефективність Ради Безпеки 

ООН у виконанні своїх головних обов’язків. Створення принаймні ще одного 

місця непостійного члена для групи країн Східної Європи залишається 

пріоритетом під час майбутньої реформи РБ ООН», - заявив Радев.  

 

(Укрінформ) 

Латвійський президент Едгарс Рінкевичс: 

Наша допомога Україні вже перевищила 1,3% ВВП Латвії. Разом із 

приватним сектором та громадянським суспільством ми направили 

гуманітарну допомогу в регіони України. Латвія продовжує надавати 

притулок громадянам України. Ми займаємось реабілітацією поранених 

українських військових та жертв сексуального насильства. Народ України й 

надалі потребує всебічної підтримки для відбудови країни. Зараз важливо 

закласти основи для зростання України.  

Він підкреслив, що Україна продемонструвала надзвичайну рішучість у 

відсічі російської агресії, та закликав міжнародну спільноту продовжувати 

надавати всю необхідну підтримку Україні та її народу. 

Рінкевичс вкотре нагадав, що Латвія підтримує українську Формулу 

миру, оскільки сталий мир має базуватися на суверенітеті та територіальній 

цілісності України. Він закликав усіх членів ООН підтримати ці принципи. 

На думку Президента, повномасштабне вторгнення Росії в Україну нагадує 
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«боротьбу колоніальної імперії за збереження своїх територій». Проте, 

«Україна - не Росія, вона ніколи не була і не буде Росією». 

При цьому лідер Латвії підкреслив, що корені сьогоднішньої агресії 

полягають у 2008 і 2014 роках, коли міжнародна спільнота зробила серйозну 

помилку, не відреагувавши, як слід, на агресію Росії проти Грузії та 

незаконну анексію Криму. «Це надіслало Росії неправильний сигнал, 

дозволивши розквітнути її агресивним, імперським амбіціям. Зараз ми 

бачимо наслідки», - зазначив латвійський президент. 

Згадавши про 50 років радянської окупації Латвії, Рінкевичс засудив 

російські злочини, які тривають зараз усупереч усім нормам міжнародного 

гуманітарного права. Це, зокрема, вбивство мирних жителів, нищення 

інфраструктури, примусова депортація та незаконне усиновлення 

українських дітей в Росії. 

«Латвія знову наголошує на необхідності створення спеціального 

міжнародного трибуналу для злочину агресії проти України. Створення 

трибуналу під егідою ООН забезпечило б найсильнішу міжнародну 

легітимність. Я запрошую інші країни також підтримати цю пропозицію!», - 

сказав Рінкевичс. 

Він відзначив як позитивний крок створення Реєстру збитків, 

нанесених Росією Україні. Також Президент Латвії засудив дії Росії, що 

призводять до зменшення продовольчої безпеки в світі. «Міжнародні зусилля 

щодо просування українського експорту для світової продовольчої безпеки 

повинні продовжуватися», - наголосив глава країни. 

Наприкінці промови він заявив про необхідність змістовних реформ в 

Раді безпеки ООН, оскільки безсилля Радбезу, викликане зловживанням 

права вето, є серйозною проблемою. Тому Латвія підтримує зусилля, 

спрямовані на те, щоб зробити Раду безпеки більш прозорою та 

відповідальною за свою бездіяльність. «Право вето було створено не як 

привілей, а як відповідальність», - резюмував Рінкевичс. 

 

(Укрінформ) 

Президент Європейської ради Шарль Мішель: 

Минулі 19 місяців постійний член Ради Безпеки, - Росія, без жодного 

сорому веде війну проти сусідньої країни, яка ніколи їй (Росії – ред.) не 

загрожувала, стирає, таким чином, фундаментальні принципи Хартії ООН. 

Це привносить жах та відчай у людські життя. Генеральна Асамблея вже 

засуджувала ескалацію російської війни проти України, яка є порушенням 

територіальної цілісності та суверенітету... Ми маємо зупинити Кремль на 

його смертельному шляху.  

Вони (росіяни – ред.) навіть не уповільняться, якщо будуть відчувати 

безкарність. Безкарність, як ми знаємо, не може бути виходом, і час для 

справедливості прийде. Європейський Союз буде непохитно підтримувати 

Україну у її праві на правомірну оборону. 
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Він зауважив, що в умовах сьогодення вся система ООН виявилася 

спорадичною та «ураженою недружніми силами». Країни-члени ООН, за 

його словами, мають взяти на себе відповідальність, та знову повернути 

діяльність ООН на міцний ґрунт з боку ЄС. 

«Нам потрібно, по перше, відновити довіру, вирішити найбільш 

невідкладні проблеми та відремонтувати всю систему Об’єднаних Націй. 

Така довіра основана на повазі до основоположних принципів, що викладені 

в Хартії ООН. Це повага до суверенітету, територіальної цілісності та до прав 

людини», - наголосив один з ключових лідерів Європейського Союзу. 

 

(Укрінформ) 

Президент Сербії Александр Вучич: 

Вперше, безпрецедентно у світовій історії, найпотужніші 19 країн 

прийняли рішення, без залучення Ради Безпеки ООН, повторюю, без будь-

якого рішення Ради Безпеки ООН, брутально напасти та покарати суверенну 

країну на європейській землі, як вони сказали, щоб запобігти гуманітарній 

катастрофі (військова операція країн НАТО проти Югославії у 1999 році – 

ред.). Вони не сміялися вголос, коли російський президент використовував ті 

ж самі слова, виправдовуючи свій напад на Україну. Вони забули, що самі 

використовували той самий наратив, ті самі слова і ті самі пояснення. 

Вучич заявив, що Сербія «підтримує і буде підтримувати» 

територіальну цілісність України, «тому що ми не змінюємо своєї політики 

та принципів, попри багатовікову традиційну дружбу з Російською 

Федерацією». 

«Для нас будь-яке насильство є однаковим, будь-яке порушення 

Статуту ООН є однаковим, незалежно від сили держави, яка його здійснює, 

або неминуче схожих виправдань, які вона використовує для своєї незаконної 

та аморальної поведінки», - сказав сербський лідер. 

 

(Укрінформ) 

Президент Європейської ради Шарль Мішель: 

Право вето, у його поточній формі, є предметом для зловживання. Це 

що Рада Безпеки ООН виявилася паралізованою, постійний член може 

безкарно порушувати її діяльність, всупереч Хартії та міжнародному праву. 

Він застосовує право вето, щоб уникнути обговорення питань, що спрямовані 

проти нього самого. Він навіть може використовувати Раду Безпеки ООН для 

поширення пропаганди та дезінформації, висловлюючи брехню просто в очі. 

Хартія говорить, що члени РБ ООН мають утримуватися від голосування, 

якщо вони самі є об’єктом для такого голосування. Хочу закликати членів 

Ради Безпеки ООН скористатися цим положенням, коли йдеться про Росію. 

Мішель підтримав пропозицію, яка прозвучала від Франції, щодо 

обмеження можливості застосовувати право вето, коли йдеться про розгляд 

справ про масові звірства, а також виступив за створення Кодексу поведінки 

під час розгляду питань про певні дії, включаючи випадки геноциду, 
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злочинів проти людства та воєнних злочинів. Шарль Мішель також 

висловився за посилення прозорості та відповідальності в роботі Ради 

Безпеки ООН, 

«Окрім реформування Хартії ООН, ми маємо створити механізм, який 

поєднає можливість прийняття рішень більшістю з керованим та гнучким 

використанням права вето… Вся діяльність ООН, відповідно до Хартії, 

пов’язана розв'язанням гуманістичних питань. Але ми бачимо, що керівні 

функції ООН наразі є далекими від такого призначення, та є дедалі більш 

обмеженими. Саме тому ЄС підтверджує підтримку реформі ООН, що була 

запропонована Генеральним секретарем, і вітає вже досягнутий прогрес у 

цьому напрямку», - сказав керівник Європейської ради. 

Він зауважив, що в результаті реформи має бути значно розширено 

представництво держав світу в РБ ООН та їх право голосу. Наразі 60 країн 

ніколи не отримували місця у Раді Безпеки ООН. Цілі регіону світу, в 

Африці, у Південній Америці, у Карибському басейні та в Азії, були 

недостатньо або зовсім не представлені, в результаті чого Рада Безпеки, у її 

сучасному стані, вже не відображує сучасний світ. ЄС підтримує широку 

реформу РБ ООН, щоб голоси цих регіонів та країн були враховані. 

«Легітимність Ради безпеки є критично важливою, і вона має бути 

зміцненою. ЄС – це «клуб держав», саме держава є головним суб’єктом 

нашої організації. Тому збільшення кількості постійних членів Ради Безпеки 

ООН є неминучим», - підкреслив Мішель. 

Крім того, він висловився за підвищення ролі в ООН ключових 

регіональних організацій, таких як ЄС, Африканський Союз, АСЕАН, 

Співдружність латиноамериканських держав та інших великих регіональних 

та місцевих організацій. Їх активне долучення до роботи ООН підвищить 

ступінь легітимності рішень на міжнародній арені, стане основою для 

підвищення спільних дій в питаннях, в економіці, а також у розв'язанні 

питань безпеки.  

 

(Укрінформ) 

Президент Чорногорії Яков Мілатович: 

Я хотів би підтвердити чітку позицію Чорногорії щодо засудження 

неспровокованої і невиправданої агресії Росії, а також нашу тверду 

підтримку України.  

Президент Чорногорії наголосив, що окрім руйнування України, ця 

російська війна спричинила енергетичну, продовольчу та фінансову кризи, 

що особливо зашкодило найменш розвиненим країнам. 

«У цьому зв'язку, відповідно до Статуту ООН та прийнятих резолюцій 

Генеральної Асамблеї, ми поділяємо прагнення до всеосяжного, 

справедливого і тривалого миру в Україні», − підкреслив Мілатович. 
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(Укрінформ) 

Заступник голови КНР Хань Чжен: 

Китай підтримує всі зусилля, які сприяють мирному вирішенню 

української кризи і готова відігравати конструктивну роль для 

якнайшвидшого досягнення миру (…) негайне припинення бойових дій і 

відновлення мирних переговорів є єдиним шляхом вирішення української 

кризи. 

Представник КНР зауважив, що безпека всіх держав взаємозв’язана, 

безпека одної країни впливає на інших. У Пекіні наполягають на тому, що всі 

питання треба вирішувати шляхом діалогу й консультації, враховуючи 

«законні безпекові занепокоєння» всіх країн. 

При цьому заступник китайського лідера наголосив на необхідності 

поважати принципи суверенітету та територіальної цілісності всіх країн і 

дотримання принципів Хартії ООН. Захищати свій суверенітет і 

територіальну цілісність Китай готовий усіма силами. 

«Є лише один Китай у світі, керівництво КНР – єдине законне 

керівництво, яке представляє весь Китай. Тайвань – невід’ємна частина 

китайської території з прадавніх часів. Ніхто, жодна сила не повинна 

недооцінювати рішучість та силу китайського народу захистити свій 

суверенітет і територіальну цілісність. Реалізація повного возз'єднання – 

спільна мрія всіх китайців. Ми будемо всіма силами прагнути мирного 

возз'єднання», - заявив один з керівників КНР і запевнив, що його країна не 

вдаватиметься до гегемонізму та експансії. 

(…). Китай, за словами його представника, «протистоїть гегемонізму та 

політиці сили, ментальності часів холодної війни». Хань засудив 

запровадження «невеликою групою держав довільних, односторонніх і 

незаконних санкцій», які серйозно перешкоджають гармонії міжнародних 

відносин, закликавши світову спільноту рішуче цьому протистояти. 

Пекін буде проводити незалежну зовнішню політику, заявив Хань і 

застеріг інші країни від втручання у внутрішні справи КНР, у тому числі під 

приводом захисту демократії та прав людини, які, на думку китайського 

керівництва, треба розглядати через призму національних традицій і 

історичного досвіду. Водночас він пообіцяв, що КНР продовжить політику 

відкритості, надалі лібералізуватиме свій ринок і захищати права 

закордонних інвесторів. 

 

(Укрінформ) 

Президент Македонії Стево Пендаровський: 

Ми рішуче засуджуємо російську агресію проти України, як це зробила 

велика кількість членів ООН, і виступаємо за безумовне виведення 

російських окупаційних сил, повагу до суверенітету і територіальної 

цілісності України у міжнародно визнаних кордонах. 

За словами лідера балканської країни, війна Росії проти України - це 

найбільш очевидний приклад загрози світовій безпеці. Він назвав 
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невипадковими слова генсека ООН, який нещодавно попередив, що «ризик 

ядерної катастрофи сьогодні перебуває на найвищому рівні від завершення 

Холодної війни». 

«Попередження виходить з самого верху організації і має бути 

тривожним сигналом для всіх тверезо думаючих лідерів»,- констатував 

президент Північної Македонії. 

Відтак, він підкреслив, що настав час «заглушити барабани війни» і 

відновити повагу до статуту ООН, керуючись принципами незалежності, 

суверенітету і територіальної цілісності країн як головного сенсу існування 

організації. 

Пендаровський зауважив, що війна проти України створює атмосферу 

загальної непередбачуваності і постійної кризи, зокрема у продовольчому й 

енергетичному секторі. Він наголосив, що нестача продовольства ставить під 

загрозу існування бідних прошарків населення планети, провокуючи 

гуманітарну катастрофу безпрецедентних масштабів в багатьох частинах 

світу. 

«Ми повністю підтримуємо зусилля генсека ООН щодо відновлення 

угоди про експорт українського зерна через Чорне море. Ми вважаємо 

абсолютно неприйнятним використання продовольства й енергоносіїв в 

якості зброї для реалізації воєнних чи політичних цілей»,- наголосив 

президент Північної Македонії. 

 

(Укрінформ) 

Прем'єр-міністр Нідерландів Марк Рютте: 

Я пояснював, як Нідерланди виконуватимуть свої зобов'язання. Я 

також звертаюся із закликом і до вас. Виступіть проти Путіна та порушення 

Росією статуту ООН. Підтримайте мирний план, підтримайте Україну, навіть 

якщо на це потрібен буде час, навіть якщо будуть труднощі та невдачі, 

особливо якщо на це буде потрібен час і будуть невдачі. Скажіть Росії, щоб 

вона повернула Україні вкрадених дітей.  

Немає жодних сумнівів, хто злочинець, а хто жертва. Росія напала на 

Україну - суверенну державу, а не навпаки. Росія тут агресор. 

Рютте закликав показати Росії, що було зроблено висновки з уроків з 

минулого, і кожен «підніме слухавку, відповість на стук в двері, кожен 

виконає свої зобов’язання та візьме відповідальність». 

Під час свого виступу він також згадав про трагедію МН17. «17 липня 

2014 року цінності, які так цінують Нідерланди, були розтоптані. Це був 

день, коли рейс МН17 був збитий Росією», - сказав він, додавши, що того дня 

нідерландський народ та весь світ усвідомили, що свобода, справедливість 

вимагає постійних зусиль.  

«Щодня мільйони людей відчувають на собі наслідки російської 

агресії, насамперед це український народ, який є жертвою жахливих 

злочинів. Щодня вони живуть у страху. Чи безпечно у власному будинку чи 

місті? Чи побачу я колись знову мою сім'ю? Це запитання, які ніхто ніколи не 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764924-rutte-v-oon-zaklikav-pidtrimati-ukrainu-ta-vistupiti-proti-putina.html
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повинен собі ставити. В ЄС ми думали, що нам більше ніколи не доведеться 

стикатися з такими питаннями, але ми помилялися, і тепер ми повинні 

відреагувати. Ми не можемо залишити одну країну напризволяще», - сказав 

Рютте. 

 

 (Цензор.НЕТ) 

Прем’єр-міністр Греції Кіріакос Міцотакіс: 

Загалом, міжнародне співтовариство рішуче виступило проти 

провокаційної та катастрофічної спроби Путіна переписати історію. Однак 

сьогодні Росія стверджує, що НАТО, ЄС та інші партнери, які підтримують 

Україну, врешті-решт втратять мужність продовжувати цю боротьбу. 

Дозвольте мені бути відвертим: цього не повинно статися. Цього не 

станеться.  

Грецький прем’єр підкреслив, що підтримка України не припиниться, 

оскільки в інакшому випадку «це означало б відмову від самих принципів 

миру, демократії і дотримання міжнародного права, які так дорогі багатьом у 

цій кімнаті». 

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Мальти Роберт Абела: 

Ми є свідками російського порушення міжнародного права, коли вона 

продовжує свій наступ на Україну. Відповідь Мальти на ситуацію в Україні 

та на інші кризи по усьому світу виходить з цінності нейтральності, що 

записана в нашій Конституції. Але нейтральність Мальти не означає, що ми 

не будемо прямо заперечувати військову агресію та одноосібні дії проти 

членів міжнародного співтовариства та проти порядку, що оснований на 

правилах.  

Нейтральність не означає, що нам байдуже до того, що відбувається 

навколо. Ми ніколи не були і не будемо нейтральними, коли бачимо біль та 

страждання, що спричинені протиправним вторгненням. У дусі миру, ми 

закликаємо Росію вивести свої сили з суверенної території України, і 

закликаємо всі держави, що тут зібралися, об’єднатися, та покласти край цій 

війні.  

Мальта закликає Росію повернутися до Чорноморської зернової 

ініціативи, та не чинити їй перешкоди, щоб поставки продовольства з 

України дозволили нагодувати тих, хто цього найбільше потребує… Бути 

нейтральним − не означає, що Мальта ігнорує проблеми, перед якими 

постають наші сусіди.  

 

(Укрінформ) 

Прем’єр-міністр Ісламської Республіки Пакистан Анвар уль Хак 

Какар: 

Пакистан переконаний, що ми маємо поєднати зусилля для збереження 

миру та заможності сьогодні та у майбутньому. Важливо обмежити свавілля з 

https://censor.net/ua/news/3445167/premyer_gretsiyi_mitsotakis_v_oon_putin_marno_spodivayetsya_na_prypynennya_pidtrymky_ukrayiny
https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3764953-nejtralna-malta-vimagae-vid-rosii-vivesti-vijska-z-ukraini.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-world/3764983-premer-pakistanu-zaklikav-povazati-teritorialnu-cilisnist-krain.html
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боку «великих сил» та забезпечити жорстке дотримання принципів Хартії 

ООН, змістовно імплементувати резолюції РБ ООН, усунути корінні причини 

конфліктів, поважати принципи невикористання сили, самовизначення, 

суверенності та територіальної цілісності, невтручання у внутрішні справи та 

мирного співіснування. Пакистан наполегливо та активно працюватиме з 

усіма країнами-членами ООН, щоб реалізувати ці елементи нового мирного 

та рівноправного світового порядку.  

Він зауважив, що ситуація у світі залишається тривожною. Продовжує 

палати конфлікт в Україні та ще у 50 місцях по усьому світу. Продовжує 

набувати ескалації напруга між «великими» світовими силами, 

спостерігається підйом старих та створення нових військових та політичних 

блоків. Геополітика переважає, хоча головним пріоритетом має бути 

економіка. 

«Світ не може дозволити собі «холодної війни 2.0», є набагато більші 

виклики, які постають перед людством, й вимагають глобального 

співробітництва та колективних дій…. Економічні перспективи світу 

виглядають похмуро. Глобальне зростання уповільнюється, високі облікові 

ставки можуть спровокувати економічний спад. Збіг екзистенційних шоків, - 

COVID, конфлікти та кліматичні зміни, - спустошили економіку дуже 

багатьох країн, що розвиваються, та поставили багато країн Глобального 

Півдня на межу дефолту. Зросли бідність та голод, перекресливши 

досягнення у розвитку протягом трьох минулих десятиліть», - сказав Анвар 

уль Хак Какар. 

Він закликав ООН використати всі наявні можливості та міжнародну 

солідарність, щоб продовжити зусилля із досягнення цілей глобального 

розвитку, а також допомогти у розв’язанні боргових проблем 59 країнам, які 

перебувають у стані фінансового шоку. 

 

(Цензор.НЕТ) 

Глава МЗС Австралії Пенні Вонг: 

Ми повинні вимагати більшого від постійних членів, включаючи 

обмеження на використання права вето. Росія щодня насміхається над ООН, 

продовжуючи своє незаконне та аморальне вторгнення в Україну. 

Вонг запропонувала забезпечити більше постійних і непостійних 

представництв для Африки, Латинської Америки та Азії, включаючи постійні 

місця для Індії та Японії. За її словами, Австралія претендує на місце в Раді 

безпеки на 2029-2030 роки. 

Вонг наголосила, що напруженість у Південно-Китайському морі і 

подальша розробка Північною Кореєю ядерної зброї ядерної зброї КНДР є 

серед проблем, які викликають «найбільш конфронтаційні обставини за 

десятиліття» і вимагають більшої відданості запобіганню конфліктам. 

«Коротко кажучи, військова міць розширюється, але заходи щодо 

стримування військового конфлікту - ні, і існує небагато конкретних 

механізмів для його запобігання», - сказала вона.  

https://censor.net/ua/news/3445218/avstraliya_pidtrymuye_obmejennya_prava_veto_rosiyi_u_radbezi_oon
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(Укрінформ) 

Міністр міжнародного розвитку Норвегії Анне Беате Твіннерейм: 

Ми активно підтримуємо Формулу миру Президента Зеленського, з 

розумінням того, що прагнення до миру є важливим, але на умовах, 

визначених Україною – жертвою незаконної агресії.   

Твіннерейм наголосила, що Росія несе відповідальність за кричуще 

порушення Статуту ООН та фундаментальних принципів міжнародного 

права. 

«Постійний член Ради Безпеки ООН прагне відмовити іншій державі-

члену ООН у праві на існування, розпочавши неспровоковану і незаконну 

війну та ведучи цю війну у найжорстокіший спосіб, з повною зневагою до 

людського життя і правил ведення війни», - заявила норвезька міністерка 

міжнародного розвитку Норвегії. 

Вона наголосила, що Норвегія надає широку цивільну, військову та 

гуманітарну підтримку Україні – і буде це робити «стільки, скільки буде 

потрібно». 

 

(Цензор.НЕТ) 

Міністр закордонних справ Нової Зеландії Нанайя Махута: 

Бути свідком того, як постійний член Ради безпеки ООН розпочав 

неспровокований напад на суверенну державу, намагаючись анексувати її 

територію і ведучи війну проти її цивільного населення, було і залишається 

шокуючим. Дії Росії порушують фундаментальні принципи міжнародного 

права. Як може молоде покоління довіряти ООН, коли постійний член Ради 

безпеки діє у спосіб, що так фундаментально суперечить Статуту ООН? 

Нова Зеландія рішуче підтримує зусилля, спрямовані на притягнення 

Росії до відповідальності як у Міжнародному суді ООН, так і в 

Міжнародному кримінальному суді.  

Махута також вказала на зростання ядерних ризиків через російську 

війну та наголосила, що «ядерна зброя ніколи не повинна бути застосована». 

 
 
 
 

 
 
 
 

https://www.ukrinform.ua/rubric-polytics/3765503-mir-mae-buti-na-umovah-ukraini-norvegia-v-oon.html
https://censor.net/ua/news/3445368/napad_rf_na_ukrayinu_pidryvaye_doviru_do_oon_golova_mzs_novoyi_zelandiyi_mahuta
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Реакція представників української 

громадськості 

«ЗСУ в першу чергу»: тернополяни вимагають збільшити витрати 

на ЗСУ (Суспільне.Новини). 

Вдруге під міською радою в Тернополі відбулася акція «ЗСУ в першу 

чергу». Люди вимагали збільшити витрати на армію. Організаторка акції та 

дружина безвісти зниклого військовослужбовця Ольга Тимошенко 

повідомила, що перед пікетом ініціативна група зустрілася з представниками 

міської ради. 

Тернополяни вдруге пікетують міську раду. Сюди прийшли дружини, 

батьки та родичі військовослужбовців, волонтери, колишні бійці та жителі 

міста. Вимагають, аби з бюджету громади виділяли більше грошей на 

забезпечення армії, а саме — до 15% (…).  

 

Зібрали більше двох мільйонів гривень на ЗСУ завдяки 

благодійним концертам і аукціонам (20minut.ua). 

Вони були першими у Вінниці, хто почав проводити благодійні заходи. 

Змогли поєднати мистецтво з волонтерством та знайшли різні шляхи, аби 

підтримати як цивільних українців, так і військових. 

Микола Андрущенко є музикантом та організатором благодійних 

концертів. У цій сфері він давно і постійно намагається розвиватися та пише 

музику. А з початком повномасштабної війни разом з іншими колегами 

вважав за обовʼязок кожного українця — бути на місці та усіма можливими 

способами допомагати обороні нашої держави та нації (…). 

Перш за все, їхньою ідеєю, як розповідає Микола, було допомогти 

людям. Спочатку тим, хто прийшов на їх концерт: допомогти відволіктися чи 

відійти від шокового стану. А далі — військовим, адже абсолютно усі кошти 

за квитки разом з добровільними донатами йшли на допомогу армії (…). 

Музикант розповів, що одразу після першого ж концерту змогли 

купити автомобіль. 

Микола Андрущенко також розповів, що у їх закладах проводяться 

благодійні аукціони. 

Організатор благодійних концертів пригадав, що серед лотів були 

частини ракет, прапори, патрони, бронепластини, сухпайки орків, 

відпрацьовані по росіянах снаряди артилерії. 

Ще згадав чоловік, як артисти, які виступали у їх закладі, проявляли 

свою винахідливість. Наприклад, виставляли на розіграш авторське вино 

Олега Скрипки, власну гітару Жені Галича (OTORVALD), цікаво, що саме 

цей лот був рекордним: пішов за 80 тисяч гривень. А найкумеднішим лотом, 

https://suspilne.media/577655-zsu-v-persu-cergu-ternopolani-vimagaut-zbilsiti-vitrati-na-zsu/
https://vn.20minut.ua/dopomogha-armiyi/bilshe-2-h-milyoniv-griven-na-zsu-zavdyaki-blagodiynim-kontsertam-rozp-11884231.html
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каже Микола, була можливість посидіти за одним столиком на сцені з 

«Селюками» (Курган&Агрегат) (…). 

Зазвичай, зізнається музикант, результати благодійних концертів або 

фестивалів — це можливість закрити невеликий збір, наприклад, на декілька 

FPV-дронів, або на військове обмундирування, або на якісь технічні потреби. 

Але іноді за допомогою декількох концертів можна придбати автомобіль чи 

більш серйозне обладнання (…). 

 

На благодійних ярмарках у Лубенській громаді зібрали понад 180 

тисяч для ЗСУ (Полтавська хвиля). 

Протягом тижня до благодійних заходів долучалися учні шкіл, їхні 

батьки, викладачі та небайдужі місцеві жителі. Спільними зусиллями 

мешканці громади зібрали понад 180 тисяч гривень. 

Кошти спрямують до військових підрозділів, у яких служать освітяни 

громади. 

 

Мешканка Херсонщини Софія Біла врятувала від окупантів трьох 

поранених українських воїнів: переховувала у підвалі місяць і 3 тижні 

(Цензор.НЕТ).  

Пенсіонерка Софія Біла врятувала трьох поранених українських воїнів 

в одному із окупованих сіл на Херсонщині. 

За словами жінки, поранених бійців вона переховувала в підвалі 

будинку місяць і три тижні. Дуже боялася, але рятувала хлопців. Тим часом 

окупанти ходили вулицею, заходили до її будинку і запитували, чи є чужі.  

Також пані Софія розповіла, що згодом окупанти поставили жінку 

перед фактом, що розмістяться у її будинку. Після цього смілива мешканка 

Херсонщини не побоялась та вивезла поранених воїнів у Білозерку, де ще 

певний час їх переховували, аж поки населений пункт не визволили 

захисники України.  

 

Донат ЗСУ замість квітів — учні житомирського ліцею передали 

авто для військових (Суспільне.Новини). 

У Житомирі 20 вересня учні та вчителі ліцею №3 передали автомобіль 

для військових. Частину грошей на його придбання зібрали під час акції 

«Донат замість квітів», яку разом із батьками влаштували у перший день 

навчального року. 

В інформації сказано, що до збору грошей на придбання автомобіля 

також долучилися вчителі та волонтери. 

Загалом зібрали 4 тисячі євро. Автомобіль придбали за запитом 66 

бригади. А ключі від машини військовим передали першокласники. 

З подвір'я ліцею автомобіль, наповнений солодощами та дитячими 

малюнками, вирушив на передову. 

 

https://poltavawave.com.ua/p/na-blagodiinikh-iarmarkakh-u-lubenskii-gromadi-zibrali-ponad-180-tisiach-dlia-zsu-840404
https://censor.net/ua/video_news/3445323/meshkanka_hersonschyny_sofiya_bila_vryatuvala_vid_okupantiv_troh_poranenyh_ukrayinskyh_voyiniv_perehovuvala
https://suspilne.media/576655-donat-zsu-zamist-kvitiv-ucni-zitomirskogo-liceu-peredali-avto-dla-vijskovih/
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Куплять оклюзійні пов’язки, бандажі, турнікети: шість черкаських 

гуртів співатимуть задля перемоги (Суспільне.Новини). 

«Музика задля Перемоги» звучатиме у Черкаському обласному театрі 

імені Тараса Шевченка, аби зібрати гроші на засоби тактичної медицини для 

військових, які боронять Україну. 

Доброчинний концерт відбудеться 25 вересня, розповів заслужений 

артист України, актор, музикант і волонтер Сергій Бобров. 

100% зібраних коштів передадуть, щоб закупити засоби тактичної 

медицини: оклюзійні пов’язки, кровоспинні бандажі й бинти, турнікети, 

розповів Сергій Бобров. 

Тож спільним рішення для охочих на концерті гратимуть та 

виконуватимуть свої найкращі пісні гурти «Крутий Заміс», «Shuffle», «Жарти 

в сторону», «Novach banD», «Boberplane», «FUNK'УЛЬТЕТ» (…). 

Вхід на захід — добровільний внесок на потреби ЗСУ. Присутні 

можуть покласти суму, яку вважають доцільною у скриньку біля входу до 

зали. 

100% зібраних коштів передадуть, щоб закупити засоби тактичної 

медицини: оклюзійні пов’язки, кровоспинні бандажі й бинти, турнікети. 

 

У Верховині на Франківщині молодята купили безпілотники для 

ЗСУ на подаровані гроші (Суспільне.Новини). 

У селищі Верховина на Івано-Франківщині подружжя Володимира і 

Марини Павлюків передали на потреби Збройних сил України чотири FPV-

дрони. Молодята разом зі своїми батьками придбали їх на подаровані на 

весіллі гроші. На безпілотники вони витратили 100 тисяч гривень. 

Про це на своїй Facebook-сторінці повідомив голова Верховинської 

районної військової адміністрації Василь Бровчук (…). 

 

У Вінниці провели благодійний веломарафон, на якому збирали 

кошти на ЗСУ (Вінниця). 

У неділю, 17 вересня, у Вінниці відбувся дев’ятий благодійний 

веломарафон «Закрутка по-Вінницьки», у якому взяли участь понад 100 

учасників з різних міст України. 

Організатори заходу – ГО «Вінниця мобільна», Ініціативна група 

«Критична маса. Вінниця», клуб Рандонерів «св.Матрасе» за підтримки 

Вінницької міської ради, Вінницької ОВА та КЗ «Вінницький обласний центр 

фізичного здоров‘я населення «Спорт для всіх». 

Марафон проходив у форматі парної гонки, у якій змагалось 54 

команди у 8 категоріях на маршруті довжиною у 52 кілометри. 

Організатор заходу Олександр Царевський зазначає, що загалом 

вдалось зібрати понад 70 тисяч гривень. За ці кошти планують придбати 126 

турнікетів «Sich» для наших військовослужбовців, які наразі захищають 

свободу та територіальну цілісність України (…). 

https://suspilne.media/575667-kuplat-okluzijni-povazki-bandazi-turniketi-sist-cerkaskih-gurtiv-spivatimut-zadla-peremogi/
https://suspilne.media/575803-u-verhovini-na-frankivsini-molodata-kupili-bezpilotniki-dla-zsu-na-podarovani-grosi/
https://vinnitsa.info/article/u-vinnytsi-provely-blahodiynyy-velomarafon-na-yakomu-zbyraly-koshty-na-zsu
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Одеські футболістки обіграли суперників та зібрали 150 тисяч 

гривень на ЗСУ (Суспільне.Новини). 

12:0 — з таким рахунком одеська команда з жіночого футболу 

«SeaSters» обіграла суперників — полтавську команду «Лідер». На гру 

відкрили благодійний продаж віртуальних квитків. Зібрані гроші передадуть 

до фонду «Корпорація монстрів» на допомогу ЗСУ.  

Третій тур Першої ліги чемпіонату України з жіночого футболу. На 

полі одеського «Чорноморця» команда «SeaSters» з Одеси зіграли проти 

команди «Лідер» з Полтавської області. 

Спортивний директор команди «SeaSters» Кирило Ковальчук розповів, 

що за цей матч вони змогли зібрати 150 тисяч гривень для ЗСУ (…). 

 

Українці Відня долучилися до прибирання міста на знак подяки за 

прихисток (Укрінформ). 

Представники української громади у Відні разом з екологічною 

організацією Green Heroes Austria провели спільну акцію з прибирання 

берега Дунаю на знак вдячності за прихисток і допомогу для багатьох 

тимчасових переселенців з України. 

Співорганізатор акції, керівниця Медіацентру української громади 

у Відні Анна Гнедкова: 

Від початку повномасштабного вторгнення Росії в Україну це вже наша 

сьома поспіль спільна акція. Насамперед це – акція вдячності, і тому вона 

проходить під гаслом #DankeÖsterreichUA. Акція вдячності Австрії за те, що 

вона вже зробила і робить для наших земляків: надає прихисток, соціальні 

виплати та житло, безкоштовні мовні курси тощо. 

Проте, звичайно, ця акція має на меті і щось більше. Наприклад, вона 

працює на образ України у Європі й покликана зруйнувати шкідливий 

наратив про невдячних українців, які приїхали "на все готове" й не 

поважають країну, в якій тимчасово опинилися, показавши, що українці – 

працьовиті екосвідомі люди, які так само як і інші європейці, дбають про 

простір, у якому живуть. 

Акція прибирання сміття пройшла на березі Дунаю в популярній серед 

відпочивальників локації біля метро U6 Neue Donau. Волонтери Green Heroes 

Austria, яка вже давно й успішно організовує такі події та має неабиякий 

досвід, забезпечили усіх охочих необхідних спорядженням. 

 

https://suspilne.media/575353-odeski-futbolistki-obigrali-supernikiv-ta-zibrali-150-tisac-griven-na-zsu/
https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/3762471-ukrainci-vidna-dolucilisa-do-pribiranna-mista-na-znak-podaki-za-prihistok.html
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Фільм Шона Пенна про війну в Україні виходить в американський 

прокат (Укрінформ).  

Документальний фільм відомого голлівудського актора і режисера 

Шона Пенна про війну в Україні «Суперсила» (Superpower) виходить 

сьогодні в американський прокат у мережі Paramount+. 

У стрічці Пенн документує перший етап російського вторгнення. 

Згідно з оригінальним задумом, фільм мав показати шлях українського 

Президента Володимира Зеленського від коміка до очільника держави. 

Натомість «Суперсила» стала документальним підтвердженням сили 

українського народу перед лицем російської навали, пишуть критики. 

«Коли Пенна привели в бункер у невідомому місці президентського 

палацу, російське вторгнення вже почалося. Пенн спілкувався з Президентом 

Зеленським під час того, як у місті лунали вибухи. Він став ненавмисним 

першим свідком цієї історичної боротьби “Давида проти Голіафа”. Крізь 

моменти легковажності, натхнення та розповіді з місця подій стає зрозуміло, 

що суперсила України полягає в силі її лідера, її народу та, зрештою, її 

серця», - зазначає видання кінокритики Rotten Tomatoes. 

Передпоказ фільму відбувся у Вашингтоні 14 вересня за участі самого 

Пенна, а також почесної спікерки Палати представників Конгресу Ненсі 

Пелосі, конгресмена Еріка Суолвелла та посолки України у США Оксани 

Маркарової. 

Під час свого виступу на передпоказі Шон Пенн закликав Білий дім 

більш рішуче підтримувати Україну озброєнням, заявивши, що 

американським посадовцям треба «відсторонитися від чистої обережності». 

«Якщо у нас недостатньо для підтримки наших (власних – ред.) запасів 

(озброєнь – ред.), то президент повинен ввести в дію Закон про оборонне 

виробництво від імені українців і постачати їм усе зараз», - додав Пенн у 

своїй промові. 

 

Найбільший виробник паперу у світі продав свою частку у 

російському підрозділі (Економічна правда). 

Американська компанія International Paper - найбільший у світі 

виробник паперу та упаковки - оголосила про продаж своєї 50% частки в 

акцій Ilim SA своїм партнерам по спільному підприємству, російській «Ілім 

Груп». 

Про це йдеться у заяві компанії. Сума угоди - 484 млн дол. 

International Paper - світовий виробник упаковки, целюлози та інших 

продуктів на основі волокон, а також один з найбільших переробників 

https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/3762961-film-sona-penna-pro-vijnu-v-ukraini-vihodit-v-amerikanskij-prokat.html
https://www.epravda.com.ua/news/2023/09/18/704458/
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макулатури в Північній Америці. Штаб-квартира компанії розташована в 

Мемфісі, штат Теннессі (США). Компанія має близько 39 000 співробітників 

по всьому світу. 

 

Допомога фонду Баффета Україні до кінця року сягне $500 

мільйонів (Укрінформ).  

Допомога Україні від фонду американського бізнесмена й філантропа 

Говарда Баффета до кінця цього року сягне близько 500 мільйонів доларів 

США. 

Баффет, який вже відвідував постраждалі від війни райони України під 

час поїздок, очікує, що підтримка його фонду країні досягне близько 500 

мільйонів доларів США до кінця цього року. Його фонд допомагає 

фермерам, гуманітарним організаціям з розмінуванням, а також у розподілі 

генераторів, зведенні понтонних мостів, відправляє їжу та продуктові набори 

вздовж лінії фронту. 

Він також висловив думку, що Сполучені Штати та Європа мають 

збільшити допомогу Україні, аби вона завершила перемогою цю війну проти 

Росії. 

Бізнесмен і філантроп Говард Баффет: 

Це жорстка боротьба, але я думаю, що вона доходить до того (моменту 

– ред.), що дозволити війні затягнутися буде величезною помилкою. Я 

вважаю, що США і Європа повинні активізуватися ще більше, і допомогти 

Україні виграти цю війну і покласти їй край.  

За словами Баффета, допомога Україні триватиме й надалі. 

«Люди повинні зрозуміти, що ми віддані Україні, ми нікуди не йдемо, 

ми не сповільнюємося, ми прискоримо темп, якщо це те, що нам буде 

потрібно зробити», – додав бізнесмен. 

 

Представники релігійних громад США поділилися враженнями від 

поїздки в Україну (Укрінформ).  

Представники релігійних громад США приїхали в Україну, аби на 

власні очі побачити вплив розв'язаної Росією війни на різні групи населення і 

потім мати змогу переконувати співгромадян і американських політиків у 

необхідності продовжувати підтримку до повного звільнення окупованих 

територій. 

Президент організації MedGlobal, професор Іллінойського університету 

доктор Мохаммед Захер Сахлул зазначив, що новини, які дивляться люди в 

США, відображають переважно політичні й геополітичні аспекти аспекти 

війни Росії проти України, тому вони не бачать, що насправді відчувають 

люди в Україні. Тож MedGlobal запрошує науковців, правозахисників, 

релігійних та інших діячів на власні очі подивитися, як війна впливає на різні 

групи населення в Україні. 

 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3763916-dopomoga-fondu-baffeta-ukraini-do-kinca-roku-sagne-500-miljoniv.html
https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3764320-predstavniki-religijnih-gromad-ssa-podililisa-vrazennami-vid-poizdki-v-ukrainu.html
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Президент організації MedGlobal, доктор Мохаммед Захер Сахлул: 

Ми знаємо, як ухвалюються рішення у США −  це доволі складний 

процес. Є Конгрес, президент, Державний департамент, медіа, громадянське 

суспільство, групи впливу, і всі вони впливають на процес прийняття рішень. 

Загалом у США приголомшлива підтримка українського народу. Звісно, 

російська пропаганда продовжує діяти на певні групи населення в США 

протягом війни... Я зустрічався зі своїм сенатором Дербіним, але у Сенаті є 

деякі люди, які досі вагаються (щодо продовження підтримки України - ред). 

Тому важливо приходити до своїх сенаторів і конгресменів і говорити: "Я 

був в Україні, я бачив, що там відбувається, як завдаються ракетні удари по 

Києву, по енергетичній інфраструктурі.  

Він додав, що був також у Бучі та Ірпені й отримував свідчення від 

зґвалтованих жінок. «Це дуже важлива інформація, яку треба передавати 

своїм конгресменам і в медіа, щоб доносити більше інформації про війну 

проти України широкому загалу в США.., щоб підтримка не тільки не 

зменшувалася, а збільшувалася, щоб ми продовжували підтримувати Україну 

до повного звільнення включно з Кримом», - акцентував професор. 

Сахлул поінформував, що представники релігійних громад США в ході 

візиту в Україну зустрічалися з українськими релігійними діячами. 

«Усі вони стоять разом до повного звільнення України. Ми будемо 

транслювати цю картину релігійним спільнотам у США - християнським, 

мусульманських та іудейським», - запевнив Сахлул. 

Віцепрезидент Ісламського товариства Північної Америки Карім 

М. Ірфан зауважив, що поїздка до Україну змінила також його особисто: 

Я розповів своїй дружині, що за останні три дні було три ракетні атаки, 

і мені хотілося сказати: «Давайте, стріляйте ще! Ми все витримаємо і будемо 

продовжувати стояти з українським народом у його боротьбі добра проти 

зла.  

 

Канадська Фундація Темертеїв спрямувала $1 мільйон на 

підтримку українців (Укрінформ).  

Фундація Темертеїв (Канада) вирішила спрямувати $1 мільйон на 

підтримку українців через Фундацію Олени Зеленської. 

Дружина Президента України Олена Зеленська зазначила, що Фундація 

Темертеїв рік тому однією з перших повірила у її новостворену Фундацію та 

долучилася до допомоги жителям деокупованих територій України, 

відбудови лікарень і шкіл. Завдяки пожертвам були придбані дорогі 

генератори для безперебійної роботи лікарень, закладів освіти й критичної 

інфраструктури трьох районів і 354 тисяч жителів Харківської області, речі 

першої необхідності для двох тисяч переселенців у 13 гуртожитках. 

 

 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3765222-kanadska-fundacia-temerteiv-spramuvala-1-miljon-na-pidtrimku-ukrainciv.html
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(Українське Радіо) 

З 16 вересня діє заборона на ввезення українського збіжжя на 

внутрішній ринок Польщі.  

Радник міністра закордонних справ Республіки Польща, професор 

Лодзького університету Пшемислав Журавський вель Ґраєвський: 

На жаль, зараз є сигнал, який вказує на дуже великий ризик, що ці 

відносини (між Україною та Польщею, − ред.) можуть бути зіпсовані. На 

мою думку, це складна ситуація. Це результат тих мрій, які були створені для 

українського уряду та суспільства щодо перспективи членства в ЄС та 

НАТО, які потім не були доповнені на саміті НАТО у Вільнюсі. Там не дали 

статус кандидата. Але одночасно були рішення, які показують, що Сполучені 

Штати хочуть створити структуру європейської безпеки з Німеччиною, як 

головним учасником. У таких умовах, на мою думку, український уряд і 

деякі олігархи, бо зараз ми маємо суперечності щодо українського збіжжя, 

насправді помиляються. Тому що закрита тільки торгівля у Польщі, а транзит 

вільний. 3,5 млн тонн щомісяця транзитом експортується через Польщу до 

інших держав.  

Ми повинні бачити цю ситуацію в контексті й відрізняти інструмент і 

мету. Мета – змінити уряд у Польщі. Пам'ятаємо, що 15 жовтня будуть 

вибори до польського Сейму. І електорат хліборобів не хоче зруйнувати свої 

господарства. Тому що він не може успішно конкурувати з українським 

зерном, бо Україна має найкращі землі, якщо не у світі, то в Європі. І це 

свідомо зроблено Єврокомісією, якій мейнстрім задали Німеччина та 

Франція, які також не хочуть цього уряду, який зараз у Польщі. 

(…). У Польщі є такий образ цієї ситуації. З одного боку, українські 

олігархи, які мають свої банки, ми це бачимо на Кіпрі, в Люксембурзі, це 

великомасштабні господарства олігархів, а не звичайних українців. І їхні 

бізнесові інтереси, на мою думку, суперечать державним інтересам України. 

А з другого боку, може так бути, що український уряд думає, що поступ на 

дорозі до ЄС залежить від підтримки Німеччини, а до НАТО – від підтримки 

Сполучених Штатів. А демократи у США, і німці не хочуть цього уряду. Для 

цього я і почав нашу розмову від саміту НАТО у Вільнюсі, де ці три сигнали 

були дані. Перший, що не буде Україна державою кандидатом до НАТО. 

Другий: наступним генеральним секретарем буде Урсула фон дер Ляєн, 

значить німці. І третій, що не буде зруйнований договір НАТО-Росія від 

1997-го року, що теж є сигналом – це німецька політична лінія. І це сигнали, 

які були дані українському уряду з Вашингтона і Берліна. І політична воля, 

щоби змінити уряд і цей контекст виборчий, в якому польський уряд зараз 

мусить або односторонньо закрити кордони для українського збіжжя, або 

https://ukr.radio/news.html?newsID=102276
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втратити підтримку кількох мільйонів виборців із сільських округів, для яких 

це велика господарська втрата. 

(…). Румунія і Болгарія відкрили кордони (для українського зерна, − 

ред.), як сказав Брюссель. Це був їхній компроміс і Урсула фон дер Ляєн 

сказала, що двері для них до «шенгену» відчинені. Це було очевидно, що ці 

речі пов'язані. І що це політична операція, щоб дезінтегрувати блок східного 

боку Євросоюзу, який навесні був проти відкриття ринку ЄС для 

українського зерна. Ми хочемо, щоб це зерно йшло в світ, але не на наш 

ринок. У Польщі таке відчуття, що та велика підтримка, урядова і суспільна, 

яка була надана Україні, в нинішній ситуації має результат, що український 

уряд допомагає німцям, французам та американцям змінити уряд у Польщі. А 

це погано для України. Бо якщо буде зміна уряду, то політика Польщі щодо 

України буде така, як Німеччини. Не виключено, що ця підтримка у 

військових матеріалах може бути зупинена. Так, польський національний 

інтерес полягає в підтримці України. Це правда. Але не кожен польський 

уряд буде реалізувати польський національний інтерес. Ми можемо отримати 

уряд, який буде реалізувати інтерес Німеччини та накази Брюсселя. А це 

буде погано. 

Я хочу сказати, що польський уряд не зупинить підтримку України, 

навіть якщо буде якийсь конфлікт, бо це справа життя і смерті. І ми дуже 

добре знаємо, що кожен російський танк та жовнір, знищений в Україні, 

ніколи не прийде зі зброєю до Польщі. І це очевидно. Я тільки хочу сказати, 

що в нинішніх умовах, якщо ми створимо ситуацію, що урядовий табір у 

Польщі втратить підтримку багатьох громадян-хліборобів, а відтак втратить 

владу, то наступний уряд вестиме таку політику, як скаже Німеччина. А 

Німеччина не буде хотіти перемоги України, тому що вона хоче 

якнайшвидше порозумітися з Росією. Таким чином Україна може втратити 

підтримку Польщі, якщо буде другий уряд.  Я ще раз кажу, не кожен 

польський уряд, який може бути створений після цих виборів, буде 

реалізовувати польський національний інтерес. Польський національний 

інтерес – це підтримка України. І це ми розуміємо. 

 

(Укрінформ) 

Директор Інституту демографії та соціальних досліджень імені 

М.В. Птухи Елла Лібанова: 

Давайте забудемо про те, що у нас було 52 млн українців. 52 млн не 

буде ніколи. За найбільш оптимістичним варіантом, у 2033 році нас буде 35 

млн, я говорю про Україну в кордонах 1991 року. Тобто в будь-якому 

випадку − повернемо ми всіх наших мігрантів, залучимо мігрантів з інших 

країн − скорочення населення України все одно буде. Давайте з цього 

виходити.  

Останнім часом кількість українців, які за кордоном отримують або 

статус біженця, або тимчасовий захист, збільшується повільніше, ніж торік. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3763296-u-2033-roci-naselenna-ukraini-stanovitime-blizko-35-miljoniv-libanova.html
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Але від початку 2023 року зменшується чисельність і питома вага трудових 

українських втікачів від війни у Польщі. Вони їдуть далі − до Німеччини, до 

Чехії, до Нідерландів, до різних країн, але їдуть далі. Досвід, який ми маємо, 

говорить про те, що чим більшою є відстань між Україною і тією країною, де 

перебувають наші люди, тим меншою є ймовірність того, що вони 

повернуться.  

Ми не можемо нічого протиставити міграційному відпливу населення. 

Проте ми маємо ініціювати і мотивувати людей повертатися. Ми маємо 

протидіяти переходу тимчасової міграції в стаціонарну. Нема нічого 

поганого в тому, що люди попрацюють деінде – трудова міграція є частиною 

глобалізації. Але хай повертаються. Це дуже важливе завдання, яке ми маємо 

усвідомити і ставити перед собою як держава.  

 

(Українське Радіо) 

Директор Представництва Європейської Комісії в Італії Антоніо 

Паренті: 

Вступний процес України до ЄС — це, звичайно, першочергове 

питання, і президент Європейської комісії декілька днів тому у своїй промові 

чітко сказала, що європейська перспектива України на порядку денному, тож 

ми робимо все можливе для того, щоб підтримати Україну. І вона також 

підкреслила, що вступний процес вимагатиме певних вимог, які Україна 

повинна виконати, для того, щоб мати змогу інтегруватися і стати частиною 

одного з найбільш конкуруючих ринків Європи. Тож, вступний процес вже 

розпочався і триватиме. Звісно, складно сказати, наскільки це буде все 

практично реалізовано. Є велика необхідність у тому, наскільки коректно 

вступний процес імплементований зі сторони України та Європи. І це не ті 

переговори, які будуть тривати вічно. Ми також чітко дали зрозуміти, що 

зусилля, які були зроблені європейськими інституціями, повинні бути 

зроблені й Україною. Тож процес продовжується. 

Звичайно, є необхідність подивитися на вступний процес, що під ним 

мається на увазі з технічної точки зору. Вступний процес — це, звичайно, 

політичний процес, який вимагає виконання певних умов. Але на додаток, 

вступний процес є абсолютно технічним процесом, і ми повинні бути 

абсолютно тверезими у цьому питанні. Україна має виконати всі 35 

поправок, які були висунуті та запропоновані Європейською комісією. Ті 

пропозиції, які Європейська комісія запропонувала Україні, мають бути 

імплементовані. Тож стратегія насамперед має полягати у тому, щоб ніколи 

не втрачати необхідність працювати над собою, над країною і рухатися далі. І 

також бути політично включеним, зокрема у співробітництво із Брюсселем, і 

працювати над імплементацією законів. Тому що коли війна буде завершена, 

Україна буде здатна утримати той мир, до якого вона прагне. І тоді ми 

зможемо відбудувати економіку. Але ця економіка також зможе 

інтегруватися до ринку Європейського Союзу. 

https://ukr.radio/news.html?newsID=102284
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(…) ми бачили в Італії, так само як і в інших європейських країнах, 

певне підвищення дезінформації зі сторони Росії. З одного боку, вирішення 

цього питання лягло на плечі Європейського Союзу та європейських 

інституцій. Але це також лягає й на плечі місцевої влади та кожної країни 

окремо. Ми ухвалили низку рішень, зокрема, уряд Італії вніс певні поправки, 

щоб протистояти російській дезінформації. Дуже багато дезінформації, яку 

ми не можемо перевірити, дуже багато різних думок, які дуже близькі одна 

до одної, але вони нечіткі, незрозумілі, й тому неясно, кому вірити. 

Громадянське суспільство в Італії доволі традиційне і дещо пацифістське, але 

все ж таки воно загалом не вірить російській думці. Воно підтримує Україну. 

Тому це повинно насамперед вирішуватися через уряд. 

Я думаю, що Італія вже не настільки залежна від російського газу, як це 

було раніше. Звісно, ми все ще залежні, але це не до такої міри. Це, звісно, 

завдає шкоди італійській економіці, тому що ми отримували вигоду від цієї 

співпраці. Але ми розуміємо ціну. Ми мали тісні відносини з Росією до того, 

як відбулася війна. Це правда. Але після того, як Крим був анексований, були 

запроваджені санкції. Тож це було наслідком дій Росії. 

Санкційний пакет, який був введений Італією проти Росії, на той 

момент діяв. Він вплинув на дуже багато сфер російської економіки. Але, 

звісно, існують ризики, як можна обійти санкції. Завжди. Тож ми вивчали ці 

закони. Ми вивчали, як ми можемо зробити це правильно, як натиснути на 

Росію, щоб вони не змогли обійти санкції. І останній пакет був сфокусований 

на тих компаніях, які намагалися обійти санкції та потрапити на 

європейський ринок. Тож ми зробили все, що ми могли. 

 

(РБК-Україна) 

Підрив греблі Кахорвського водосховища спричинив виникнення 

екологічної катастрофи, наслідки якої ще слід оцінити. 

Академік НАН України, геоботанік і доктор біологічних наук Яків 

Дідух: 

Масштаб руйнації і ті наслідки, які ми маємо − це зміна екосистеми. І 

не тільки на місці водосховища, а й на усіх територіях нижче дамби, де 

відбулося затоплення. Бо затоплення ділянок викликають засолення. Також 

постраждало і Чорне море. Тому такі катастрофічні зміни, знищення 

екосистем у великому масштабі, які самостійно не відновлюються, це дійсно 

екоцид. 

Наступна екологічна проблема - навкруги водосховища, де колись були 

поля і на них вирощували сільськогосподарські культури, зараз заростають 

бур'янами і ця територія замінована. До цього слід додати вплив пожеж, 

руйнації від вибухів, які забруднюють повітря, створення фортифікаційних 

споруд, спалену техніку і зруйновані будівлі. 

Кожна із названих дій негативно впливає на довкілля і зокрема 

кліматичну складову, про яку сьогодні турбується людство. Наслідки 

https://www.rbc.ua/rus/styler/akademik-kiv-diduh-nova-ekosistema-kahovskomu-1695299383.html
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забруднення повітря, пошкодження та засолення ґрунтів, втрати лісових 

масивів, біорізноманіття не лише відновляться не швидко, а й можуть 

спровокувати негативну ланцюгову реакцію, яку зараз важко передбачити. 

Екосистеми відновлюються природним шляхом, але цей процес 

потрібно моніторити і регулювати. Бо поряд з місцевими видами там 

виростатимуть адвентивні - аморфа кущова, американський клен, ясен 

пенсильванський та інші. Ми боремося з ними, бо вони змінюють природні 

екосистеми і витісняють наші види. А якщо зникають рослини, то й комахи 

чи інші тварини, які ними живляться, теж зникають. Це ціла проблема. 

Прийнято відповідні постанови щодо адвентивних видів - їх не дозволяють 

висаджувати в лісах. 

Той Луг, який був колись на місці Каховського водосховища, відновити 

уже неможливо, бо за 70 років там відбулися певні процеси, з'явились інші 

ґрунти, зовсім інша основа. Там можливе формування лісів, але разом з 

природними місцевими видами з'являться такі, з якими ми боремося - 

адвентивні, вони чужі для наших територій. 

Луків на цих місцях тепер теж не буде, бо для того, щоб сформувалася 

злакова основа потрібно випасати худобу або викошувати траву. Але там мул 

і худоба просто не зможе по ньому ходити. Деякі ділянки можна засадити 

сільськогосподарськими культурами. Тому треба регулювати - щось 

підсіювати, а щось викорінювати. 

Верби та тополі ростуть швидко, тому природні екосистеми в заплаві 

формуються швидше, ніж на суходолі, і років 40 достатньо. 

(…). Радіація на самі екосистеми (поблизу Чорнобтильської АЕС, − 

ред.) не подіяла, а тільки проявилася на генетичному рівні. Ми тоді 

прогнозували, що через 30 років зона відчуження ЧАЕС заросте лісом. Але 

цього не сталося. На перелогах у 90-х роках сформувалася потужна до 15 см 

подушка пирію, інших злаків, яка не тільки перешкоджала проникненню 

насіння деревних видів до ґрунту, а ці рослини виділяють певні речовини у 

ґрунт, які не дають розвиватися деревним видам. Такий негативний вплив 

називають алелопатією. А ще в зоні ЧАЕС бували великі пожежі. Ліси 

вигоріли і це також вплинуло на процеси відновлення лісів. 

Ми поїхали в зону, щоб подивитись на заростання водоохолоджувача 

для реактора. Коли АЕС закрили, то у 2015-2016 рр. воду спустили. Вже 

пройшло 8 років, тому нам потрібно було подивитись, що там зараз 

відбувається. Так ми зможемо спроєктувати та спрогнозувати, що може 

статися з Каховським водосховищем, бо якраз за 8 років, відповідно до 

Постанови Кабінету міністрів, прийнятої влітку, його планують наповнити 

водою. 

На місці цього охолоджувача уже виросли дерева заввишки 5-10 

метрів. З'явився специфічний трав'яний покрив. Зрозуміло, що на 

Каховському водосховищі не буде такого типу рослинності, але тенденції 

розвитку ті самі. Тому для того, щоб робити якісь висновки і прогнози - треба 
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від чогось відштовхуватись. В екологічному розумінні динаміка в 

Чорнобильській зоні позитивна, бо йдуть природні процеси відновлення 

екосистем. 

Радіація ж не рівномірно поширюється - може бути пів села чистого, 

пів села - забрудненого. У Чорнобильську зону возять туристів. У Прип'яті 

вже можна перебувати протягом короткого часу. Швидкі радіонуклеїди 

розклалися, а інші - то ж на сотні років. Думаю, що у Чорнобилі будуть місця 

зовсім закриті, а якась частина поступово відкриватиметься. 

(…). Площа Каховського водосховища становила 2,1 тис. кв. км, або 

24% від площі дніпровських водосховищ, а ГЕС виробляла 8% енергії від 

дніпровських водосховищ, або 1 % від загальної кількості електроенергії в 

Україні. То чи є смисл затоплювати таку велику територію, щоб отримувати 

так мало енергії? 

Думаю, що нам потрібно лише частково затопити водосховище, щоб 

наповнити водоканал, зробити судноплавним Дніпро і забезпечити 

водоохолоджуючий басейн атомної станції. А електроенергія - це вже 

другорядне. 

Треба максимально скоротити площу затоплення, але зовсім не 

затоплювати - теж не можна. Тут мають вирахувати гідрологи, скільки 

потрібно води для здійснення відповідних функцій, а екологи мають 

порахувати втрати. Крім того, оцінити вигоди і втрати різних екосистемних 

послуг і прийняти виважене рішення. 

На місці водосховища можливо десь будувати і дамби чи 

поглиблювати русло, але це все має бути зважено. Потрібно все прорахувати. 

Бо в нас рахують воду та електроенергію, а на екологічні та інші втрати уваги 

не звертають. А тут треба зробити виважений висновок, бо такі помилки 

коштують дорого і ситуацію назад не повернеш. Слід врахувати і різні 

побічні ефекти. 

Через 8 років там будуть високі дерева та високотрав'я. Коли ці зарості 

затоплять, органіка перегниватиме і забруднюватиме повітря, бо проточність 

води незначна. Хоча це не ті масштаби, що спричиняють підвищення 

температури, але це суперечить доктрині охорони довкілля і боротьби з 

потеплінням. 

Гідрологи кажуть, що водойми позитивно впливають на клімат, але 

лісові екосистеми теж. І навіть є гіпотеза, що саме лісовий "насос" закачує 

вологу і сприяє збільшенню кількості опадів. Всі ці аспекти повинні бути 

прораховані і оцінені у вигляді різних сценаріїв, а тоді слід приймати 

виважене рішення. Сьогодні у світі заведено розробляти різні сценарії, навіть 

негативні і відбирати оптимальний варіант. 

(…). Наші науковці не мають доступу до острова Джарилгач. Але для 

трав'яного покриву пожежі менш шкідливі, ніж для лісів. Вони відновляться - 

це не так страшно. Але це страшно для тварин, бо вони не мають куди 

діватись від вогню. Тварини гинуть. 
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Більше шкодять ті фортифікаційні споруди, які окупанти там зводять. 

Такої ж самої шкоди вони завдають і в «Асканії Новій». Що із заповідними 

тваринами там також невідомо. 

Ми публікуємо свої звіти, статті і це все доноситься до світової 

спільноти. Недавно іноземні юристи дали згоду брати участь у оцінці 

екологічних збитків. Від іноземців є підтримка на словах, але про конкретне 

фінансування чи проєкти мені поки що невідомо. Чекають, що війна 

закінчиться, а тоді почнуть займатися екологією, а це треба зараз вже робити, 

але поки це все на рівні обговорення. 

(…) я прорахував, що якщо середньорічна температура на планеті 

підвищиться на 2 градуси, то понад половину рідкісних видів зникнуть зі 

своїх місць. Це означає, що рослина не зможе рости в даних умовах. Але вона 

може переміститись в інші екологічні умови або скоротити ареал. 

Найкритичніша ситуація у високогір'ї Карпат, бо ці гори в Україні 

невисокі, а також для верхових боліт Полісся, бо для цих видів не існує 

плацдармів відступу. Рослини чутливі індикатори, що реагують на природні 

зміни. Ці 2-2,5 градуси - це та критична межа, коли природні екосистеми 

зазнають незворотних змін. Хоча процес зникнення, втрати біорізноманіття 

відбувається поступово, однак він сигналізує, що ми рухаємося до межі, за 

якою може наступити екологічна катастрофа. 

Раніше науковці говорили, що темпи будуть набагато нижчі, але зараз 

ми швидше рухаємось до цієї межі. А всі військові дії посилюють цей 

процес. 

 

(Український інтерес) 

Заступник директора соціологічної служби Михайло Міщенко: 

В Україні, на відміну від російської консервативної традиції, практично 

завжди переважав запит на модернізацію, і політичні еліти просто вимушені 

були декларувати ідеологеми змін та реформ — згадаймо перевиборчі 

слогани Народного Руху («Потрібні зміни!»), Ющенка («Вірю, знаю, 

можемо!»), Порошенка («Жити по-новому»), Зеленського («Зробимо їх 

разом»). 

Але на перешкоді втілення цих змін ставало не лише небажання еліт їх 

втілювати, але й загалом «інерція повсякденності», через яку воля до змін 

була слабко виражена і у більшості пересічних громадян. Ця інерція, 

зокрема, проявлялася і в «ностальгії за минулим», небажанні щось змінювати 

навіть порівняно з радянськими часами. Так, у 2013р., оцінюючи, наскільки 

справедливим було радянське суспільство і наскільки справедливим є 

сучасне українське суспільство за шкалою від 0 до 10, де «0» означає «вкрай 

несправедливе», а «10» — «повністю справедливе», респонденти вище 

оцінювали рівень справедливості у радянському суспільстві, ніж у сучасному 

українському (відповідно 6,2 і 4,0 бала). 

https://uain.press/articles/zmini-proshhannya-z-povsyakdennistyu-1758943
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Але війна все змінила в тому сенсі, що вона «дискредитувала» 

повсякденність — довоєнна повсякденність була зруйнована, а «нова 

повсякденність», тобто повсякденність воєнного часу закономірно стала 

настільки нестерпною, що за неї вже мало хто хоче «чіплятися». Ба більше, 

ніхто не хоче повернення у «світле вчора» через усвідомлення того, що у 

цьому «вчора» крилися передумови того, що відбувається сьогодні. 

Бажання «зберегти повсякденність» в одну мить змінилося не лише 

прагненням «все змінити», але також і впевненістю, що ці зміни неодмінно 

реалізуються. Якщо до війни дві третини наших співгромадян вважали, що 

події розвиваються в неправильному напрямі, то після її початку більшість 

вже дотримувалася думки, що, навпаки, все йде в правильному напрямі. 78% 

українців поділяють точку зору, що найкращі часи для нашої країни 

настануть в майбутньому, і лише 8% вважають, що вони були у минулому. 

Розвіялася і ностальгія за радянськими реаліями: у 2023 році значно 

вище оцінюється справедливість сучасного українського суспільства (6,7 

балами за шкалою від 0 до 10-и, тоді як радянського — лише 3,1 балами). 

І закінчення війни пов’язується не з поверненням до довоєнного стану, 

а з докорінним розривом із минулим. І якщо хтось побоюється, що 

українське суспільство може втомитися від війни, то цього не станеться, 

оскільки така «втома» означатиме повернення у вчорашній день, а на це вже 

мало хто в Україні погодиться.  

 

(Український кризовий медіа-центр) 

Дедалі частіше політичні діячі різних країн висловлюють ідеї щодо 

реформування ООН.  

Постійний представник України при ООН (1997-2001, 2015-2018), 

посол України в США (2019-2021) Володимир Єльченко: 

Коли я молодим дипломатом приїхав у перше відрядження до 

Постійного представництва Української РСР в ООН, там через кілька років 

була створена робоча група з реформи Ради безпеки. Вона і досі працює, 

змінила назву, але не свою сутність. І кожного разу, коли відкривається 

Генеральна асамблея ООН, виступають лідери держав і урядів, і майже всі 

вони говорять про одне і теж – Радбез треба реформувати.  

Батьки-засновники ООН не могли собі у страшному сні уявити, що 

один з них – постійний член Ради безпеки – не просто буде зловживати цим 

правом, а ще і здійснить агресію проти свого сусіда. На думку Володимира 

Єльченка, перші п’ятдесят років Статут ООН працював, вдавалось 

призупиняти гарячі фази конфліктів і знаходити відповідні важелі. Один з 

прикладів – Гаїті.  

Американці хотіли перехопити ініціативу і очолити процес. Їх багато 

років критикували за те, що вони найменш активні в питанні проведення 

реформи Ради безпеки ООН. Однак, інша версія також має право на 

існування. Недарма Байден назвав Південноафриканську республіку. Я 

https://uacrisis.org/uk/geopolitychni-dialogy-yaka-dolya-ochikuye-oon
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впевнений, що за кілька днів ви почуєте від Нігерії, Єгипту та інших країн 

все, що вони про це думають, і почнеться свара всередині Африканського 

Союзу навколо того, хто головний. Окремої уваги варта позиція країн так 

званого Глобального Півдня. Вони, наприклад, вам скажуть, що підтримують 

російський наратив про те,  що НАТО почало бомбити Сербію саме тому, що 

Рада безпеки ООН була не здатна схвалити рішення і мирне це вирішити.   

Країни Глобального Півдня окрім врегулювання конфліктів 

розглядають ООН як величезного донора. Левова частка грошей на 

гуманітарну, медичну допомогу, освіту, вирішення питань зміни клімату йде 

від бюджету ООН. Всі країни роблять до нього внески, і 80 % цих грошей так 

чи інакше потрапляють у найбідніші країни Африки. І тому ця організація їх 

влаштовує. Війна в Україні від них дуже далека. З іншої сторони, вони підуть 

за загальним трендом. Байден сказав не просто так. Американські дипломати 

почнуть працювати з цими країнами по всьому світу з тим, щоб за два роки 

сформувати в ООН більшість. Це у тому числі дасть можливість викинути 

РФ з Радбезу.  

 

(Український кризовий медіа-центр)  

Перспектива євроінтеграції та воєнні виклики посиллють необхідність  

ефективної регіональної політики в Україні. 

Народний депутат України, голова підкомітету питань 

адміністративно-територіального устрою України та місцевого 

самоврядування Віталій Безгін: 

Наша країна знаходиться у фінальній фазі до початку перемовин щодо 

повноправного членства в Європейському Союзі. Якщо цей процес 

розпочнеться вже цього року, регіональна політика або політика 

згуртованості, як це називають в ЄС, стане однією з ключових сфер, навколо 

якої повинна бути зосереджена діяльність всіх інституцій на центральному і 

місцевому рівнях. Поки в цій сфері Україна пасе задніх. Так склалося 

історично, що переваги були віддані централізації, в якій своєю чергою 

переваги на поточному етапі були віддані розвитку територіальних громад. 

Регіональний розвиток трохи відійшов на другий план. Зараз час 

наздоганяти, і робити це доведеться у досить швидкому темпі. Поки Україна 

не зовсім до цього готова. Потрібно багато що розробити, і завдяки 

експертній спільноті парламент і профільне міністерство має отримати 

велетенську підтримку з точки зору експертного і наукового потенціалу. 

Старший радник з питань законодавства, експерт із законодавчого 

забезпечення регіональної політики Анатолій Ткачук: 

Розрив з мешканцями тимчасово окупованих територій буде складним 

для подолання. Також продовжить зростання асиметрія як між столицею та 

регіонами, так і між самими регіонами. Загалом Україна має непогану 

систему розселення, і на відміну від багатьох країн, столиця ще не стала 

тотально домінуючим економічним центром, але потроху стає. 

https://uacrisis.org/uk/vid-detsentralizatsiyi-do-polityky-regionalnogo-rozvytku-shho-proponuyut-eksperty
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Викликом № 1 є  окупація українських територій. На час проведення 

дослідження окупованими або такими, що знаходяться в зоні бойових дій, 

були 329 територіальних громад. Не менш турбує втрата населення через 

масовий виїзд за кордон. Є різні оцінки, але всі сходяться на тому, що це 

якнайменше 3 мільйони українців.   Інші виклики − замінювання територій, 

руйнування інфраструктури громад, втрату транзитного потенціалу, падіння 

економіки та пов’язані з цим проблеми бюджетів, деіндустріалізація регіонів 

та міст, небезпека для прикордонних територій, ослаблення інституцій на 

всіх рівнях управління, відсутність ясності щодо системи планувальних 

документів для відновлення та розвитку громад і регіонів.  

Керівник групи його радників, старший радник з політики 

згуртованості ЄС Юрій Третяк:  

Завданнями проєкту «Підтримка формування ефективої регіональної 

політики в контексті євроінтеграції України та воєнних викликів». передусім 

є адаптація українського законодавства , що регламентує та забезпечує 

впровадження державної регіональної політики до вимог політики 

згуртованості ЄС, інституційне забезпечення політики згуртованості , 

посилення адміністративної спроможності, ефективне публічне інвестування 

на всіх рівнях врядування, програмування політики згуртованості. Крім того, 

планується зосереджувати зусилля на напрямку «Людиноценттрічність і 

молодь», адвокації та просвітництві. «Будемо використовувати всі 

можливості, щоб поширювати такі комунікаційні продукти, які б 

максимально ефективно доходили до цільових аудиторій і через інститут 

громадянського суспільства формував правильну течію щодо регіональної 

політики в контексті європейської інтеграції і воєнних викликів. 

 

(Укрінформ) 

Соціальний і військовий психолог Олег Покальчук: 

(…). Треба називати речі своїми іменами. Це люди, які виїхали з 

України в силу трагічних обставин, і якщо їхнє нове місце перебування дає їм 

якісь кращі перспективи, то вони там залишаться. Ось і все. Це дуже проста 

історія. 

Ми тут заламуємо руки з цього приводу, але це люди, які потенційно 

емігрували, і це буде діаспора. 

Ми ще живемо у словесних образах минулого століття, ще Радянського 

Союзу, що людина, яка виїхала за кордон, – все одно, що померла, її вже 

«немає». Але зараз 21-ше століття, люди їздять туди-сюди, комунікують, 

співпрацюють, і ніяких проблем із цим немає. 

А соціально, якщо люди продовжуватимуть життя в інших країнах, чим 

це відрізняється від прагнення до Євросоюзу, про яке ми стільки років так 

багато говорили? Абсолютно нічим, окрім того, що людей змусили переїхати 

драматичні обставини. 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3762704-oleg-pokalcuk-socialnij-i-vijskovij-psiholog.html


 

 
 

129 

Огляд матеріалів ЗМІ 

«Діяльність Президента України в умовах російсько-української війни» 

20-28 лютого 2015 

 

18 – 24 вересня 2023 р. 
 

Експертні оцінки 

 

Подібні історії траплялися в східноєвропейських країнах, коли їх 

прийняли в Євросоюз, і мільйони людей поїхали на роботу до інших країн і 

там залишилися. 

Це неуникненні процеси. Ми сприймаємо їх драматично, тому що 

знаходимося в полоні достатньо нескладних національних стереотипів. Вони 

не є архетипічними – це те, що влада генерує як пропаганду. Причому це 

пазли з абсолютно різних «Lego», з різних історичних епох. Воно докупи не 

дуже складається. 

Коли ми, приміром, зараз чуємо, що у нас зменшується кількість 

людей, – виникає таке враження, що це якась драматична драма! Але 

кількість населення зменшується з 1994 року, це процес, на який ніхто ніяк 

не вплине. Та й не тільки у нас він відбувається. 

Люди, які виїхали за кордон, зараз думками, емоціями, почуттями з 

Україною. Частина з них – я думаю, менша – повернеться, частина буде 

приїжджати-від'їжджати, як усі європейці, частина адаптується, асимілюється 

і житиме там. Потім вони або збережуть українське коріння, якщо це буде 

чомусь важливо і потрібно, або ні. 

Якщо дивитися на «умілість» дій влади в соціальному просторі, хай 

краще нічого не роблять (щоб повернути людей, − ред.). Природа візьме своє, 

воно якось розрулиться. 

Бо, по-перше, немає цілісного бачення і стратегії того, яким чином ми 

збираємося забезпечувати добробут людей, які повернуться з Європи додому, 

краще, ніж вони мають там зараз. Так, є моменти ностальгії, почуття дому, 

землі, Батьківщини і так далі, але жодна влада ніколи на це ніяк не впливала, 

і слава Богу! В людей це є, і якщо їм це «пече», то вони повернуться. 

Для початку треба хоча б провести перепис населення. Реально, за 

різними методиками підрахунку, розбіжності в цифрах у нас сягають близько 

10 мільйонів. Приміром, людина, яка тут прописана, вже 10 років живе у 

Португалії. То вона де? Треба тонше до цього діла підходити. Я думаю, 

необхідні механізми, в принципі, існують. 

Але буде багато прикрих несподіванок. Я маю на увазі не в плані 

чисельних результатів – менше, більше, а в тому, що ця брехня про кількість 

населення давала нескінченні можливості для маніпулювання під час 

виборів. 

Тобто це мертві душі. І всі ці місцеві територіальні громади, депутати, 

чиновники, які проституювали свої позиції по відношенню до конкретної 

влади, торгували мертвими душами. А потім з'ясується, що цього немає. 

Значить, будуть інші бюджети. Тут автоматично зменшуватиметься об'єм 

корупційних схем, тому що ви не можете вкрасти гроші у людей, які померли 

20 років тому, а на них у даному населеному пункті виділяється соціалка. 

Ну й тому подібне. 

(…). Бронзовіння влади ніколи в реальності ні на що не впливало. Так, 

воно дратує електорат, але не настільки, щоб він мав альтернативну заміну 
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цій «бронзі». Тому що кожен український революціонер, коли приходить до 

влади, бронзовіє з такою ж швидкістю, як і попередники. Це абсолютно 

біологічна історія, і тут нема на то ради. 

Якщо ми говоримо про доцільність цього питання – дотримання 

законодавства чи, навпаки, його обмеження під час бойових дій, то я завжди 

рекомендую виходити з можливих негативних наслідків, тому що про 

позитивні й так усі розкажуть. 

По-перше, може посилитися розчарування людей, які думають, що 

вибори в реальності щось кардинально змінюють. 

Насправді вибори в жодній країні сильно нічого не міняють, тому що є 

економіка з її можливостями, влада скрізь перерозподіляє кошти на користь 

тієї чи іншої правлячої партії і маніпулює податками, і на цьому соціальна 

політика в цілому завершується. 

Тож якщо до влади прийде якась інша політична група, вона 

перерозподілить ті самі потоки задля своїх політичних цілей, ну, й у певних 

інтересах держави в тому числі. Але в нас немає чіткої зрозумілої відповіді 

на питання – яке, власне, місце суспільства і людей у цій державі. 

У нас то президентсько-парламентська республіка, то парламентсько-

президентська, то давайте прапор перевернемо або ще щось придумаємо. Але 

ж суть же від цього не міняється. 

Тобто розвиток, прогрес є, але він такий… загальноцивілізаційний. Ми 

рухаємося вперед, але точно не завдяки зусиллям якоїсь політичної партії, 

яка нам вказує світлий шлях. А завдяки тому, що люди дорослішають, 

вчаться, розвиваються, інтегруються в європейський світ. 

(…). У нас є доволі суперечлива картина. Всі соціологічні опитування 

показують дійсно велику єдність і згуртованість українського народу довкола 

патріотичних цінностей, зменшення впливу лібералізму і збільшення 

націоналізму – це все правда. І водночас базові налаштування, патерни 

поведінки лишаються такими, як були до війни. Такий-от парадокс. 

Що це означає в контексті можливих виборів? Люди можуть взяти в 

них участь і може бути якийсь консенсус відносно прийняття результатів. 

Ніяких бунтів я не передбачаю. 

Але є ще суб'єктивне розчарування учасників цього процесу, які 

постійно щось віддають на користь держави, – то гроші, то здоров'я, то 

частину життя, тобто виконують свій громадянський обов'язок, але натомість 

нічого не отримують. Це, звичайно, драматизує особистісні переживання. 

Ці персональні емоційні кризи потім можуть трансформуватися у різні 

сценарії погіршення загального психологічного клімату з відповідними 

наслідками. Прогнозувати я не можу, бо це треба робити з цифрами в руках. 

Ми почали з того, що треба знати, скільки нас є, яке реальне 

демографічне дерево. Я знаю приблизно, що відсоток людей у сегменті 20-30 

років – математично нікчемний. Це означає, що молодь, яка активно 

тусується в кількох великих містах, і здається, що вона на щось впливає, з 
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електоральної точки зору ніякого впливу не має. Впливатимуть 12,5 мільйона 

пенсіонерів, які є основним електоральним ядром. 

За нього всі борються, відповідно цінності, які будуть обговорюватися 

на потенційних майбутніх виборах, будуть орієнтуватися на цю електоральну 

групу. Так, з урахуванням сучасних тенденцій, конституції, світових норм і 

так далі, але реальність така. 

(…). «Де ти був чи була під час війни? Що ти робив чи робила?» – 

відповіді на ці питання або їхня відсутність визначатимуть ставлення до цих 

людей у інших групах. Це вже відбувається. Тож золота середина… Ні, цього 

не буде. 

 Я розрізнив би – воювати і вмирати за Україну. При тому, що 

мобілізаційні заходи потрібні, я категоричний противник того, щоб просто 

набирати людей і заповнювати ними лави Збройних сил. Адже війна – це 

наука, її треба вивчати, а людей треба цільово призначати на ті посади і в ті 

сегменти військової діяльності, яким вони відповідають. 

У багатьох з нас, напевно, загинули знайомі, які були 

висококваліфікованими IT-шниками чи спеціалістами іншого профілю, а їх 

записали гранатометниками чи ще кудись. Ну, так склалося. Але з точки зору 

військової справи, вони могли б принести більше користі, якби військово-

обліковий стіл точніше врахував їхні можливості. 

Те саме стосується медичного забезпечення, оскільки з цього приводу 

теж багато якихось скандалів, логістики, морально-психологічного 

забезпечення, в тому числі капеланської служби. 

Армія – це величезна машина, і коли вона стоїть і не воює, то там ніби 

все гаразд. А коли ця машина «їде», то починає скрипіти, тріщати, десь 

диміти. Так завжди буває. Невоююча «паркетна» армія зазвичай дуже 

красива, а у воюючій завжди є якась біда. 

Тому, повертаючись до відповіді на ваше запитання, заміна людей на 

фронті тими людьми, які через кілька днів загинуть просто тому, що вони 

невмілі… Вони можуть бути як завгодно мотивовані, але зараз не XVIII 

століття, коли достатньо було вхопити шаблю, сісти на коня і поскакати на 

Січ. Це війна шостого покоління (безконтактна, без’ядерна війна 

стратегічного масштабу, концепція якої ґрунтується на використанні 

високоточної зброї – авт.) людей треба вчити. 

Ці заміни відбуваються, але, звичайно, не так швидко, як ми б хотіли, 

до того ж потрібна ще й заміна людей технікою. Це питання до наших 

західних партнерів. Це теж відбувається, але, знову ж таки, не так швидко і в 

не такій кількості, про які говорить, зокрема, головнокомандувач. 

Але справа не тільки в підготовці. Зазвичай потрібна зміна самої 

армійської системи – те, що називають «стандартами НАТО», про які ми 

говоримо десятиріччями. 

Це тема окремої довшої розмови. Скажу лише, що за стандартами 

НАТО людина, солдат, боєць стоїть на першому місці. Все працює таким 
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чином, що при всій цінності кожного окремого бійця, – якщо він гине, 

система не валиться, а продовжує працювати, тому що людина, яка його 

заміняє, має точно таку кваліфікацію, розуміє всі протоколи безпеки, 

командири навчені по одному шаблону, і воно все працює так, як має бути. 

А в нас досі в якомусь місці – по суті, добробат, десь – супер-НАТО, 

десь є щось таке, що винайшли тільки ми, українці, воно реально працює, і 

всі роззявляють рота: «Ого, як це у вас круто вийшло!» 

(…). Якщо ми говоримо про поінформованість, цілком достатньо 

загальновідомої інтернет-карти DeepState MAP, куди ви можете хоч 

щогодини зайти, подивитися і зробити власні висновки. 

А експертні оцінки подій на фронті для мене виглядають трохи 

неетично. Якщо ви бачите проблематику в сегменті чиєїсь відповідальності, 

то є цілком законні механізми донесення цієї інформації до належних людей 

без використання публічного простору і, відповідно, можливості 

«натискання» задля ухвалення якихось рішень. У тому числі через 

громадянський сегмент, який активно співпрацює зі Збройними силами, 

Службою безпеки тощо. Тобто механізми є. 

А якщо ви цього не робите, а ходите з ефіру на ефір із гордим званням 

експерта, то я розумію, що ви таким чином підвищуєте самооцінку, свою 

клікабельність. Це такий бізнес, і особисто мене це «напружує». 

(…). Я уже казав і весь час кажу, що я не дуже схильний до 

лібералізму. Але моя консервативність обмежується розумінням, що ми 

живемо у 21-му сторіччі, й наслідки будь-якого закручування гайок можуть 

бути негативними. Треба це враховувати. 

Тобто будь-який контроль повинен мати розумні межі, і на початку 

його здійснення треба, як кажуть, «на березі» домовитися з громадянським 

суспільством. 

Лібералізація сучасного світу призводить до того, що кожного треба 

«цілувати» в якісь місця, просити, щоб він згодився, а він ще подумає, бо це 

ж його права. Тож це треба враховувати, бо така реальність, нічого з цим не 

зробиш. 

Тому обмеження інформаційних потоків мусить мати два параметри: 

перший, як я вже казав, – домовитися з громадянським суспільством про 

правила, і другий – розробити чіткі протоколи можливого і допустимого, які 

мають бути доведені до кожної редакції, кожного інформаційного джерела. 

Люди, які самодіяльно, як ФОПи, займаються інформаційним бізнесом, 

повинні нести таку саму відповідальність, як і всі медіа. У Кримінальному 

кодексі мають бути прописані чіткі статті, а покарання мусить бути 

неуникненним, публічним і демонстративним. Тоді люди дуже швидко 

зрозуміють, що тут немає нічого спільного з обмеженням їхніх прав, просто 

такі правила, і якщо ви їх порушили, то несете за це відповідальність. 

(…). Слово «корупція» у нас стало метафізичним поняттям, воно має 

дуже мало спільного з реальними процесами казнокрадства, злодійства, 
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різних дій, за якими негайно повинна наступати кримінальна 

відповідальність. 

Це форма тиску на Україну, як на мене, виправданого, тому що 

прийнятий у нас характер обігу фінансів, звісно, трансформується у більш 

цивілізований бік, іноді навіть випереджає, якщо йдеться про діджиталізацію, 

але в цілому наша банківська система і взаємозв'язки грошових потоків не є 

прозорими для людей, які хотіли би за цим спостерігати і контролювати. Оце 

я так делікатно сказав. 

Вони хотіли б відстежувати кожний долар, який тут крутиться. Але 

тоді виникає питання про суверенітет. А вони кажуть: «Це ж наші гроші!». І в 

принципі, вони праві, зараз це дійсно їхні гроші. Вони вимагають повної 

звітності за тими правилами, які визначають. А з нашою дійсністю ці правила 

не скрізь стикуються. 

Суть пропаганди полягає не в тотальному обмані – це контрпропаганда 

говорить, що противник завжди в усьому бреше. Технологічно кажучи, це 

неправда, тому що хороша пропаганда завжди повинна вміщати три чверті 

правдивої інформації, відповідним чином інтерпретованої і поданої, до якої 

додається трохи брехні. А в результаті досягається той ефект, на який 

пропагандисти розраховують. 

А відносно опірності російській пропаганді... Передусім треба себе 

персонально спитати, хто ви такі, щоб російська пропаганда персонально вас 

атакувала? І чи варто особисто вам щодня припадати до її джерела? 

Звісно, пропаганда створює фон медійного середовища, але він 

штучний. Це технологія, це не ваші думки. Ті люди, у яких немає, як то 

кажуть, за душею нічого особистого – таке буває, живуть у цьому цифровому 

світі. Ну, їх шкода. Але треба пригадати, що вони все ж таки реальні живі 

люди. У них є свої інтереси, друзі, близькі, якесь спілкування, 

відповідальність, робота. Цим треба займатися. Не займайтеся дурницями! 

(…) пропаганда характерна тим, що вона взагалі не встановлює правил, 

– вона сама і є правилом. 

Візьміть пропаганду «русского міра». Ну які можуть бути правила у 

«русского мира»? А пропаганда «русского мира» існує. Це такий 

нескінченний шизофренічний контент. Його основа – в глобальності такого 

масштабу, при якому люди, коли це бачать і чують, думають: «Це ж не може 

абсолютно все бути вигадкою, напевно, щось у цьому є». Тобто цей 

демонічний масштаб справляє гіпнотизуючий вплив. 

Чому провалилася спроба пропаганди «русского мира»? Тому що вони 

повірили у власну казку, що ми «очень на них похожи», що ми «почти такие 

же», тільки нас зіпсували якісь там поляки, євреї, масони, рептилоїди. А 

виявилося, що ні. І це катастрофа. 

Тому вони загалом від цієї пропаганди, принаймні тотальної, в наш бік 

відмовилися, бо це не працює. Ми тільки сміємося з цього, і на суспільному 

рівні у нас існують свої чіткі уявлення про те, як влаштований світ. Вони теж 
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можуть бути достатньо химерними і міфологізованими, але реально існують, 

як і в кожній країні. Ми стали ідеологічно цілісною нацією. (…). 

 

(Еспресо) 

Ексрадник держсекретаря США, колишній директор до справ 

Європи та Євразії у Раді нацбезпеки США Метью Брайза:  

Що стосується впливу доволі слабкої резолюції щодо вторгнення Росії 

в Україну на мирний процес, то я не думаю, що вона матиме вагомі наслідки. 

Такі заяви, зрештою, нічого не означають. Ми всі знаємо, що рішучість США 

та їхніх європейських союзників щодо підтримки України залишається 

незмінною, і як сказала пані фон дер Ляєн,  Україні надаватимуть все, що їй 

буде потрібно. США вже надали в цілому близько 73 мільярди доларів 

допомоги, ЄС навіть трохи більше, і ще 23 мільярди запросив президент 

Байден. Таким чином, з політичної точки зору така резолюція демонструє, 

що російська сторона змогла використати ризик відсутності комюніке, яке 

так багато значить для Нарендри Моді, як загрозу зашкодити G20, або ж як 

спосіб витіснити чіткі формулювання минулорічного комюніке, яке 

засуджувало російське вторгнення в Україну. Український уряд 

розчарований такою резолюцією, як і особисто я. Але, зрештою, я думаю, що 

її вплив на мирний процес буде нульовим (…). 

Якщо український контрнаступ зможе також відрізати логістичний 

маршрут з Росії через Донецьк, Маріуполь на південь до Криму, то Росія 

опиниться в дуже складній ситуації, не маючи можливості здійснювати 

поставки в Крим. А якщо додати ще й українські ракети «Нептун», про які ми 

говорили, і які становлять загрозу Чорноморському флоту, то Путін 

незабаром може опинитися в неприйнятній військовій та економічній 

ситуації в Криму. І тоді, я думаю, йому доведеться сісти за стіл переговорів. 

Іншого вибору, окрім як вести серйозні переговори у нього не буде. 

На мою думку, саме так все і закінчиться. Хоча в Україні є ще 35-40 

днів бойових дій, щоб просунутись уперед, втім це не так багато часу. Тому 

потрібен дійсно значний прогрес, який би дав зрозуміти американській та 

європейським політичним системам, що Україну зараз критично необхідно 

підтримати, оскільки вона робить успіхи і наближається до того, щоб 

відрізати Росію від логістики, що призведе до завершення війни. 
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